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Punkt 01 Godkendelse af dagsorden 

Afgørelse 

 

Følgende har spørgsmål under Eventuelt: 

 

Steffen Johansen; Nivi Heilmann Efraimsen, Agathe Fontain 

Borgmesterip oplyste om sin rejse til aasiaat. 

Kirstine Olsen oplyser at hun går kl. 09.00, men kommer tilbage igen. 

Karl Lyberth oplyser at han går kl. 09.00, men kommer tilbage igen. 

 

Dagsorden godkendt. 
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Punkt 3.1 Kommunalbestyrelsens økonomi balance pr. 31.1.2022 

Journalnr. 06.00 

Faktiske forhold 

Økonomirapporten indeholder i januar måned 2022 både den foreløbige årsbalance for 2021 samt 

balance for januar 2022. Herudover er der sammenligningstal til årene 2019 og 2020. Tal vedrø-

rende 2021 er markeret med grøn i overskrifter. Rapporten indeholder først en kommentar til årsba-

lancen, som ikke er det endelige resultat, og dernæst en kommentar til forbruget i januar måned 

2022. 
 

 

Balance 2021 

Det foreløbige resultat for 2021 udviser et underskud for 2021 på 72,1 mio. kr. Dette underskud kan 

inden for de næste par dage øges med 22-26 mio. kr. i reguleringer, afhængig af en endelig aftale 

mellem Selvstyret og Qeqqata Kommunia vedr. betaling for domsanbragte i Danmark, samt en en-

delig opgørelse af manglende takstopkrævninger på børn og handikappede anbringelser uden for 

hjemmet. Endvidere er der også 1,3 mio. kr. ubetalte regninger for 2021 som bliver inkluderet i 

regnskabet 2021. 

 

Den foreløbige balance viser at aktivitetsniveauet er steget betydeligt i kommunen, hvor økonomien 

er vokset på driftsomkostningerne fra 700 mio. kr. i 2018 til 773 mio. kr. i 2021. I 2022 er der bevil-

get 23,6 mio. kr. TB på driften, og realiseret et overforbrug på 16,6 mio. kr.  

 

Kommunens indtægter er steget med mere end driftsudgifterne, 1,6% point, og er steget med 30,5 

mio. kr. i forhold til det budgetterede niveau.  

 

Balance 2022 

Balancen for januar 2022 viser et overforbrug hvor overforbruget på ØU skyldes betaling af forsik-

ringsregningerne for hele 2022 i januar måned. Disse regninger er ved at blive periodiseret, og for-

bruget vil fra næste rapport blive fordelt ligeligt mellem månederne. Samtidigt er der et overforbrug 

på løn på i alt 4,8% point. 

 

Teknikudvalget er der et overforbrug i januar 2022 på 25,6% point, Uddannelsesudvalget på 4,2% 

point og Velfærdsudvalget på 1.7% point. Det samlede overforbrug af løn er for januar 2022 på 

5,1% point. En del af overforbruget i januar 2022 skyldes udbetalingen af ferietillæg. 

 

Økonomiudvalget 

Der er sket lidt ændringer i opsætningen af Økonomi Udvalget, idet det endelig er lykkedes at samle 

afdelingerne 521000000 Direktør, 541000000 Stabschef og 543000000 Direktionssekretariat under 

Udvalg/Afdeling Forbrug 2019 Forbrug 2020
OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

Økonomi Udvalg 118,233,679 121,619,809 123,654,997 -988,500 5,304,035 127,970,532 132,731,686 103.7% -4,761,154 130,960,623 9,277,458 140,238,081 13,737,478 117.5% 9.8% 126,500,603

Teknik Udvalg 62,975,901 54,754,312 53,328,885 0 652,000 53,980,885 61,520,257 114.0% -7,539,372 53,786,174 454,000 54,240,174 3,615,298 80.0% 6.7% 50,624,876

Uddannelses Udvalg 266,329,998 268,866,021 275,431,923 0 -681,000 274,750,923 275,650,261 100.3% -899,338 282,881,101 282,881,101 24,170,122 102.5% 8.5% 258,710,979

Velfærdsudvalg 252,487,330 279,404,713 281,642,491 -18,500 17,426,362 299,050,353 302,415,776 101.1% -3,365,423 284,177,266 9,484,594 293,661,860 29,897,126 122.2% 10.2% 263,764,734

-20,575 0 0

Grand Total 700,006,333 724,644,854 734,058,296 -1,007,000 22,701,397 755,752,693 772,317,981 102.2% -16,565,288 751,805,164 19,216,052 771,021,216 71,420,024 111.2% 9.3% 699,601,192

Indtægter -837,369,295 -832,310,325 -809,326,175 900,000 -808,426,175 -838,962,628 103.8% 30,536,453 -843,282,000 -843,282,000 -35,897,724 51.1% 4.3% -807,384,276 

Resultat før Anlægsudgifter -137,362,962 -107,665,471 -75,267,879 -1,007,000 23,601,397 -52,673,482 -66,644,647 206.0% 13,971,165 -91,476,836 0 19,216,052 -72,260,784 35,522,300 162.2% 13.5% -107,783,084 

Anlægsudgifter 78,737,724 91,966,415 92,802,000 0 245,623,786 338,425,786 138,738,971 41.0% 199,686,816 96,674,500 96,674,500 1,720,889 21.4% 1.8% 94,953,612

Resultat -58,625,238 -15,699,056 17,534,121 -1,007,000 269,225,183 285,752,304 72,094,324 5,197,664 0 19,216,052 24,413,716 37,243,189

Lønudgifter                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

Økonomi Udvalg 75,036,106 76,472,298 78,715,963 -996,500 1,413,560 79,133,023 80,675,027 101.9% -1,542,004 81,822,920 911,462 82,734,382 7,224,996 104.8% 8.7% 75,509,386

Teknik Udvalg 30,160,404 34,352,286 29,051,815 1,500,000 652,000 31,203,815 37,608,104 120.5% -6,404,289 29,313,281 454,000 29,767,281 3,115,014 125.6% 10.5% 26,652,267

Uddannelses Udvalg 194,518,174 199,343,775 200,264,384 108,822 -1,479,000 198,894,206 209,776,701 105.5% -10,882,495 205,832,866 205,832,866 17,878,188 104.2% 8.7% 187,954,678

Velfærdsudvalg 99,283,035 107,807,696 108,530,873 -2,907,200 8,935,768 114,559,441 115,299,966 100.6% -740,525 109,356,301 5,780,000 115,136,301 9,762,444 101.7% 8.5% 105,373,857

Samlede Lønudgifter 398,997,719 417,976,055 416,563,035 -2,294,878 9,522,328 423,790,485 443,359,798 104.6% -19,569,313 426,325,368 7,145,462 433,470,830 37,980,642 105.1% 8.8% 395,490,188
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529030000 Administrationsomkostninger. Omplaceringen af budgetter er foretaget i 2021 og 2022, 

men udgifterne alene er omposteret i 2021.  

Administration: 

Den centrale administration består i dag af Direktion, Direktions Sekretær, Stabsfunktionen. 

Den centrale administration har i 2021 og januar 2022 haft et forbrug under det budgetterede ni-

veau. 

 

Administrations Afdelinger: 

Dette er afdelinger som administrerer de forskellige forretningsområdet. 

 

Afdelingerne har haft mellem 3,1 til 15.5% points overforbrug i 2021, et overforbrug som til dels 

skyldes lønudgifter. I januar 2022 ses det at SIS Teknik administrationen har haft et markant over-

forbrug på 67,8% point og MAN Familie administration et mindre overforbrug 7% point, mens de 

andre administrative afdelinger for områderne er under det budgetterede niveau. 

 

Overforbrug af løn i Teknik administrationen må skyldes fejlbudgettering. Området for Teknik og 

Miljø har haft 2 vakante stillinger nærmest hele 2021, så det er svært at identificere hvor fejlen er.  

 

Det kan være at planafdelingens lønbudget stadig er under Stab selvom planchef er flyttet til Områ-

det for teknik- og miljø. 

 

BorgerService – Økonomi området 

Forbruget har i både 2021, og januar 2022 haft et forbrug som er under det budgetterede niveau. 

 

Folkevalgte: 

Folkevalgte består af Kommunalbestyrelsen, og folkevalgte fra bygderne og de to lokaludvalg. 

 

Forbruget har i både 2021, og januar 2022 haft et forbrug som er under det budgetterede niveau. 

 

HR 

HR har haft et markant overforbrug i 2021 hvilket skyldes at der er ændret praksis med hvordan be-

taling af personaleomkostninger administreres. En del af disse udgifter er i 2021 betalt under HR, 

mens budgetterne ikke er overflyttet kommunens andre afdelinger. Årsagen hertil er primært Covid-

19, omplaceringen af budgetter til HR forventes at finde sted til ØU mødet i marts 2022. Det samme 

gælder forbruget for januar 2022 – også her mangler der budget omplaceringer fra de andre afdelin-

ger. 

 

IT 

Forbruget har i både 2021, og januar 2022 haft et forbrug som er under det budgetterede niveau. 

 

Økonomi 

Økonomi samler udgifterne til de tværgående IT projekter hvilket er årsagen til at området budgetter 

har været stigende de seneste år. 

 

Forbruget har i både 2021, og januar 2022 haft et forbrug som er under det budgetterede niveau. 
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Projekter 

Projekter var tidligere en del af administrationen og budgettet som blev bevilget til 2021 tilbage i 

2019 blev ved en fejl aldrig indlæst i Budgetsystemet. Der er en sagsfremstilling inkluderet på øko-

nomiudvalgsmødet i februar 2022 for at få dette budget på plads. Forbruget i januar 2022 er under 

budgettet. 

 

Stab 

Stab’s afdelinger er flyttet op under Administration, og forbruget i 2022 bliver overført til den nye 

administrations afdeling 5290300000. 

 

Tværgående Projekter  
Tværgående projekter består af afdelingerne for Bæredygtighed ØKO og Det Gode Liv ØKO. 

Samlet set er de to projekter inden for bevillingerne i 2021og 2022. 

 

Velfærdsområdet: 



Referat af ordinær kommunalbestyrelsesmøde 01 den 24. februar 2022 

 8 

 

 

Balance 2021: 

Velfærdsområdet har i 2021 fået bevilget TB for i alt 17,4 mio. kr. i 2021, og 9,5 mio. kr. i 2022, 

sammen med 9 mio. kr. i 2019 og 11 mio. kr. i 2020. I alt for de sidste 4 år på 46,9 mio. kr. 

 

I 2018 handler TB om begge områders budgetjustering på konto 4. Og igennem det sidste årene 

handler BT om plejehjemmenes lønbudget og inventarudgifter, bo-enheder for handicappede i Sisi-

miut. Endvidere er der forøget forbrug efter lovændring af Handicapområdet, for ændringen forårsa-

ger at kommunen kommer til at bevilge hjælpemidler som tidligere Sundhedsvæsenet yder, derved 

er der større udgifter til hjælpemidler, støttepersonstimer. Ældre borger indbefatter også lovgivning 

hvorfor handicapområdets klientel stiger end før.   

 

Ligeledes har begge byer fået TB for døgntaktsbetalinger for børn og unge, samt handicap grundet 

antal stigning af anbringelser uden for hjemmet. Derved er der også bevilget TB til socialvagtsord-

ningen således der kan være bagvagter hver dag i hele ugens forløb.  

 

Velfærdsområdet har haft et overforbrug på 1,1% point, eller 3,4 mio. kr. Imidlertid er der et mel-

lemværende med Selvstyret på 22 mio. kr. hvor Selvstyret forlanger en kreditnota i forbindelse be-

talinger af domsanbragte klienter. Ender det med at Qeqqata Kommunia skal betale dette beløb til-

bage vil det forringe regnskabet med 22 mio. kr. Samtidig er området ikke færdig med at afstemme 

udgifterne til anbragte børn og handikappede, hvilket kan medføre yderligere udgifter på området. 

Området har et mindre overforbrug på løn på 0.6% point, eller 740.000 kr. 

 

Balance 2021: 

Velfærdsområdet har haft et overforbrug i januar 2022 på 22,2% point, eller en overskridelse på 5,4 

mio. kr. Heraf er den et overforbrug på løn på 1,7%point. 

 

Ved gennemgang af regnskab 2022 er der mulige fejlposteringer under offentlig hjælp for begge 

byer har brugt 1,3 mio. kr. for januar måned (og ikke 10.303.597) På grund af 11 corona-smittede 

var der overtidsbetaling i januar i bo-enhed og i den forbindelse er der indkøb større rengøringsar-

tikler samt handsker.  

 

I januar var der 2 indlagte hvorfor udgifter til plejeophold ved Sundhedsvæsenet er overskredet med 

31,1%. I forhold til børn med særlig behov er der overflytninger af flere børn, hvorfor der var ekstra 

udgifter herom 

 

Velfærdsudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

05 05 Sociale formål

01 01 Hjælp til borgere med særlige behov

01 01 Børn med særlige behov 37,811,256 58,458,831 57,449,526 4,955,208 8,508,994 70,913,728 71,083,534 100.2% -169,806 57,966,571 3,704,594 61,671,165 8,039,633 156.4% 13.0% 53,631,532

02 02 Børn med handicap 2,116,032 7,854,792 6,001,005 6,001,005 6,304,123 105.1% -303,118 6,055,012 6,055,012 507,188 100.5% 8.4% 5,547,824

03 03 Voksne med særlige behov 7,995,562 3,775,533 3,466,000 -800,000 2,666,000 3,958,009 148.5% -1,292,009 3,497,194 3,497,194 427,151 146.6% 12.2% 3,070,043

04 04 Voksne med handicap 77,861,726 91,013,456 86,251,427 1,765,494 8,917,368 96,934,289 92,550,036 95.5% 4,384,253 87,027,690 5,780,000 92,807,690 6,049,453 78.2% 6.5% 86,758,237

05 05 Misbrugsbehandling 23,294 618,600 630,615 -630,615 -3,419 3,419

06 06 Hjemmehjælp 9,580,458 9,828,694 10,162,601 10,162,601 10,759,853 105.9% -597,252 10,254,062 10,254,062 875,582 102.5% 8.5% 9,378,480

02 02 Hjælp til borgere 0

01 01 Offentlig hjælp 44,875,342 61,073,595 47,270,636 -4,009,152 43,261,484 84,212,329 194.7% -40,950,845 47,696,075 47,696,075 10,303,597 259.2% 21.6% 37,392,478

03 03 Alderdom 0

01 01 Ældre 0

0000 0000 Ældre 96,204,737 53,513,964 104,203 -104,203 1,080 -1,080 

5000 5000 Driftspulje 136,154 -136,154 0

5103 5103 Førtidspension efter 1.7.2016 -2,970,836 0

5200 5200 Aldersdomspension -11,822 -19,435,534 11,985,710 11,985,710 8,381,135 69.9% 3,604,575 12,093,579 12,093,579 697,467 69.2% 5.8% 11,396,112

5300 5300 Plejehjem 70,754 39,999,192 55,989,898 -1,930,050 0 54,059,848 51,316,349 94.9% 2,743,499 56,493,804 56,493,804 4,591,475 97.5% 8.1% 51,902,329

5310 5310 Plejehjem - Dagcenter 15,289 1,150 -1,150 0

5400 5400 Omsorgsforanstaltninger 124 409,755 1,805,803 1,805,803 310,806 17.2% 1,494,997 1,822,055 1,822,055 6,013 4.0% 0.3% 1,816,042

5500 5500 Plejeophold ved Sundhedsvæsenet 592,936 914,613 914,613 418,800 45.8% 495,813 922,845 922,845 100,800 131.1% 10.9% 822,045

5600 5600 Ældre Personligt Tillæg 5,400 -5,400 0

5602 5602 Handikap og helbredstillæg 237,768 301,454 -301,454 1,683 -1,683 

5603 5603 Økonomisk rådighedstillæg 3,130 -430 430 0

5610 5610 Buskort 409,750 472,500 -472,500 

04 04 Personlig og digital borgerbetjening 0

01 01 Borgerservice -27,291,050 -26,827,219 -28,432,620 28,432,620 -2,261,596 2,261,596

05 05 Arbejdsmarked 0

01 01 Beskæftigelsesindsats 144,321 282,125 282,125 263,253 93.3% 18,872 284,664 284,664 0.0% 0.0% 284,664

11 11 Beredskab og kriminalforsorg 3,217,575 688,697 63,147 63,147 111,622 176.8% -48,475 63,715 63,715 88,521 1667.2% 138.9% -24,806 

16 16 Administration 33,342 -0 0

Driftsudgifter 252,487,330 279,404,713 281,642,491 -18,500 17,426,362 299,050,353 302,415,776 101.1% -3,365,423 284,177,266 9,484,594 293,661,860 29,897,126 122.2% 10.2% 263,764,734
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Endvidere kan det oplyses, at der er flere nye førtidspensionister som påvirker budgettet, og på den 

baggrund arbejder administrationen for at kunne justere budgettet efter behov.  

 
 

Uddannelsesområdet: 

 

 

Balance 2021: 

Uddannelsesområdet har haft et mindre overforbrug på 0,3% point, eller 900.000 kr. Der er samti-

dig et overforbrug på løn på 5,5% point, eller 10,9 mio. kr.  

 

Daginstitutionsområdet: 

Daginstitutionspersonalet ansat under NPK har indgået lønaftale med pædagogerne gældende fra 1. 

april 2020. Bagud månedsløn lønregulering udbetalt i ultimo marts 2021 giver merforbrug generelt 

for alle daginstitutioner og fritidshjem. Der har hele året været mange ubesatte stillinger. For at 

dække den manglende arbejdskraft har der været en del timelønsansatte vikarer, dette ses på de en-

kelte daginstitutioners timelønsmerforbrug. 

 

På daginstitutionsområdet ansøges tildeling af støttepersoner til velfærdsområdet, hvor ventetiden 

på svar varer længe, og til tider ikke besvares. 

 

Skolevæsen: 

Der har generelt været et overforbrug på lønninger, der blandt andet skyldes en regulering i lønnen i 

henhold til den nye overenskomst mellem selvstyret og IMAK fra d. 1 april, der ikke var budgette-

ret. Skolestarten i august for skolerne i Sisimiut blev udsat med en uge grundet udbredt coronas-

mitte. Disse timer har resulteret i nye aktivitetsplaner for lærerne, da der skulle findes erstatnings-

dage for de tabte skoledage. I december 2021 kom disse ændringer og overtimer for lærere der var 

forudlønnede, mens det for de bagudlønnede først kommer med i 2022. 

 

Skolepasningen i Maniitsoq bistår folkeskolen i Maniitsoq med pasning af klasser ved lærermangel, 

hvor det har været nødvendigt at ansætte pædagoger over normeringen. 

Velfærdsudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

122010100: Månedsløn 123,927 1,222,200 -1,222,200 0 53,612 -53,612 1,233,200 1,233,200 0.0% 0.0% 1,233,200

122010102: Månedsløn bagud 36,560,288 39,441,110 41,410,402 1,514,598 42,925,000 43,242,485 100.7% -317,485 41,783,098 1,620,000 43,403,098 4,293,684 118.7% 9.9% 39,109,414

122010200: Timeløn 59,146,517 64,392,216 63,152,839 -1,685,000 6,921,170 68,389,009 68,155,838 99.7% 233,171 63,569,863 4,160,000 67,729,863 5,153,904 91.3% 7.6% 62,575,959

122010300: Merarbejde 8,157 1,148 4,074 4,074 4,074 4,110 4,110 0.0% 0.0% 4,110

122010302: Merarbejde - månedsløn bagud 793,517 740,982 656,289 0 656,289 881,221 134.3% -224,932 662,196 662,196 20,312 36.8% 3.1% 641,884

122010303: Merarbejde - timeløn 2,774,556 3,108,312 2,390,619 500,000 2,890,619 3,150,760 109.0% -260,141 2,412,134 2,412,134 293,992 146.3% 12.2% 2,118,142

122010304: Covid-19 552 -552 

122010400: Pensionsbidrag 0 0 -305,550 -305,550 -183,949 60.2% -121,601 -308,300 -308,300 0.0% 0.0% -308,300 

Lønudgifter I alt 99,283,035 107,807,696 108,530,873 -2,907,200 8,935,768 114,559,441 115,299,966 100.6% -740,525 109,356,301 5,780,000 115,136,301 9,762,444 101.7% 8.5% 105,373,857

Uddannelsesudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

03 03 Udvikling og uddannelse 0

01 01 Førskoleområdet 0

01 01 Dagpleje 4,663,549 7,016,867 13,385,023 -643,884 -3,002,000 9,739,139 7,355,209 75.5% 2,383,930 5,679,235 5,679,235 754,175 159.4% 13.3% 4,925,060

02 02 Vuggestue 4,912,990 4,693,933 4,881,586 0 4,881,586 4,997,868 102.4% -116,282 4,925,522 4,925,522 355,875 86.7% 7.2% 4,569,647

03 03 Børnehave 3,550,957 3,401,010 4,031,139 0 4,031,139 3,739,834 92.8% 291,305 4,067,422 4,067,422 307,688 90.8% 7.6% 3,759,734

04 04 Integreret institution 46,133,958 49,646,106 47,051,083 457,184 1,552,500 49,060,767 48,217,523 98.3% 843,244 58,562,226 58,562,226 3,623,085 74.2% 6.2% 54,939,141

02 02 Skoletilbud 0

01 01 Grundskole 128,353,484 131,831,545 131,137,024 -1,714,031 501,000 129,923,993 132,174,072 101.7% -2,250,079 133,528,063 133,528,063 11,169,155 100.4% 8.4% 122,358,908

02 02 Fritids- og aktivitetstilbud 36,250,944 17,538,322 9,828,173 788,132 267,500 10,883,805 14,163,646 130.1% -3,279,841 10,149,500 10,149,500 923,232 109.2% 9.1% 9,226,268

04 04 PPR 2,799,452 3,122,860 3,695,124 0 3,695,124 3,453,664 93.5% 241,460 3,728,381 3,728,381 308,340 99.2% 8.3% 3,420,041

07 07 Uddannelsesstøtte 0

01 01 Studiestøtte 3,678,385 960,233 0

02 02 Uddannelsesvejledning 5,756 0

08 08 Bomuligheder under uddannelse 0

01 01 Bomuligheder under uddannelse 3,033 2,508,160 2,858,931 614,031 3,472,962 4,267,056 122.9% -794,094 2,884,662 2,884,662 323,372 134.5% 11.2% 2,561,290

05 05 Sociale formål 0

01 01 Hjælp til borgere med særlige behov 0

04 04 Voksne med handicap 322 0

05 05 Arbejdsmarked 0

01 01 Beskæftigelsesindsats 4,370,592 8,919,220 13,407,548 13,407,548 14,655,140 109.3% -1,247,592 13,528,215 13,528,215 1,153,354 102.3% 8.5% 12,374,861

02 02 Majoriaq 15,904,052 8,828,511 9,434,373 0 9,434,373 6,107,948 64.7% 3,326,425 9,519,282 9,519,282 785,412 99.0% 8.3% 8,733,870

08 08 Fritid, kultur og religion 0

01 01 Fritidsaktiviteter 0

01 01 Fritidsundervisning 1,804,344 3,120,341 3,781,700 800,000 4,581,700 4,833,851 105.5% -252,151 3,815,740 3,815,740 350,848 110.3% 9.2% 3,464,892

02 02 Idræt 117,965 3,797,832 2,213,204 -300,000 1,913,204 2,008,502 105.0% -95,298 2,233,121 2,233,121 735,226 395.1% 32.9% 1,497,895

03 03 Andre fritidsaktiviteter 2,024,502 6,429,469 10,182,980 640,000 10,822,980 10,617,564 98.1% 205,416 10,274,628 10,274,628 946,720 110.6% 9.2% 9,327,908

02 02 Kulturelle tilbud 0

01 01 Biblioteksvæsen 2,274,782 2,191,508 2,492,281 -140,000 2,352,281 2,303,121 97.9% 49,160 2,514,712 2,514,712 191,856 91.6% 7.6% 2,322,856

03 03 Museumsvirksomhed 2,728,210 3,109,895 3,090,143 0 3,090,143 3,018,170 97.7% 71,973 3,117,954 3,117,954 229,686 88.4% 7.4% 2,888,268

04 04 Andre kulturelle tiltag 6,545,913 10,585,770 13,618,375 -488,132 13,130,243 12,081,741 92.0% 1,048,502 13,740,945 13,740,945 2,010,815 175.6% 14.6% 11,730,130

09 09 Infrastruktur 0

03 03 Fællesarealer 0

01 01 Snerydning 20,850 343,236 -13,300 329,936 64,525 19.6% 265,411 332,907 332,907 700 2.5% 0.2% 332,207

16 16 Administration 207,132 1,143,266 1,590,828 -1,590,828 278,586 278,586 584 2.5% 0.2% 278,002

Grand Total 266,329,998 268,866,021 275,431,923 0 -681,000 274,750,923 275,650,261 100.3% -899,338 282,881,101 282,881,101 24,170,122 102.5% 8.5% 258,710,979
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Balance 2022:  

I januar 2022 har området haft et overforbrug på 2,5% point som primært stammer fra overforbruget 

på løn som er 4,2% point over budgettet. 

 

På daginstitutionsområdet undersøges en model fra Kommuneqarfik Sermersooq, hvor midlertidig 

tildeling af støttepersoner tildeles af uddannelsesområdets fælleskonto, mens der ventes på vel-

færdsområdet.  

 

Stigninger i overenskomster for pædagoger og lærere skal indarbejdes i budgettet for 2022 gennem 

tillægsbevilling. 

 

Teknik og Miljø området: 

 

Balance 2021: 

Teknikområdet har haft et overforbrug på 14% point eller 7,5 mio. kr. Heraf stammer 6,4 mio. kr., 

overforbrug fra forbrug af løn. 

Overforbrug fra forbrug af løn for Sisimiut og Maniitsoq drift område, skyldes underbudgettering af 

områdets aktiviteter. Forbrændingsanlæg kører døgndrift, Skicenter, Brættet og Busser (i Sisimiut) 

har weekends arbejde, så hvis man i lønbudgettet ikke har taget højde for weekends og vagt tillæg, 

vil lønbudgettet være underbudgetteret.  

Balance 2022: 

Teknikområdet har et underforbrug i januar 2022, mens der på løn er et overforbrug på 25,6% point. 

Overforbrug fra forbrug af løn for Sisimiut og Maniitsoq drift område, skyldes underbudgettering af 

områdets aktiviteter. Forbrændingsanlæg kører døgndrift, Skicenter, Brættet og Busser (i Sisimiut) 

har weekends arbejde, så hvis man i løn budgettet ikke har taget højde for weekends og vagt tillæg, 

vil lønbudgettet være underbudgetteret.      

Uddannelsesudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

122010100: Månedsløn 11,205,523 11,708,596 8,870,118 470,000 9,340,118 12,175,987 130.4% -2,835,869 9,353,549 9,353,549 998,429 128.1% 10.7% 8,355,120

122010101: Månedsløn forud 18,754,786 16,736,130 26,271,190 -2,250,031 24,021,159 17,350,717 72.2% 6,670,442 26,961,680 26,961,680 1,431,205 63.7% 5.3% 25,530,475

122010102: Månedsløn bagud 113,062,966 118,103,675 122,221,797 -2,775,477 -1,479,000 117,967,320 121,114,858 102.7% -3,147,538 124,799,098 124,799,098 11,534,596 110.9% 9.2% 113,264,502

122010200: Timeløn 42,444,571 44,124,471 32,949,513 4,562,224 37,511,737 51,123,174 136.3% -13,611,437 34,715,441 34,715,441 3,021,271 104.4% 8.7% 31,694,170

122010300: Merarbejde 0 0 0

122010301: Merarbejde - månedsløn forud 2,688,925 2,193,434 3,684,934 50,000 3,734,934 2,312,524 61.9% 1,422,410 3,718,098 3,718,098 162,784 52.5% 4.4% 3,555,314

122010302: Merarbejde - månedsløn bagud 6,178,497 6,248,893 6,199,611 50,000 6,249,611 5,412,608 86.6% 837,003 6,215,049 6,215,049 714,216 137.9% 11.5% 5,500,833

122010303: Merarbejde - timeløn 182,907 228,576 67,221 2,106 69,327 286,833 413.7% -217,506 69,951 69,951 15,689 269.1% 22.4% 54,263

122010400: Pensionsbidrag 0 0

Grand Total 194,518,174 199,343,775 200,264,384 108,822 -1,479,000 198,894,206 209,776,701 105.5% -10,882,495 205,832,866 205,832,866 17,878,188 104.2% 8.7% 187,954,678

Teknikudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

562040100: SIS Brædtet - Qimatulivik -255,331 -556,244 -1,966,137 1,966,137 -44,274 44,274

562040200: SIS Entreprenørplads 940,661 786,056 21,576 -21,576 1,096 -1,096 

562040300: SIS Forbrændingsanlæg 4,121,692 4,308,968 1,472,757 1,472,757 3,217,486 218.5% -1,744,729 1,486,010 1,486,010 415,038 335.2% 27.9% 1,070,972

562040400: SIS Beredskab Brandvæsen 1,802,637 7,368,478 5,576,296 5,576,296 6,444,764 115.6% -868,468 5,626,484 5,626,484 560,461 119.5% 10.0% 5,066,023

562040500: SIS Arealtildeling -290,691 -8,958,995 223,214 -223,214 -335,818 335,818

562040700: SIS Renovation -492,420 468,662 -754,705 -754,705 423,389 -56.1% -1,178,094 -761,494 -761,494 305,006 -480.6% -40.1% -1,066,500 

562040800: SIS Drift TEKNISK 32,838,114 24,548,280 24,037,674 0 652,000 24,689,674 27,487,618 111.3% -2,797,944 24,231,330 454,000 24,685,330 1,033,299 50.2% 4.2% 23,652,031

563010000: MAN Teknik Miljø Stab 2,488,651 3,428,757 3,411,051 3,411,051 3,700,922 108.5% -289,871 3,441,750 3,441,750 265,122 92.4% 7.7% 3,176,628

563030100: MAN Brædtet -16,947 75,192 -501,187 501,187 15,235 -15,235 

563030200: MAN Entreprenørplads 90,595 918,263 1,028,307 -1,028,307 0

563030300: MAN Forbrændingsanlæg 2,417,727 2,084,327 2,366,999 2,366,999 3,390,194 143.2% -1,023,195 2,388,302 2,388,302 193,715 97.3% 8.1% 2,194,587

563030400: MAN Beredskab Brandvæsen 242,339 3,583,818 3,351,891 3,351,891 4,049,101 120.8% -697,210 3,382,057 3,382,057 282,901 100.4% 8.4% 3,099,156

563030500: MAN Arealtildeling 164,723 6,554 -1,788,000 1,788,000 -3,250 3,250

563030700: MAN Renovation 345,186 -318,334 422,686 422,686 -188,662 -44.6% 611,348 426,490 426,490 492,221 1384.9% 115.4% -65,731 

563030800: MAN Drift TEKNISK 18,578,966 17,010,529 13,444,236 13,444,236 15,977,672 118.8% -2,533,436 13,565,245 13,565,245 434,547 38.4% 3.2% 13,130,698

Grand Total 62,975,901 54,754,312 53,328,885 0 652,000 53,980,885 61,520,257 114.0% -7,539,372 53,786,174 454,000 54,240,174 3,615,298 80.0% 6.7% 50,624,876

Teknikudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

122010100: Månedsløn 53,851 481,256 315,735 315,735 483,512 153.1% -167,777 318,577 318,577 55,010 207.2% 17.3% 263,567

122010101: Månedsløn forud 607,037 1,222,976 1,368,845 -1,368,845 133,701 -133,701 

122010102: Månedsløn bagud 11,290,200 11,750,844 11,011,007 11,011,007 12,426,967 112.9% -1,415,960 11,110,105 11,110,105 1,254,317 135.5% 11.3% 9,855,788

122010200: Timeløn 15,655,699 18,055,356 16,606,756 1,500,000 652,000 18,758,756 20,646,859 110.1% -1,888,103 16,756,217 454,000 17,210,217 1,513,084 105.5% 8.8% 15,697,133

122010300: Merarbejde 206 -206 0

122010302: Merarbejde - månedsløn bagud 564,497 475,895 163,979 163,979 453,937 276.8% -289,958 165,455 165,455 30,788 223.3% 18.6% 134,667

122010303: Merarbejde - timeløn 1,989,121 2,365,959 819,895 819,895 2,227,778 271.7% -1,407,883 827,274 827,274 120,783 175.2% 14.6% 706,491

122010304: Covid-19 7,331 -7,331 

122010400: Pensionsbidrag 23,426 23,426 23,426 23,637 23,637 0.0% 0.0% 23,637

122010500: Feriepenge 0 111,017 111,017 111,017 112,016 112,016 0.0% 0.0% 112,016

Grand Total 30,160,404 34,352,286 29,051,815 1,500,000 652,000 31,203,815 37,608,104 120.5% -6,404,289 29,313,281 454,000 29,767,281 3,115,014 125.6% 10.5% 26,652,267
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Anlægsprojekter 

 

 

Balance 2021: 

Kommunen har en stor portefølje af anlægsprojektet. Porteføljen af projekter i regnskabsår 2021 er 

på 338 mio. kr. hvoraf 138,7 mio. kr. er gennemført, hvilket i forhold tidligere år er et højt niveau. 

 

Indtægter: 

 
 

Balance 2021 

Teknikudvalget                                  

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

: 4,489,114 -0 0 0 6,342,448 -6,342,448 

1-10-15: Administrations Bygninger - Renovering 3,100,757 1,403,447 8,400,000 -22,398,578 13,998,578 0 1,185,575 -1,185,575 0 0 0

1-11-13: Boligpulje i MAN & Bygder 3,801,257 8,583,342 16,495,000 22,174,755 3,269,837 41,939,592 15,548,001 37.1% 26,391,591 10,795,000 10,795,000 0.0% 0.0% 10,795,000

1-12-13: Affaldshåndtering - Nybyggeri 1,021,747 1,982,361 1,501,780 -1,401,780 100,000 100,000 0

1-13-13: Boliger - Nybyggeri 965,047 11,429,841 3,700,000 -3,700,000 0 33,065,018 -33,065,018 1,600,000 -1,600,000 

1-14-17: Børne og Ungdoms faciliteter - Udstyr 1,274,114 42,665 2,000,000 -6,135,000 4,135,000 0 1,527,571 -1,527,571 0 0 0

1-17-14: Byforskønnelse - Pulje 414,388 0 1,000,000 -4,311,163 3,311,163 0 1,650,919 -1,650,919 0 0 0

1-17-15: Byforskønnelse - Renovering 121,776 89,790 0

1-18-18: Byggemodning - Byggemodning -1,175,038 154,218 10,200,000 28,977,959 4,358,149 43,536,108 7,128,579 16.4% 36,407,529 8,530,000 8,530,000 0.0% 0.0% 8,530,000

1-19-13: Byggesæt - Nybyggeri 5,953,313 2,261,567 -6,814,045 497,867 -6,316,178 618,121 -9.8% -6,934,299 100,167 -100,167 

1-20-13: Daginstitution - Nybyggeri 724,868 6,400,961 0 14,583,137 14,583,137 13,156,026 90.2% 1,427,111 9,000,000 9,000,000 0.0% 0.0% 9,000,000

1-20-15: Daginstitution - Renovering 2,403,451 545,484 900,000 -34,528,587 33,628,587 0 446,360 -446,360 0 0 0

1-21-15: Familiecenter - Renovering 312,465 1,541,928 2,370,000 -12,286,000 9,916,000 0 0 0

1-22-13: Forbrændingsanlæg - Nybyggeri 0 0 0 0 0 0

1-24-15: Fritidshjem - Renovering 603,717 277,000 400,000 -400,000 0 0 0 0 0

1-25-13: Handikap Boliger - Nybyggeri 768,230 835,945 4,991,381 -4,991,381 0 0 0

1-27-15: Handikap værksted - Renovering 348,625 200,000 -841,062 641,062 0 0 0 0 0

1-28-13: Havn - Nybyggeri 93,508 0 0

1-28-15: Havn - Renovering 924,575 3,640,589 -12,455,607 12,455,607 0 1,037,335 -1,037,335 0

1-29-10: Idrætsanlæg/installationer - Anlæg 7,406,891 1,131,409 -45,724,488 45,724,488 0 74,750 -74,750 0

1-29-13: Idrætsanlæg/installationer - Nybyggeri 12,120,307 1,476,143 2,000,000 -2,217,655 1,707,902 1,490,247 8,500 0.6% 1,481,747 0

1-29-14: Idrætsanlæg/installationer - Pulje -160,000 33,472 0

1-30-15: Idrætshal - Renovering -1,751,000 0

1-31-13: Industri - Nybyggeri 1,109,575 2,097,355 3,800,000 6,200,000 10,000,000 10,000,000 0

1-32-13: Kirkegård - Nybyggeri 2,197,325 664,031 1,977,144 1,977,144 2,215,873 112.1% -238,729 3,000,000 3,000,000 -38,763 -15.5% -1.3% 3,038,763

1-33-13: Kloakering - Nybyggeri 6,437,631 5,310,259 6,000,000 2,181,111 1,000,000 9,181,111 7,611,876 82.9% 1,569,235 6,000,000 6,000,000 500 0.1% 0.0% 5,999,500

1-33-15: Kloakering - Renovering 2,967,050 5,558,081 3,499,000 744,612 -146,390 4,097,222 1,359,709 33.2% 2,737,513 3,499,000 3,499,000 0.0% 0.0% 3,499,000

1-36-15: Kommunale Bygninger forbedringer - Renovering5,968,149 3,773,973 1,500,000 -32,032,531 30,532,531 0 4,878,781 -4,878,781 0 0 58,679 -58,679 

1-37-13: Kulturhus - Nybyggeri 301,710 -14,640 157,784 -157,784 0 1,039,347 -1,039,347 0

1-38-13: Esani A/S - Etablering, Drift og Tilskud 2,920,000 2,920,000 792,489 27.1% 2,127,511 8,612,500 8,612,500 0.0% 0.0% 8,612,500

1-38-14: Miljøforbedringer - Pulje 330,021 -89,542 1,000,000 -8,995,965 7,995,965 0 526,413 -526,413 0 0 0

1-39-14: Miljøstøtte - Pulje 111,105 0

1-41-13: Multihaller - Nybyggeri 425,000 2,246,985 6,017,955 1,810,060 7,828,015 1,675,468 21.4% 6,152,547 0

1-42-13: Multihus - Nybyggeri 3,234,973 6,087,120 1,794,666 331,241 2,125,907 2,125,907 0

1-44-13: Musikskole/Bibliotek - Nybyggeri 934,375 158,290 8,236,153 12,722,182 20,958,335 8,724,278 41.6% 12,234,057 6,000,000 6,000,000 0.0% 0.0% 6,000,000

1-45-13: Personaleboliger - Nybyggeri 1,613,512 3,000,000 29,486,488 -3,000,000 29,486,488 29,486,488 0

1-46-13: Ældrevenlige Boliger 12,722,182 12,722,182 1,402,596 11.0% 11,319,586 0

1-46-15: Plejehjemmet - Renovering 28,988 269,603 1,000,000 -2,921,197 1,154,567 -766,630 766,500 -100.0% -1,533,130 0 0 0

1-47-13: Opførsel af skoler 8,200,000 8,200,000 8,200,000 0

1-47-15: Skole - Renovering 1,279,065 1,426,323 15,338,000 31,075,102 46,413,102 496,610 1.1% 45,916,492 13,738,000 13,738,000 0.0% 0.0% 13,738,000

1-48-13: Svømmehal - Nybyggeri -4,998,800 32,304 967,696 967,696 15,999 1.7% 951,697 1,500,000 1,500,000 0.0% 0.0% 1,500,000

1-49-15: Tandklinikken - Renovering 78,007 0

1-50-15: Teknik Bygninger - Renovering 1,137,993 230,324 0

1-51-13: Værftet - Nybyggeri 306,541 83,818 2,248,228 -2,248,228 0 0 0

1-52-16: Vagtcentral - Sikkerhed 3,598,561 0

1-53-11: Asfaltering af Veje og interne logistik 4,000,192 4,145,747 4,000,000 1,226,951 5,226,951 1,925,466 36.8% 3,301,485 2,500,000 2,500,000 0.0% 0.0% 2,500,000

1-53-13: Veje og interne logistik - Nybyggeri 1,441,377 16,555,891 2,000,000 -2,108,292 46,337,686 46,229,394 20,386,197 44.1% 25,843,197 2,000,000 2,000,000 0.0% 0.0% 2,000,000

1-53-15: Veje og interne logistik - Renovering 2,391,193 347,856 -2,125,907 2,125,907 0 184,409 -184,409 0

1-55-00: Akutte anlægsopgaver 963,335 1,000,000 -12,604,970 11,604,970 0 242,577 -242,577 0 0 305 -305 

1-56-15: Nødherberg – renovering/indretning af lokaler 1,000,000 1,000,000 368,804 36.9% 631,196 0

1-57-13: Hytte & Garage – Vinterjagt – Kangerlussuaq - nybyggeri 2,000,000 2,000,000 2,000,000 0

1-58-15: Bådværksted - Renovering 179,835 -179,835 0

1-60-13: Fjernvarme ledning, etab og vedlh. 1,770,000 1,770,000 1,770,000 0

2-10-30: Bæredygtighed - Fremmede tjenesteydelser 2,653 -2,653 0

2-10-37: Bæredygtighed - Fiskeri og fangst 2,434,837 2,434,837 2,434,837 2,500,000 2,500,000 0.0% 0.0% 2,500,000

2-61-01: Bybusser i Sisimiut 5,390,000 5,390,000 1,634,895 30.3% 3,755,105 0

2-62-01: Miljø pulje og projekter 1,000,000 1,000,000 1,000,000 1,000,000 1,000,000 0.0% 0.0% 1,000,000

2-62-02: Kommunal Ejendoms Renovering - pulje og projekter 16,200,000 16,200,000 75,000 0.5% 16,125,000 15,000,000 15,000,000 0.0% 0.0% 15,000,000

2-62-04: Børn & unge Faciliteter - udstyr pulje og projekter 2,000,000 2,000,000 2,000,000 2,000,000 2,000,000 0.0% 0.0% 2,000,000

2-62-05: Byforskønnelse - pulje og projekter 3,731,126 3,731,126 3,731,126 1,000,000 1,000,000 0.0% 0.0% 1,000,000

Anlæg: Anlægsprojekter 371,214 0 443,992 -443,992 0

Grand Total 78,737,724 91,966,415 92,802,000 0 245,623,786 338,425,786 138,738,971 41.0% 199,686,816 96,674,500 96,674,500 1,720,889 21.4% 1.8% 94,953,612

Indtægter                                       

Udvalg/Afdeling
Forbrug 2019 Forbrug 2020

OPR Budget 

2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Forbrugs % 

2021

Budget - 

Forbrug 2021
OPR 2022 OMP 2022 TB 2022

Nyt Budget 

2022
Forbrug 2022

Relativ 

Forbrugs % 

2022

Forbrugs %
Budget - 

Forbrug 2022

0101010000: Skatter og afgifter

111010100: Indkomstskat personer -402,090,644 -403,809,438 -388,239,175 -388,239,175 -396,519,054 102.1% 8,279,879 -406,800,000 -406,800,000 0.0% 0.0% -406,800,000 

111010200: Indkomstskat selskaber -12,761,847 -10,438,402 -4,000,000 -4,000,000 -10,696,714 267.4% 6,696,714 -4,000,000 -4,000,000 0.0% 0.0% -4,000,000 

111010300: Udbytteskatter -13,847,450 -17,985,519 -1,000,000 -1,000,000 -17,702,595 1770.3% 16,702,595 -1,000,000 -1,000,000 0.0% 0.0% -1,000,000 

0102020000: Tilskud til kommuner 0

111010100: Indkomstskat personer 0 0

111010300: Udbytteskatter 0 0

112030100: Bloktilskud fra Grønlands Selvstyre-280,392,000 -280,080,949 -290,000,000 -290,000,000 -289,244,994 99.7% -755,006 -299,500,000 -299,500,000 -25,012,917 100.2% 8.4% -274,487,083 

112030200: Diverse refusioner 0 0 0

112030300: Udligningsordning -120,681,996 -110,405,055 -112,905,000 -112,905,000 -112,507,002 99.6% -397,998 -118,800,000 -118,800,000 -9,901,333 100.0% 8.3% -108,898,667 

1101015001: Corona (Covid19 udgifter - alle) 0

112040105: Midler fra GL (ikke blokt el refus) -1,452,687 1,452,687 0

251010200: Posteringer direkte på balancekontoen -968,361 968,361 -968,361 968,361

1601020000: Økonomi 0

111010100: Indkomstskat personer -0 -1,418 0

111010300: Udbytteskatter 0 0 -40,655 40,655 0

121010300: Salg af rettigheder, licenser m.v. -20,000 0 0 0

121030200: Andre gebyrer -5,960 -16,989 -3,080,000 -3,080,000 -13,642 0.4% -3,066,358 -3,080,000 -3,080,000 -1,493 0.6% 0.0% -3,078,507 

131010100: Salg af rullende materiel -5,000 5,000 0

131010400: Salg af bygninger -574,824 -262,150 -1,520,000 -1,520,000 -497,501 32.7% -1,022,499 -1,520,000 -1,520,000 0.0% 0.0% -1,520,000 

133010100: Renteindtægter 941,257 357,262 -12,000 -12,000 -12,000 -12,000 -12,000 -13,620 1362.0% 113.5% 1,620

133010200: Kapitalafkast -12,886,461 -13,154,879 -11,185,000 -11,185,000 -12,693,133 113.5% 1,508,133 -11,185,000 -11,185,000 0.0% 0.0% -11,185,000 

133010400: Kursgevinster 1,014,455 281,064 0

134010100: Renteudgifter 1,500,000 1,500,000 1,398,870 93.3% 101,130 1,500,000 1,500,000 0.0% 0.0% 1,500,000

134010200: Kurstab 31,950 0 -0 0

135010100: Afskrivning af tilgodehavender 1,430 0 0 0 1,115,000 1,115,000 0.0% 0.0% 1,115,000

1701015049: Kap 2: 20/20/60 boliglån - afdrag/indfrielse 0

134010200: Kurstab 1,186,966 234,210 -234,210 0

1702010000: Afskrivninger 0

135010100: Afskrivning af tilgodehavender 3,934,745 1,987,233 1,115,000 900,000 2,015,000 1,745,630 86.6% 269,370 0

Grand Total -837,369,295 -832,310,325 -809,326,175 900,000 -808,426,175 -838,962,628 103.8% 30,536,453 -843,282,000 -843,282,000 -35,897,724 51.1% 4.3% -807,384,276 
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Kommunens indtægter for 2021 er nu oppe på 839 mio. kr. hvilket er 3,8% point højere end budget-

tet, eller 30,5 mio. kr. højere end budgetteret. 

 

Kommunens tilgodehavender  

De samlede kommunale tilgodehavender til Qeqqata Kommunia er pr. 31.1.2022 på 89,2 mio. kr., 

heraf private udeståender 84,2 mio. kr.  Tilgodehavende vedr. A-bidrag, ydet som forskud, udgør 

68,6 mio. kr., svarende til ca. 81,4 % af det samlede tilgodehavende til private. I alt har 1093 bor-

gere gæld relateret til A-bidrag med i alt 13.851 enkelte fordringer. I alt har kommunen 3622 pri-

vate debitorer der tilsammen har 23.613 fordringer. 

 

Indstilling 

Administrationen foreslår, at økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at tage økonomirapporten til efterretning 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen  

Økonomiudvalget beslutter den 15. februar 2022 at alle afdelinger skal overholde budgetterne for i 

år, og Selvstyret skal kontaktes igen vedrørende A-bidrag. Indstilling godkendt. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at tage økonomirapporten til efterretning 

 

-at alle afdelinger skal overholde budgetterne 

 

-at Selvstyret skal kontaktes igen vedrørende A-bidrag 

 

Afgørelse  

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Balance for Qeqqata Kommunia pr. 31.12.21 og 31.1.2022 

2.   Restancelisten pr. 31.12.2021 og 31.1.2022 
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Punkt 3.2    Genannoncering af etape 3 i Kommuneplantillæg 24 (Korrigeret pris)   

Journalnr. 16.03.01.01 

Baggrund 

Qeqqata Kommunia har i efteråret annonceret nye byggefelter langs vejen ved Ulkebugten, 

Qinngunnguanut. Dette blev godkendt på økonomiudvalgets ekstraordinære møde den 1. juni 2021. 

 

Efterfølgende er administrationen blevet opmærksom på, at den byggemodningsafgift der er annon-

ceret, er forkerte idet der er taget udgangspunkt i nogle forkerte byggemodningspriser. Byggefel-

terne har derfor været annonceret til for høj en pris. For at rette op på dette, vil administrationen an-

noncere byggefelterne på ny, med en korrigeret pris, således at byggemodningsandelene for bygge-

felterne bliver korrekte. 

 

Annonceringen af byggefelterne er resultat af, at Området for Teknik og Miljø har fået henvendelse 

fra erhvervslivet med ønske om udnyttelse af arealer langs Ulkebugten. Området ønskes benyttet i 

forbindelse med servicering af forskelligt erhverv og aktiviteter knyttet til havnen, f.eks. trawlere og 

krydstogtskibe.  

 

Regelgrundlag  

Tillæg nr. 24 til Kommuneplan 2012-2024 for Qeqqata Kommunia, Erhvervsområde B8 ved Ulke-

bugten Sisimiut. 

 

Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 

Faktiske forhold 

Vejen langs Ulkebugten, Qinngunnguanut, er anlagt i årene 2007-2012 ud fra den dengang gæl-

dende Lokalplan B8, der blev endeligt godkendt i 2007. Den kommunale Containerplads 2 er efter-

følgende etableret i 2012, og udbygges stadig når der er stenmaterialer. 

 

Delområde B8 er udlagt til erhvervsformål, og er i dag reguleret af kommuneplantillæg nr. 24, der 

blev endelig godkendt i 2017. I kommuneplantillægget opdeles delområdet i otte detailområder 

B8.1 – B8.8, og udviklingen af området er dermed opdelt i forskellige etaper/faser. Etape 1 udgøres 

af område B8.1 som er byggemodnet og de fleste byggefelter er i dag enten arealtildelt eller ansøgt, 

samt område B8.3 bestående af det eksisterende erhvervsområde. Etape 2 er området B8.2 omkring 

den gamle heliport. Byggemodningen af området er afsluttet (2019) og byggefelter er udlagt og an-

nonceret. Selvom der fortsat er ledige byggefelter i dette område, oplever administrationen en inte-

resse fra virksomheder for arealerne i område B8.4 langs Qinngunnguanut ved Ulkbugten. Denne 

etape kan godt iværksættes på nuværende tidspunkt i udviklingen af nye erhvervsområder, jf. kom-

muneplantillægget. 

 

Til de nye byggefelter i område B8.4 vil der være medfølgende bonusarealer til opfyld langs kysten 

i Ulkebugten på den nordlige side af Qinngunnguanut, som det også har været tilfældet med bygge-

felterne i område B8.1. Bonusarealerne ligger dog fordelt forskudt fra de tilhørende arealer på syd-

siden af Qinngunnguanut, da der allerede er tildelt et areal til Qeqqata Kommunia til etablering af 

containerplads. Bonusarealerne vil blive tildelt ansøgerne fra øst til vest, uagtet hvilket byggefelt 

ansøger har fået tildelt.  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Det vil være transportminimerende og bæredygtigt, at erhvervet får mulighed for at bruge arealer i 

tilknytning til Qinngunnguanut, og dermed også få nem adgang til havneområdet. På den måde kan 
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virksomheder med tilknytning til havnen undgå, at deres tunge trafik og materiel til brug i forbin-

delse med havneaktiviteter behøver at blive kørt op ad de stejle bakker og igennem byen. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Byggefelterne i bilag 1 er justeret i forhold til kortbilag 2 i kommuneplantillægget. Der er udlagt 5 

byggefelter, som alle har mulighed for at få tildelt et bonusareal til opfyld med overskudssten. 

 

Byggemodningsandelen omfatter pris på vejandel, uden anden byggemodning i form af el, vand og 

kloak. Den korrigerede pris bliver 57,91 kr. pr. m2 uden el, se tabel 1 herunder. Den korrigerede pris 

er baseret på tidligere udregnede byggemodningsandele for samme rammeområde B8. Efter forrige 

annoncering blev administrationen opmærksom på, at der var taget udgangspunkt i en forkert byg-

gemodningspris på 134,58 kr. pr. m2 uden el, hvilket resulterer i denne korregering af prisen. Kom-

munen har tidligere haft en stor udgift på 23 millioner ved anlæggelen af Qinngunnguanut, hvorved 

kommunen får nogle af disse udgifter til vejetablering tilbagebetalt gennem byggemodningsandelen 

for byggefelterne. 

 
Tabel 1 Arealstørrelser og byggemodningsandele 

Areal m2 Byggemodningsandel Pris pr m2 

1 2776 160.758,16 57,91 

2 2556 148.017,96 57,91 

3 2186 126.591,26 57,91 

4 1881 108.928,71 57,91 

5 1843 106.728,13 57,91 

Bonusareal m2     

A 1790     

B 1770     

C 1620     

D 1536     

E 1510     

 

På bilag 1 fremgår administrations forslag til hvordan de nye byggefelter skal udlægges. Der er ikke 

behov for yderligere byggemodning af området såfremt erhvervsarealerne ikke kræver vand eller 

kloak, idet vejadgangen er etableret. Ønskes der el, skal dette føres frem og der skal etableres kabel-

skabe, hvilket i alt vil koste ca. 2 millioner kr. Denne høje pris skyldes, at der er langt til nærmeste 

tilkoblingsmulighed. Fremførsel af el kan etableres på et senere tidspunkt, såfremt behovet opstår, 

og vil give en yderligere byggemodningsandel på ca. 400.000 kr. pr. byggefelt. Skulle der opstå øn-

ske om areal med mulighed for kloak- og vandtilslutning, kan der henvises til nogle af de øvrige 

byggefelter i B8, der allerede har været annonceret og fortsat er ledige. 

 

Administrationens vurdering 

Argumenter for iværksættelse af byggemodning og annoncering af felter i B8.4: 

Administrationen vurderer, at der på nuværende tidspunkt er tilstrækkeligt grundlag til at fortsætte 

med udviklingen af erhvervsområdet, og at udnyttelse af område B8.4 derfor bør påbegyndes med 

henblik på annoncering af 5 nye byggefelter i området, med dertilhørende bonusarealer til eventuel 

opfyld.  

 

Med de nye byggefelter i område B8.4, vil virksomheder få mulighed for direkte adgang til havnen 

langs Qinngunnguanut (vejen langs Ulkebugten), og området kan let tilgås med tunge køretøjer.  
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Omvendt er tilgængeligheden udfordret for tung trafik til de eksisterende ledige byggefelter i om-

råde B8.1 ved Qimmeqarfik og B8.2 nord for den gamle heliport pga. stejle vejforhold fra havn, 

hvilket kan være en af årsagerne til at nogle af disse arealer fortsat er ledige.  

 

Arealer langs Ulkebugten kan derfor lette servicering af forskelligt erhverv og aktiviteter knyttet til 

havnen, da det blandt andet betyder, at man undgår at skulle køre op gennem byen med tung trafik. 

Erhvervslivet har tilkendegivet, at de godt kan klare sig uden fremførsel af el, vand eller kloak. 

 

Arealerne 3, 4 og 5 kan genannonceres snarest muligt med en korrigeret pris, mens areal 1 og 2 

først vil blive annonceret efter udløb af den tidsbegrænsede arealtildeling til hestefold og stald, der 

udløber den 31-07-2022. 

 

Jf. kommuneplantillæg nr. 24 er område B8.4 specifikt udlagt til nyt erhvervsområde i fjeld og op-

lag på opfyld langs Qinnguannguanut. Der er på baggrund af plangrundlaget mulighed for at etab-

lere lager i fjeld i den vestlige ende af området ved udsprængning af tunneler i fjeldet, efter ned-

sprængning af fjeldet i en dybde på 30-40 m. Området kan også bebygges, hvor det bebyggede areal 

maksimalt må udgøre 50 % af det erhvervede areal. 

 

Administrationen vurderer at muligheden for at etablere lager i tunneller ikke vil blive udnyttet, da 

sprængningsarbejdet vil være meget omfattende og udgifterne i forbindelse hermed vil være meget 

høje. Det er urealistisk at man vil få lavet tunneller, også set i betragtning af de erfaringer man har 

fra projektet med svømmehal i fjeld. Administrationen vurderer derfor, at der ikke bør annonceres 

byggefelter i den vestligste del af området som omfatter udsprængning af fjeld til tunneller.  

 

Administrationen vurderer, at der skal gives mulighed for at ansøgere af de nye byggefelter i forbin-

delse med klargøring af arealerne, skal kunne flytte materialer egnet til opfyld til tilhørende bonus-

arealer i sydsiden af Ulkebugten eller til Qeqqata Kommunias Containerplads 2 i Ulkebugten, så-

fremt bonusarealet ikke ønskes udnyttet. Således undgås det at ansøgerne pålægges ekstra udgifter 

til bortkørsel/bortskaffelse af sten. Administrationen vurderer at bortkørsel af jord fra udgravning af 

området ligeledes er ansøgers eget ansvar. 

 

Administrationen har på nuværende tidspunkt ikke oplevet et ønsket behov for at der fremføres el til 

byggefelterne, ud fra dialog med erhvervslivet. Skulle der senere opstå et behov for at der fremføres 

el, vil det ca. koste yderligere 400.000 kr. pr. byggefelt i byggemodningsandel. Derfor er det admi-

nistrationens vurdering, at der ikke fremføres el, men det kan eventuelt ske på et senere tidspunkt, 

såfremt behovet opstår. 

 

Indstilling 

Området for Teknik- og Miljø indstiller til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godken-

delse,  

 

-at der genannonceres nye byggefelter med bonusarealer i erhvervsområde B8.4. 

 

-at der fastsættes en korrigeret byggemodningsandel for de 5 byggefelter i B8.4 på 57,91 kr. pr. 

kvadratmeter uden el. 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 
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-at der genannonceres nye byggefelter med bonusarealer i erhvervsområde B8.4. 

 

-at der fastsættes en korrigeret byggemodningsandel for de 5 byggefelter i B8.4 på 57,91 kr. pr. 

kvadratmeter uden el. 

 

Afgørelse 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Kort der viser byggefelterne i B8.4.  
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Punkt. 3.3  Veje og udlæg af nye hundepladser 
 

Journal nr. 06.02.01 

 

Baggrund 

Interessen for at have slædehunde ser ud til at være stigende i Sisimiut. Der mangler plads til nye 

hundehold, hvorfor det er nødvendigt at skaffe areal til hundepladser, eller vejadgang til hunde-

holdsarealer, som på nuværende tidspunkt ikke har god adgang. Inden for kort tid, vil der også 

skulle ske en flytning af ca. 6 hundespand, som resultat af byudvikling eller trafikale problemer op-

stået i takt med byens udvikling. Udviklingen af området omkring den gamle heliport har bl.a. med-

ført trafikale problemer for de hundespand, som er placeret mellem den gamle heliport og Knud 

Rasmussen Højskolen. Det hundeslædespor de tidligere har brugt til at køre ud mod Qimmeqarfik, 

er udfordret af at der er sket byggemodning i området, hvilket har spærret hidtil benyttet hundeslæ-

despor. Samtidig er der mere motoriseret trafik, som resultat af flere virksomhedsaktiviteter i områ-

det. Denne byggemodning har medført udflytning af hunde i overensstemmelse med plangrundlaget 

Kommuneplantillæg nr. 24. 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 

 

Vedtægt for Qeqqata Kommunia om hundehold, vedtaget af kommunalbestyrelsen dem 28. august 

2014. 

Tillæg nr. 24 til Kommuneplan 2012-2024 for Qeqqata Kommunia, Erhvervsområde B8 ved Ulke-

bugten Sisimiut. 

Tillæg nr. 12 til Kommuneplan 1992-2005 for Sisimiut Kommune, Hundehold  

 

Faktiske forhold 

Byens hunde blev tidligere talt hvert år i januar. Fra 2013 – 2016 var der lave antal på ca. 8-900 

hunde. Der er en stigning fra 2019 til 2020 på 135 hunde. De sidste par år har Veterinær- og fødeva-

reafdelingen krævet at hundene blev talt ved slut af hvert kvartal. I 2021 har antallet af varieret om-

kring ca. 1100-1160 hunde i Sisimiut. Se bilag 1.  

 

I de sidste 10-15 år er der sket udflytning af hundeholden fra byen. Dels frivilligt da det er blevet 

svært at køre sikkert ud gennem byen med et større hundespand, dels tvunget grundet byudvikling, 

hvor der er sket fortætning af byen, der er kommet flere institutioner, butikker og etagebyggerier, 

samt at der er sket udvikling af erhvervsområder. De udflyttede hundehold har fået plads øst for 

byen ved Qimmeqarfik. Dette område er begrænset til alle sider: Mod syd og øst af vandspærrezo-

nen, mod vest af byen og erhvervsområder, mod nord af elven.  

 

Der er nu så lidt plads tilbage, at vi næppe kan finde plads til et nyt større hundehold med eksiste-

rende vejadgang. Der kan kun findes plads til få, mindre hundehold medmindre der etableres nye 

stikveje. 

 

Det er derfor nødvendigt at skaffe mere areal til hundepladser. Det kan foreløbig, løses med neden-

stående tiltag. På længere sigt skal der udarbejdes en ny temaplan for hundehold. Dette er allerede 

tidligere politisk besluttet, hvorfor det er planen at administrationen påbegynder udarbejdelse af 

denne temaplan i forlængelse af realiseringen af nedenstående tiltag. Denne beslutning ses bl.a. i 

Planstrategi 2018-2022 side 27. 

 

Det ene der kan gøres er at forlænge et allerede eksisterende vejstykke ved den 1. affaldscontainer 

på bakken Qimmeqarfik, dette kan give 3 nye hundepladser.  
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Der kan skaffes en del pladser ved at lave stikvej, fra Qimmeqarfik mod nord, ned ad skråningen i 

retning mod elven. Kombineres dette med at den friholdte grænse mod elven ændres fra 100 m til 

30 m, kan der skaffes ca. 20-25 pladser yderligere pladser. Der er rettet henvendelse Miljødeparte-

mentet, for at sikre at det er tilladt med hensynstagen til natur og miljøet. Miljødepartementet har 

tilkendegivet at vi godt kan nedsætte grænsen til 30 m, svarende til hvad der står i redegørelsen i 

Kommuneplantillæg nr. 24. Se kort i bilag 2.  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Slædehunde og kørsel med hundeslæde er en vigtig del af grønlandsk kultur og mange borgere får 

glæde og motion af at have hunde og køre med slæde. Dersom man vil understøtte denne del af kul-

turen og borgernes gode og sunde livsindhold, så er det bæredygtigt at sørge for tilstrækkeligt med 

pladser til hundeholdene.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Administrationen foreslår at problemerne med manglende hundepladser på kortere sigt løses ved, at 

der sker en forlængelse af et allerede eksisterende vejstykke ved den 1. affaldscontainer på bakken 

af Qimmeqarfik. Dette vurderes at ville koste ca. 60.000 kr. For at frigive flere hundepladser, kan 

der også etableres et kørespor nordpå mod elven fra Qimmeqarfik, som vurderes at ville koste ca. 

440.000 kr., som kan etableres som et anlægsprojekt. Dvs. i alt 500.000 kr. for byggemodning til 

hundearealer. Denne byggemodning vil finansiere en etsporet grusvej uden vejlys, svarende til stan-

darden for vejen mod den gamle grusgrav.  

 

I 2021 havde kommunen en udgift til hundeområdet på omkring 800.000 kr. Se tabel herunder: 

  2021 

Driftskonto Hundehold og skadedyrsbekæmpelse 425.812 kr. 

 Snerydning ved hundeområdet 111.300 kr. 

 Vand til hundeområdet 155.200 kr. 

Øvrige omkostninger Løn for administrativt arbejde Ca. 120.000 kr. 

   

  812.312 kr. 

 

Driftsudgifterne til vejvedligeholdelse, vandkørsel m.v. skønnes at øges med 110.000 kr. pr. år ved 

etablering af alle nye hundepladser. 

 

Administrationens vurdering 

For at løse problemerne med manglende hundepladser, kan der skabes flere pladser ved at gennem-

føre to initiativer. Det ene der kan gøres er at forlænge et allerede eksisterende vejstykke ved den 1. 

affaldscontainer på bakken Qimmeqarfik. Den anden løsning er at få aktiveret området nord for 

Qimmeqarfik ned mod elven. Her har der hidtil været friholdt en 100 m grænse fra elven, men 

denne kan jf. Kommuneplantillæg nr. 24 nedsættes til 30 m. Dette kan frigøre nogle gode pladser på 

nogle jævne arealer. Dette kræver dog at der etableres et kørespor fra Qimmeqarfik ned til området, 

således at der er adgang. Det vurderes at kørespor i alt vil koste ca. 500.000 kr. Det vurderes at det i 

alt vil give plads til op imod 25 nye hundespand.  Desuden vil en reducering af den friholdte grænse 

fra elven give mulighed for flere nye hundepladser i den østlige del af hundeområdet. Dette vil des-

uden betyde, at de årligt gentagne arealtildelinger til fyrværkericontainere omkring nytår kan flyttes 

tættere på elven, og derved også give mulighed for at lave et par ekstra pladser. Administrationen 

vurderer derfor at der i alt vil kunne blive plads til op imod 40 nye hundespand, såfremt alle be-

skrevne tiltag realiseres. 

 

Driftsudgifterne til vejvedligeholdelse, vandkørsel m.v. skønnes at øges med 110.000 kr. pr. år ved 

etablering af 40 nye hundepladser, som driftskontonummer 562040800-070303000-010580: Hunde-

hold og skadedyrsbekæmpelse skal øges med fra år 2023. 
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Det har længe været en udfordring af finde plads til nye større hundehold. Det er bydende nødven-

digt at skaffe flere pladser. De foreslåede tiltag vil løse problemet. På længere sigt er det afgørende, 

hvordan antallet af hunde udvikler sig. Bliver der rigtig stor øgning i antallet, kan det være nødven-

digt om nogle år, at finde nye områder andre steder. Men foreløbig er de foreslåede løsninger til-

strækkeligt. 

 

På sigt vurderer administrationen at der bør udarbejdes en temaplan for hundehold i kommunen, så-

ledes at der bliver lavet en mere langsigtet plan for, hvor og hvordan man politisk ønsker at der hol-

des hundehold fremadrettet. Ud fra nuværende plangrundlag og de mange hundespands placeringer 

omkring Qimmeqarfik, vil der i fremtiden også opstå konflikt mellem hundepladserne og udvikling 

af byen. Plangrundlaget ved Qimmeqarfik, Kommuneplantillæg nr. 24, fastlægger at ny udvikling 

skal foregå mod øst. Dette betyder at når denne udvikling løbende realiseres, skal berørte hunde-

spand flyttes. Som det er nu, er der ikke nogen plan for, hvor det vil være muligt at henvise dem til. 

Dette kan en temaplan for hundehold være med til at sikre, og samtidig kan der arbejdes hen imod, 

at der findes et område, hvor hundeholdene ikke risikerer at skulle flytte med jævne mellemrum. 

Dette vil være en fordel for både hundeejerne, da de ofte har en del udgifter forbundet med etable-

ring af deres hundepladser, men også for administrationen, i forbindelse med det rent administrative 

arbejde der er forbundet med at finde og tildele nye placeringer.  

 

Indstilling 

Området for Teknik og miljø indstiller til Udvalget for Teknik, Økonomiudvalg og Kommunalbe-

styrelse, 

 

- At udvalget orienteres om, at den friholdte grænse mod elven reduceres fra 100 m til 30 m, 

jf. redegørelsen i Kommuneplantillæg nr. 24. 

- At der omplaceres 500.000 kr. til ny konto ”byggemodning hundeområde” fra byggemod-

ningspulje i anlægsbudgetprojektet.  

- At Tillægsbevilling på 110.000 kr., til driftsbudgettet til hundeområdet med overslagsår 

2023 og fremover godkendes. 

- At udvalget orienteres om, at arbejdet med udarbejdelse af en temaplan for hundehold påbe-

gyndes, efter gennemførelse af disse tiltag.  

 

Udvalg for Teknik behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 3. februar 2022 godkendt indstillingen. 

 

Indstilling  

Udvalg for Teknik indstiller til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at udvalget orienteres om, at den friholdte grænse mod elven reduceres fra 100 m til 30 m, jf. rede-

gørelsen i Kommuneplantillæg nr. 24 

 

-at der omplaceres 500.000 kr. til ny konto ”byggemodning hundeområde” fra byggemodningspulje 

i anlægsbudgetprojektet 

 

-at Tillægsbevilling på 110.000 kr., til driftsbudgettet til hundeområdet med overslagsår 2023 og 

fremover godkendes 

 

-at udvalget orienteres om, at arbejdet med udarbejdelse af en temaplan for hundehold påbegyndes, 

efter gennemførelse af disse tiltag 
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Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at udvalget orienteres om, at den friholdte grænse mod elven reduceres fra 100 m til 30 m, jf. rede-

gørelsen i Kommuneplantillæg nr. 24 

 

-at der omplaceres 500.000 kr. til ny konto ”byggemodning hundeområde” fra byggemodningspulje 

i anlægsbudgetprojektet 

 

-at Tillægsbevilling på 110.000 kr., til driftsbudgettet til hundeområdet med overslagsår 2023 og 

fremover godkendes 

 

-at udvalget orienteres om, at arbejdet med udarbejdelse af en temaplan for hundehold påbegyndes, 

efter gennemførelse af disse tiltag 

 

Afgørelse 

Juliane Enoksen deltager fra punktet. 

 

Afstemning: 

 

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, MB, EF, KO, GL, AS, BL 

Imod: JML, KL, AE, SJ 

Indstilling godkendt. 

Bilag 

1. Tabel over antal hunde i Sisimiut i årene 2003 – 2021 

2. Kort over hundeholdene ved Qimmeqarfik, med forslag til nye pladser 

3. Indlæsningsark over omplacering af 500.000 kr. fra byggemodningspulje til nyt projekt 

”byggemodning hundeområde”  

4. Indlæsningsark for tillægsbevilling for øgede driftsudgifter 
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Punkt 3.4  Pantsætning af kommunens aktier ifb. lånoptag – ESANI A/S  
 

Journal nr. 06.15.01 

 

Baggrund 

Den 17. december 2021 underskrev ESANI A/S` bestyrelsesformand samt direktør en aftale med 

Grønlandsbanken og BankNordik om en byggekredit, der er betinget af at ejer kommuner skal stille 

deres aktier i ESANI A/S som sikkerhed for selskabets lån på baggrund af Budget- og Regnskabslo-

ven. 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 23 af 28. november 2018 om godkendelse af kommunalt ejede virksomheders an-

skaffelse, sikkerhedsstillelse og leje af visse ejendomme og anlæg. 

Inatsisartutlov nr. 26 af 28 november om kommunernes og Grønlands Selvstyrets budgetter og 

regnskaber. 

Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse. 

Kommunens kasse og regnskabsregulativ. 

 

Faktiske forhold 

For at ESANI A/S kan få adgang til at benytte sig af sin aftale vedr. byggekredit med bankerne og 

senere have adgang til samme ved omdannelse af lånetilsagn til erhvervslån med samme banker, 

samt byggekredit og realkredit med Nykredit er der behov for at få en accept fra ejerne ift. godken-

delse af lånebetingelser, der alene er afhængige af ejerne. 

 

Selskabet har lavet en aftale med bankerne, men kan ikke komme videre med at udføre sine plan-

lagte aktiviteter før ejer kommunerne har taget stilling til og har godkendt om at kommunernes ak-

tiekapital i ESANI A/S på 500.000,- kr. kan stilles som sikkerhed til bankerne for selskabets lån på i 

alt 422 mio. kr. 

 

Ejer kommunerne har under stiftelse af selskabet stillet 10 mio. kr. hver, som ansvarlig lånekapital 

over for ESANI A/S til etablering af 2 forbrændingsanlæg i hhv. Sisimiut og Nuuk. 

 

Når en enkelt ejer kommune accepterer ejer relevante lånebetingelser betyder det, at ejerne pantsæt-

ter sine aktier på 500.000,- kr. til bankerne. Manglende godkendelse vil udfordre ESANI A/S` pla-

ner der kan betyde, at ESANI A/S ikke længere kan bygge forbrændingsanlæggene og udføre de 

planlagte aktiviteter, som der er sat i søen for fra ejere under stiftelsen af selskabet.  

 

Kommunerne har fået en godkendelse af Selvstyret om at kunne pantsætte sine aktier. Se bilag 2. 

De betingelser med behov for accept fra ESANI A/S` ejere, som er omfattet af aftalen om bygge-

kredit med Grønlandsbanken og BankNordik, samt betingelser på lånetilsagn på erhvervslån og re-

alkredit med Grønlandsbanken, BankNordik og Nykredit er følgende: 

- Pant i aktierne i Esani samt chans of control – kommunerne skal fastholde ejerskabet 

100% - den 5. kommune kan indtræde. 

- Pantsætning omfatter også den til aktiernes tilknyttet stemmeret. 

- Udbytte fra Esani A/S kan alene vedtages med samtykke fra Nykredit, BankNordik og 

Grønlandsbank. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Beslutningen har ingen direkte økonomiske konsekvenser. Kommunens aktiekapital på 500.000,- 

kr. i selskabet ESANI A/S stilles som pant for selskabets lån på 422 mio. kr. 
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Administrationens vurdering 

Administrationen vurderer at ESANI A/S kun kan udføre sine planlagte aktiviteter hvis kommunen 

kan pantsætte sine aktier i selskabet som det er angivet i bankernes lånebetingelser.  

 

Indstilling 

Administrationen indstiller til økonomiudvalget og senere til kommunalbestyrelsen, 

 

-at godkende kommunens aktier i selskabet ESANI A/S stilles til rådighed som pant for selskabets 

lån i bankerne 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at godkende kommunens aktier i selskabet ESANI A/S stilles til rådighed som pant for selskabets 

lån i bankerne 

 

Afgørelse 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Notat til ejer kommuner af ESANI 

2. Godkendelse fra Selvstyret  
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Punkt 3.5 Idriftsættelse for Multihus Kangerlussuaq B-2134 Sag nr. 75-53-30 ERP projekt 

500086- tillægsbevilling 

 

Journal nr. 59.04.01 
 

Baggrund 

Bygdebestyrelsen i Kangerlussuaq fremsendte anlægsønske til Kommunalbestyrelsen den 

20.06.2017 om et Multihus i Kangerlussuaq. Multihuset skal bruges til forsamlingshus samt der øn-

skes vaskeri til bygdens beboere. Multihuset er nu opført, blev afleveret fra entreprenør 1.3.2021 og 

blev ibrugtaget d. 10.5. 2021, og siden ibrugtagning har driften kørt over anlægssagen (sag nr. 75-

53-30, Projekt 500086). For ibrugtagning af multihuset mangler der fastsættelse af takstleje, ret-

ningslinjer og ændring af vaskeriets funktioner, således at det bliver kortbetalingsløsning som øv-

rige bygder. 

 

Regelgrundlag  

Qeqqata Kommunia´s kasse og regnskabsregulativ.  

 

Faktiske forhold 

Multihuset har et vaskeri som Området for Teknik driver i servicehuse i øvrige bygder og et møde-

rum til 63 personer som forsamlingshuse i øvrige bygder eller festsale i byen som Fritidsområdet 

h.h.v. Ini driver. Efter ibrugtagning af multihuset har man afholdt nogle møder med Område for 

Teknik og Område for Uddannelse, for at sikre overtagelse af driften af multihuset. Efter seneste 

møde jf. funktionerne i multihuset har administrationen et forslag på, at Område for Teknik bliver 

drift ansvarlig for multihusets tekniske drift, rengøringsaftale med firma samt kontering af driftsud-

gifter. Borgerservice i Kangerlussuaq håndtere bookinger af multihuset og vaskeriet med indtægts-

betaling, men selve weekend kontrol af multihuset varetages af Område for Uddannelse, som udpe-

ger en medarbejder, der kan være fra idrætshallen hvor vedkommende bl.a. også skal sikre at over-

drage nøgler i weekender for borgerne som har booket og betalt for leje af multihuset. I weekender 

er der tale om hvis der er to lejere som har booket fredag/lørdag eller lørdag/søndag, at medarbejde-

ren fra område for uddannelse besigtiger at multihuset er efterladt korrekt og uden skader/ødelagte 

udstyr, og samtidigt levere nøglerne til nye lejer. Hvis der derimod kun er én udlejer i weekenden, 

så vil borgeren/foreningen få udleveret nøglerne ved borgerservice om fredagen, som kontrollerer 

stedet om mandagen. 

 

Behovet for multihus i Kangerlussuaq har længe været et ønske, da man derved får mulighed for at 

samles til møder, til festlige arrangementer og koncerter og til afvikling af valg. Behovet for vaskeri 

er også til stede, da mange af borgerne ikke behøver at anskaffe sig de dyre vaskemaskiner p.g.a. 

den særlige amerikanske elforsyning med 60Hz modsat 50Hz i det øvrige Grønland. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Multihus vil være bæredygtig, da det vil tilgodese samtlige borgere i Kangerlussuaq med et sam-

lingssted til møder og folkelig samvær samt vaskeri til nytte for mange borgere og turister. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

I kommunens driftsbudget er under konto 23-01 indplaceret servicehuse og vaskerier. Og da der i 

budgetårene 2022-23 ikke er indplaceret driftsudgifter til multihusets drift som el, vand og varme, 

vedligehold samt rengøring, bør det afklares under hvilket kontoområde driftsudgifterne for multi-

huset skal indplaceres, og dermed hvilken afdeling der blive ansvarlig for husets drift. Årlige drifts-

udgifter for Kangerlussuaq multihus skønnes til ca. kr. 317.000. 
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Administrationens vurdering 

Det er administrationens vurdering, at driften vil passe bedst under teknikområdet, men at bookerin-

ger håndteres af borgerservice for leje af multihusets festsal og for benyttelse af vaskeridelen. Beta-

ling skal ske ved betalingskort som f.eks. betaling til daginstitution, ikke med kontanter. Turister 

kan benytte visa-kort. 

 

Der bør derfor i budget 2022 indplaceres driftsudgifter på 317.000kr og i overslagsårende. Drift ud-

gifter benyttes til el, vand, varme, inventar og rengøring samt vedligeholdelse. 

 

Administrationen vurderer samtidig at driftsbudgettet bør indplaceres konto som er 562040650 – 

SIS Multihus Kangerlussuaq ligesom servicehuse i bygder, hvor der kan bogføres indtægter, udgif-

ter og depositum for udlejerne. Ligeledes at der under Område for Uddannelse indplaceres skøn på 

weekend ekstra arbejde i forbindelse med multihuset på årlig basis ca. 100 timer, der skønnes til at 

koste 17 t.kr. på årsbasis og at man indplacere lønudgifterne under området for uddannelse på 

571020802 – SIS Tilskud F-K formål Kangerlussuaq.    

 

Indstilling 

Administrationen indstiller til Udvalg for Økonomi samt Kommunalbestyrelsen:  

 

- At driften af multihuset placeres under Område for Teknik, men at borgerservice tager imod 

bestillinger for leje af multihuset og bookering/vaskeriet.  

- At der gives tillægsbevilling på 317.000 kr. for driften af multihuset i 2022 og 

overslagsårene.  

- At der fastsættes takstbetaling for leje af multihuset på 2.000 kr/døgn. + depositum på 1.000 

kr.  

- At takst for brug af vaskeri er den samme som anført i takstblad for øvrige bygder 

- At vedtægten for multihuset godkendes 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 besluttet, at der vil være mulighed for overnat-

ning i Multihuset for sportsforeninger og kulturelle arrangementer i forbindelse med stævner og un-

derholdning. Indstilling godkendt. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at driften af multihuset placeres under Område for Teknik, men at borgerservice tager imod 

bestillinger for leje af multihuset og bookering/vaskeriet 

 

-at der gives tillægsbevilling på 317.000 kr. for driften af multihuset i 2022 og overslagsårene 

 

-at der fastsættes takstbetaling for leje af multihuset på 2.000 kr/døgn. + depositum på 1.000 kr.  

 

-at takst for brug af vaskeri er den samme som anført i takstblad for øvrige bygder 

 

-at vedtægten for multihuset godkendes 

 

Afgørelse  

Afstemning: 

 

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, MB, EF, KO, GL, AS, BL 
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Imod: JML, KL, AE, SJ 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Vedtægt for multihuset 

2. XL-ark med kontonoder for tillægsbevillingen 
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Punkt 4.1  Valg af medlemmer til skolebyggeudvalget til renoveringen af Atuarfik Kilaa-

seeraq 

Journal nr. 17.00.01 
 

Baggrund 

Forrige Kommunalbestyrelse har besluttet at Atuarfik Kilaaseeraq skal renoveres begyndende fra 

2020.  

 

Daværende Udvalget for Sundhed, Kultur, Fritid og Uddannelse godkendte ved deres møde den 1. 

april 2019 at skolebyggeudvalget nedsættes. Ved deres møde den 3. juni 2019 valgte udvalget med-

lemmer til skolebyggeudvalget ved navngivne kommunalbestyrelsesmedlemmer. Skolebyggeudval-

get skulle træffe de overordnede beslutninger undervejs og skulle agere som styregruppe for pro-

jektgruppen. 

 

Der blev oprettet en projektgruppe med repræsentanter fra Område for uddannelse, område for tek-

nik og miljø`s Plan og Bygningsmyndighed, staben, skoleleder, 1 repræsentant for lærerne og 1 for 

skolebestyrelsen. Sekretærbistanden var ikke nærmere fastlagt. Der var ansat en bygherrerådgiver 

under Området for Uddannelse Maniitsoq md 2019 – april 2020. Fra oktober 2020 har der været an-

sat bygherrerådgiver for skolebyggerierne i OTM-Sisimiut Anlægsafdeling. Der er afholdt 2  

indledende, forberedende møder i projektgruppen, men afklaring af skolebyggeudvalgets sammen-

sætning afventes, for at arbejdet med byggeprogram kan blive igangsat. 

 

Medlemmer til skolebyggeudvalget der blev nedsat ved mødet den 3. juni 2019 var: 

 Formanden for Økonomiudvalget, formand 

 Medlem af daværende Udvalg for Sundhed, Fritid, Kultur og Uddannelse 

 Medlem af daværende Udvalg for Teknik Råstoffer og Miljø 

 Politisk repræsentant fra oppositionen 

 Skolebestyrelsesrepræsentant 

 Skoleledelse 

 Pædagogisk råds repræsentant 

 Sikkerhedsgrupperepræsentant 

 Området for teknik og miljø (plan- og bygningsmyndigheden) 

 Elevrådsrepræsentant 

 

Skolebyggeudvalget har ikke holdt møde, og de i 2019 af USKFU udpegede politiske medlemmer 

til skolebyggeudvalg er ikke medlemmer af kommunalbestyrelsen efter sidste valg.  

 

Område for Teknik har i samarbejde med Område for Uddannelse arbejdet med renoveringen af 

Kangaamiut Atuarfia, som Udvalget for Uddannelse i december 2021 har godkendt byggeprogram-

met til. Det godkendte byggeprogram er anvendt til udbud af rådgivere, hvor der i december 2021 er 

valgt rådgivere til renoveringen af Kangaamiut Atuarfia. I projektgruppe for udarbejdelse af bygge-

program og bedømmelsesudvalg deltog: Skoleleder, skolebestyrelsesformand, Bygdebestyrelse, 

Lærerrepræsentant, Uddannelseschef Maniitsoq samt Området for Teknik både Maniitsoq og Sisi-

miut Anlægsafdeling. Ved denne renoveringssag fungerede det eksisterende Uddannelsesudvalg så-

ledes som styregruppe, en organisering der ligner den anført i vejledning fra Københavns Kommune 

bilag 2.  

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen. 

Bygningsreglement 2006 for Grønland. 
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SBI (Statens byggeforsknings institut) anvisning 230. 

 

Faktiske forhold 

Der er valgt en ny kommunalbestyrelse i 2021, og der er nu et ny-sammensat udvalg for uddan-

nelse, Økonomiudvalg og Teknisk Udvalg.  

 

Ved at nedsætte både en projektgruppe samt et skolebyggeudvalg bliver det til mange personer, 

hvor det kan blive vanskeligt at få fastlagt mødedatoer der kan passe alle. Der er et stort personsam-

menfald mellem de to grupper, se bilag 1. På den baggrund foreslås de 2 administrative projekt-

grupper lagt sammen og Uddannelsesudvalget som politisk styregruppe. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Indbydende arbejdsforhold og indeklima har bestemt betydning for både lærernes og børnenes  

trivsel, og ved fastholdelse af lærerstaben. Ved at inddrage mange faglige personer i byggeprojektet 

opnås bredere vidensdeling og lokalt medejerskab til projektet.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Før skolerenoveringen planlægges i detaljer er det nødvendigt at tage beslutninger, der kan lægge 

rammer for planlægningen af renoveringen af Atuarfik Kilaaseeraq, at der nedsættes et skolebygge-

udvalg.  

 

Skolebyggeudvalget bliver styringsgruppen for renoveringen og træffer overordnede beslutninger 

undervejs samt står for den overordnede ledelse af projektet. 

 

Som medlemmer i revideret sammensætning af skolebyggeudvalget foreslås: 

 Skolebestyrelsesrepræsentant 

 Skoleledelse 

 Pædagogisk råds repræsentant 

 Tillidsrepræsentant 

 Repræsentanter for fagvejlederne 

 Skolepasningsleder 

 Repræsentant for specialklasserne 

 Området for teknik og miljø (plan- og bygningsmyndigheden) 

 Elevrådsrepræsentant 

 Uddannelseschefen i Maniitsoq 

Enkelte medlemmer er funktionsudpegede, resten af medlemmerne vælges ud fra deres respektive 

bagland. 

 

Administrationens vurdering 

På grund af projektets størrelse og tætte forbindelse til den øvrige administration udgøres sekretari-

atsbistanden af Område for Teknik Anlægsafdelingen i Sisimiut i samarbejde med Område for Tek-

nik Maniitsoq og området for Uddannelse i Maniitsoq. 

 

Det vil give en enklere administrativ struktur at benytte de eksisterende politiske fagudvalg som ved 

skolerenovering for Kangaamiut, frem for at nedsætte et helt nyt delvist politisk udvalg.  

 

Da der allerede er politisk valgte fagudvalg for undervisningsområde og anlægsområde findes det 

mest administrativt enkelt at benytte disse. 

Administrationen anbefaler at de 2 udvalg, Udvalget for Uddannelse samt Udvalget for Teknik bli-

ver besluttende udvalg i samråd, når sager om renovering af Atuarfik Kilaaseeraq skal til politisk 

orientering og kommentering. 
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Indstilling 

Det indstilles til Udvalget for Uddannelse at: 

 godkende revideret sammensætning af skolebyggeudvalget. 

 godkende at sager indstillet af skolebyggeudvalget behandles af Udvalget for Uddannelse 

samt Udvalget for Teknik i samråd 

 og sende sagen videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen til godkendelse 

 

Udvalg for Uddannelse behandling af sagen 

udvalget har under sit møde den 1. februar 2022 godkendt indstillingerne. 

 

Indstilling  

Udvalg for Uddannelse indstiller til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at godkende revideret sammensætning af skolebyggeudvalget 

 

-at godkende at sager indstillet af skolebyggeudvalget behandles af Udvalget for Uddannelse samt 

Udvalget for Teknik i samråd 

 

-at sende sagen videre kommunalbestyrelsen til godkendelse 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at godkende revideret sammensætning af skolebyggeudvalget 

 

-at godkende at sager indstillet af skolebyggeudvalget behandles af Udvalget for Uddannelse samt 

Udvalget for Teknik i samråd 

 

Afgørelse   
Indstilling godkendt. 

 

Bilag  

1. Organisationsdiagram fra København ”Vejledning om gennemførsel af større byggesager, 2000. 
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Punkt 4.2  Kompetenceplan for Området for Uddannelse 

Journal nr. 01.00.02 

 

Baggrund 

Qeqqata kommunalbestyrelse godkendte på sit møde d. 30. september 2019 en ny styrelsesvedtægt 

for Qeqqata Kommunia. Den indebærer, at Udvalget for Uddannelse er ansvarlig for Uddannelses-

området (konto 3) og for Arbejdsmarkedsområdet (konto 5). Udvalg for Uddannelse godkendte her-

efter på sit møde d. 7. oktober 2019 kompetenceplan for Området for Uddannelse, for konto 3 og 

konto 5.  
 

Qeqqata Kommunalbestyrelse godkendte på sit møde d. 19. august 2021, flytning af forebyggelses-

område fra Området for Velfærd til Området for Uddannelse. Den indebærer, at Udvalget for Ud-

dannelse er ansvarlig for forebyggelsesområdet. 
 

Lovgivningen som kompetencereglerne henvises til er alle ændrede, så lovhenvisningerne også skal 

ændres. 
 

Der er behov for at få opdateret og udarbejdet kompetenceplaner for Området for Uddannelse i den 

forbindelse.  
 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse.   

Qeqqata Kommunias styrelsesvedtægt 
 

Faktiske forhold 

Der er brug for nye kompetenceregler i henhold til ændringerne i udvalgenes ansvarsområder, flyt-

ning og oprettelse af normeringer til uddannelsesområdet samt at henvisningerne til lovhjemmel er 

forældede. 
 

Bæredygtige konsekvenser 

Det er bæredygtigt med fælles forståelse af forskellige medarbejders kompetenceniveau.  
 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er foretaget en ændringer, så kompetenceplanen for konto 3 er i overensstemmelse med kom-

munens personalekompetenceregler.  
 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens vurdering, at en god kompetenceplan medfører bedre forståelse og styring 

af kommunen, når politikere og administration har en fælles forståelse af kompetenceplanerne.  
 

Indstilling 

Administrationen indstiller til Udvalget for Uddannelse, Økonomivalget og Kommunalbestyrelsen  
 

-at godkende kompetenceplanerne for konto 3 for Området for Uddannelse 
 

Udvalg for Uddannelse behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 1. februar 2022 godkendt indstillingen. 

 

Med hensyn til kompetenceplanen for MISI: 

Pkt. 3 skal tilrettes. Talehørepædagog/Konsulent for specialundervisning. 

 

Indstilling  

Udvalg for Uddannelse indstiller til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godkendelse, 
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-at godkende kompetenceplanerne for konto 3 for Området for Uddannelse 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at godkende kompetenceplanerne for konto 3 for Området for Uddannelse 

 

Afgørelse  
Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Kompetenceplan for Området for Uddannelse for konto 3 af 1. februar 2022 

2. Personalekompetenceregler  
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Punkt 4.3 Ansøgning om godkendelse af forslag om ændring af kompetenceplan for Udvalget 

for Velfærd, Maniitsoq og Sisimiut 

Journalnr. 02.00.01 

 
Baggrund 

Området for Velfærd i Maniitsoq og Sisimiut har udarbejdet forslag om ændring af kompetencepla-

nen, så der udlægges større økonomisk kompetence til både afdelingsledere, souschefer, velfærds-

chefer og velfærdsdirektør. 

 

Regelgrundlag  

Intet at bemærke. 

 

Faktiske forhold 

Området for Velfærd oplever i dagligdagen, at den økonomiske kompetenceplan ikke er tidssva-

rende, tiden er til at revidere kompetenceplanen. 

 

Ud fra den eksisterende kompetenceplan har afdelingsledere, velfærdschefer og Velfærdsdirektør en 

lav kompetence. Dette betyder store administrative opgaver, og derfor er der mange sager, der skal 

forelægges Udvalget for Velfærd. For borgere betyder dette en længere ventetid på svar på ansøg-

ninger, og dette er ikke en optimal borgerservice. 

 

Området for Velfærd i både Maniitsoq og Sisimiut har til hver en tid fokus på at forbedre borgerser-

vicen, og hvis forslaget om en større kompetence kan udlægges til administrationen, vil det betyde 

en hurtigere sagsbehandling. 

 

På Velfærds område er de sidste år kommet flere nye Inatsisartutlov, som medfører større admini-

strative opgaver på alle områder, og ved en ny kompetenceplan vil opgaverne kunne tilpasses 

denne. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Men en større kompetence for afdelingsledere, velfærdschefer og velfærdsdirektør vil sagsbehand-

ling i dagligdagen forbedres, og der vil kunne afsættes mere tid til strategisk arbejde, samt der vil 

skulle forelægges færre sager til Udvalget for Velfærd. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Intet at bemærke. 

 

Administrationens vurdering 

Området for Velfærd vil kunne sagsbehandle hurtigere, og borgerservicen vil mærkbart forbedres. 

Og der vil skulle færre sager til behandling i Udvalget for Velfærd, som vil medføre kortere ud-

valgsmøder. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd indstiller over for Udvalget for Velfærd, 

- at forslag om ændring af Kompetenceplan for Udvalget for Velfærd godkendes med gæl-

dende fra 7. februar 2022  

 

Udvalget for Velfærd behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 7. februar 2022 godkendt indstillingen og sagens skal sendes til 

godkendelse i Økonomiudvalget og efterfølgende i Kommunalbestyrelsen.  
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Indstilling  

Udvalget for Velfærd indstiller til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at forslag om ændring af Kompetenceplan for Udvalget for Velfærd godkendes med gældende fra 

7. februar 2022  

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

 

Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at forslag om ændring af Kompetenceplan for Udvalget for Velfærd godkendes med gældende fra 

7. februar 2022  

 

Afgørelse  

Kirstine Olsen forlader mødet midlertidigt kl. 08.46. 

 

Indstilling godkendt. 

Bilag 

1. Udvalg for Velfærds indstilling til kommunalbestyrelsen  

2. Gældende Kompetenceplan for Familieudvalget i Qeqqata Kommunia gældende fra 26.april      

2018 

3. Forslag om ændring af Kompetenceplanen for Udvalget for Velfærd i Qeqqata Kommunia gæl-

dende fra februar 2022  
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Punkt 4.4  Ændring af tilhørsforhold på Administrationsafdelinger 

 

Journalnr. 06.03.00 

Baggrund 

I forbindelse med overgangen til ERP løsningen blev den gamle konto 11 Administrationsomkost-

ninger for alle områder adskilt fra de enkelte områder, hvorfor administrationsafdelingerne under 

Velfærd, Uddannelse og Teknik refererer til Økonomiudvalget. 

 

Dette er uhensigtsmæssigt, da omkostninger til administration inden for de enkelte områder således 

ikke behandles af de enkelte fagområder, men af økonomiudvalget. 

 

Økonomiudvalget har overordnet ansvar for personalet, men dette er ikke ensbetydende med, at ØU 

skal afholde udgifterne til samme, samtidig er der jo også personale uden for administrationsområ-

det, som allerede økonomisk varetages af de enkelte fagområder. 

 

Faktiske forhold 

I dag fremkommer den økonomiske rapportering på disse administrations afdelinger som en del af 

den økonomiske rapportering under ØU. Den ser således ud: 
 

 
 

Ved at flytte administrations afdelinger væk fra Økonomiudvalget og ud på de enkelte fagudvalg 

giver en konsolideret økonomisk styring af omkostningerne på de enkelte områder. 

 

Afdelingerne som foreslås flyttet er markeret med blåt med en rød firkant. 

 

Konsekvenser 

Resultatet er at efter flytningen vil de enkelte område være ansvarlig for alle direkte omkostninger 

som afholdes inden for området, hvilket vil bringe mere fokus på de administrative omkostninger. 

 

Flytningen vil ikke kræve nogen omposteringer, da ØC vil ændre i Afdelingsindekset og direkte 

flytte omkostninger og budgetter til de respektive områder. 

 

Indstilling 

Det indstilles til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at de 6 administrative afdelinger anført ovenfor flyttes ud på områderne for Velfærd, Uddannelse 

og Teknik 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 godkendt indstilling. 

Balance for Perioden 1.1-30.6.2021 Forbrug 2019 Forbrug 2020
Oprindelig 

Budget 2021
OMP 2021 TB 2021

Nyt Budget 

2021
Forbrug 2021

Relativ 

Forbrugs %
Forbrugs %

Rest Budget 

2021

Nyt Budget 

2022

Økonomi Udvalg

Administration 26,525,085    18,467,589    45,570,761    1,225,000      46,795,761    19,488,331    83.3% 41.7% 27,268,052    47,780,857    

Administrations afdelinger

551010000 - SIS Familie Stab 10,111,696     11,597,503     11,403,911     238,640          11,642,551     5,613,399       96.4% 48.2% 6,029,152       14,097,928     

552010000 - MAN Familie Stab 9,156,484       10,778,335     9,761,305       18,500            238,640          10,018,445     5,147,413       102.8% 51.4% 4,871,032       10,565,077     

561010000 - SIS Teknik og Miljø Stab 4,370,007       6,545,550       6,929,974       6,929,974       3,334,033       96.2% 48.1% 3,595,942       6,992,343       

571010000 - SIS Uddannelse Stab 3,864,641       3,908,744       5,911,872       5,911,872       2,461,694       83.3% 41.6% 3,450,178       5,965,079       

572010000 - Man Uddannelse Stab 2,816,775       2,568,074       2,122,554       410,280          2,532,834       1,366,715       107.9% 54.0% 1,166,119       2,555,630       

Balance 58,625,238    68,700,064    65,773,000    1,000,000      66,773,000    10,676,804-    -32.0% 17.5% 55,087,906    24,025,000    

Borgerservice ØKO 3,969,096      3,929,006      3,446,612      3,446,612      1,654,600      96.0% 48.1% 1,788,152      3,477,636      

Folkevalgte 8,327,455      8,784,629      11,837,318    50,475            11,887,793    3,480,586      58.6% 29.4% 8,398,278      12,574,847    

HR 4,709,710      9,882,603      4,059,744      120,000          4,179,744      4,212,932      201.6% 101.4% 59,931-            4,096,282      

Indtægter 837,369,295-  832,310,325-  809,326,175-  900,000          808,426,175-  333,450,694-  82.5% 45.4% 441,496,148-  843,282,000-  

IT 10,437,389    10,546,858    9,567,013      -                  9,567,013      6,394,692      133.7% 66.8% 3,172,321      9,653,116      

Økonomi 11,095,674    8,407,044      8,299,757      1,007,000-      2,258,000      9,550,757      3,688,599      77.2% 38.6% 5,862,158      15,083,056    

Projekter 324,932          146,145          428,350          463,026-          1,609,355      

Stab 18,771,997    21,433,668    -                  -                  -                  4,371,146      4,372,383-      -                  

Tværgående projekter 3,752,739      4,624,060      4,744,176      -                  763,000          5,507,176      1,560,210      56.7% 27.0% 4,019,511      5,786,875      

Grand Total 660,510,379-  641,990,453-  619,898,178-  988,500-          7,204,035      613,682,643-  280,924,799-  91.6% 47.6% 321,682,687-  679,018,919-  
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Indstilling  

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at de 6 administrative afdelinger anført ovenfor flyttes ud på områderne for Velfærd, Uddannelse 

og Teknik 

 

Afgørelse  
Indstilling godkendt. 

 

Bilag 
Ingen 
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Punkt 4.5  Forslag om igangsættelse af en tiltag om tættere samarbejde mellem folkesko-

lerne og virksomhederne i Qeqqata Kommunia 

Journal nr. 51.00 

 

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Karl Lyberth har sendt et forslag til dagsorden: 

”På facebook kan man blandt andet læse, at der er en god samarbejde mellem medlemmer af GE og 

skolerne i Aasiaat. 

 

I henhold til den kendskab jeg har fået, er der to samarbejdsorganisationer: 

Som den første; Er der opstartet en lektiecafe for alle elever, der har behov for hjælp til deres lek-

tier. 

 

Som den anden; er der indgået aftale om, at ledere kan hjælpe ved behov for en vikar, når skolen 

har behov herfor. 

 

Senere er der ligeledes indgået aftale med henblik på, at eleverne kan komme på virksomhedsbesøg. 

Eleverne er begyndt at trives bedre efter indgåelse af samarbejdet, hvor eleverne er blevet mere in-

teresseret i deres skolegang og i virksomheder, samt med andre fordele til følge. 

 

Jeg foreslår, at man i Qeqqata Kommunia igangsætter et lignende tiltag som i Aasiaat, dette kunne 

være via Udvalg for Uddannelse.” 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen 

 

Faktiske forhold 

Initiativerne i Aasiaat er startet af ejeren af Aasiaat VVS, Ove Hansen, der sammen med de lokale 

virksomheder har 3 projekter: 

- Lokale virksomheder kommer ud på skolen og fortæller elever om deres arbejde i vikarti-

merne 

- Lektiehjælp  

- Elever besøger virksomheder 

 

Skolen og virksomhederne holder jævnlige møder, hvor de evaluerer og planlægger aktiviteterne. 

Virksomhederne kan ved vikarbehov indkaldes til at holde foredrag om deres arbejdsplads. Virk-

somhederne har udarbejdet power points som de kan bruge ved deres foredrag. På denne måde har 

virksomhederne taget et stort ansvar. 

 

Folkeskoler i Qeqqata Kommunia deltager i Qaqisa! projektet og har en del aktiviteter sammen med 

virksomheder. CSR Greenland, Center for National Vejledning, Uddannelsesstyrelsen, skoleforvalt-

ningerne i de fem kommuner og Departementet for Uddannelse, Kultur og Kirke har indgået en 

partnerskabsaftale med fokus på folkeskolen. Qaqisa! er et skole-erhverv-samarbejde som har til 

formål at motivere de ældste elever i folkeskolen til at træffe et kvalificeret uddannelsesvalg.  Via 

Qaqisa! medvirker virksomhederne til at motivere, hjælpe og vejlede de unge, der skal blive en ak-

tiv del af arbejdsstyrken.  

 

I Qeqqata Kommunia koordinerer Arctic Circle Business samarbejdet og kontakten til virksomhe-

derne. Der foretages planlægningsmøder i løbet af foråret.  

Qaqisa! har prøvet forskellige metoder i forskellige byer og bygder.  
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Nalunnguarfiup Atuarfia 

På Nalunnguarfiup Atuarfia mødes skolen om de samarbejdssituationer, der er befordrende for de 

unges erhvervsvalg, dannelse, socialisering og inddragelse i arbejdslivet. 

 

Skolen oplever et åbent og støttende erhvervsliv i alle de henvendelser, skolen gør til erhvervslivet, 

uddannelsessteder og virksomhederne i Sisimiut.  

 

Alle virksomheder bærer det store ansvar at tage elever i praktik. Skolen kan altid finde støtte til de 

elever, der i en periode har brug for en kombination mellem skole- og praktik. 

 

Ud over de mere faste tiltag som erhvervsmesse og praktik for alle elever, har skolen en Erhvervs-

klasse. Sammen med skolens specialklasseelever bruges der individuelle aftaler med virksomhe-

derne, når enkeltelever har brug for udvidede perioder med erhvervspraktik. Eleverne har fået et 

bedre fokus på job-muligheder og uddannelse. Mere motiverede elever. 

 

Minngortuunnguup Atuarfia 

Minngortuunnguup Atuarfia har været pilotskole for Qaqisa! og har haft forskellige initiativer. 

 

Erhvervspraktik køres i 9. & 10. klasse. 9. Klassernes praktik køres i 2 uger og 10. klasserne i 1 

uge. Der har været forskellige tiltag, f.eks. har der været nogle elever, som skulle på praktik uden 

for den almindelig periode. Der er også elever, som tager til en anden by, hvor de bor hos deres fa-

milie, hvis der ikke er plads i byen.  

 

Der har været samarbejde imellem Majoriaq, KTI, GUX og ACB. Eleverne inviteres til Majoriaq, 

KTI eller GUX,- for brobygning. Der samarbejdes med ACB, hvor der holdes oplæg for elever, fra 

nogle private firmaer og der kan spilles et spil om virksomheder. 

 

Minngortuunnguup Atuarfia laver infoaften for forældre/borgere, ang. hvad man skal være opmærk-

som på, når eleverne har færdiggjort Folkeskolen og når man skal ud i verden.  

Der er ”Erhvervsdage” i samarbejde med Majoriaq og de forskellige virksomheder. 

 

Atuarfik Kilaaseeraq:  

Atuarfik Kilaaseeraq har oplevet at virksomhedernes interesse for Qaqisa! samarbejde er begrænset. 

Skolen og Arctic Circle Business har uden held indkaldt til et møde mellem skolen og virksomheder 

i Maniitsoq. På trods af det, er virksomhederne åbne for at have praktikanter og nogle virksomheder 

besøger skolen/ klasser for at holde foredrag og de deltager, når jobmesse arrangeres for elever.  

 

Qinnguata Atuarfia 

På Qinnguata Atuarfia vægter man at samarbejde med erhvervslivet, både når det gælder erhvervs-

praktik og/eller virksomhedsbesøg eller omvendt – f.eks. til emne-/projektuger. Vores udskolings-

elever i 9.-10.kl har mange muligheder, når det gælder erhvervspraktik. Eleverne kan i flere tilfælde 

have nogle fleksible ordninger, da flere af eleverne udvikler deres personlige og interesse i er-

hvervslivet. 

 

Der har været enkelte virksomheder, der tilbyder personale der kunne komme og holde foredrag, 

også når det gælder vikarmangel – dette gælder, når vi i forvejen har kendskab til fravær hos nogle 

lærere (kurser o.lign) 

 

Kangaamiut Atuarfia 

Skolen har et godt samarbejde med virksomhederne og virksomhederne er altid åbne for at modtage 

praktikanter. De er også åbne for at have besøg af klasser. 
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 Qaqisa! har derudover lavet en undersøgelse hvor 9. og 10. kl. byskoler har deltaget i ved afslutnin-

gen af skoleåret 2019-2020. Eleverne har gennemført en selvevaluering som retter sig mod de fire 

obligatoriske fag: grønlandsk, dansk, engelsk og matematik. Eleverne har desuden vurderet skole-

vejledningen, deres skolepraktik og ikke mindst om hvilke barrierer der måtte være for valg /ikke 

valg af uddannelse. Resultaterne er blevet drøftet på skoleledermøder og ledelsen har besluttet at 

have fokus på vejledningsindsats samt styrke de fagundervisning, som eleverne mener, de har svag-

heder.  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Det er bæredygtigt at virksomhederne og skolen samarbejder om elevers fremtid. Det vil styrke ele-

vers motivation for videre uddannelse og give dem et bedre grundlag for at vælge uddannelse. 

 

Administrationens vurdering 

Administrationen vurderer at samarbejdet med virksomheder giver eleverne et mere nuanceret bil-

lede af deres fremtid hvad angår uddannelse og erhverv. Det er dermed vigtigt at skolerne fortsat 

skal have fokus på virksomhedssamarbejde.  

 

Indstilling 

Det indstilles til kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at skolerne i samarbejde med ACB undersøger muligheder nye initiativer og for styrkelse af sam-

arbejdet ved næste planlægningsperiode 

 

Afgørelse 
Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Partnerskabsaftale 

2. Resultater fra undersøgelse fra Atuarfik Kilaaseeraq 

3. Resultater fra undersøgelse fra Minngortuunnguup Atuarfia 

4. Resultater fra undersøgelse fra Nalunnguarfiup Atuarfia 

5. Eksempel på årshjul  

6. Samarbejde med erhvervslivet 
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Punkt 4.6 Forslag fra Naleraq, om at man skal arbejde for indførelsen af ensartede husleje 

priser, i Qeqqata Kommunias egne boliger 

 

Journalnr. 32.00 

 

Baggrund 

Karl Lyberth Naleraq, har efter kommunalbestyrelsesmødet den 28. november 2021fremsendt føl-

gende forslag: 

 

Under kommunalbestyrelsesmødet den 28. november 2021, under behandlingen af punkt 4, blev der 

af embedsværket orienteret om, at borgerne i Maniitsoq og Sisimiut, betaler vidt forskellige husleje-

regninger selvom de alle bor i de kommunal ejede lejeboliger. 

Personer som bor i lejelejligheder i boligblokke og som er ejet af kommunen, betaler i gennemsnit-

tet 685,00 kr. pr. kvadratmeter hvis man er i Sisimiut og 919,00 kr. hvis man er i Maniitsoq. 

Lejere som bor i et kommunal ejet hus og i et dobbelt hus, betaler i gennemsnittet 899,00 kr. pr. 

kvadratmeter hvis man er i Sisimiut og 1.035,00 kr. hvis man er i Maniitsoq. 

Jeg mener, at man bør arbejde for at indføre mere ensartede husleje priser for kommunal ejede bo-

liger under en kommune, derfor fremsætter jeg et forslag om at man skal starte et tiltag, der har 

henblik på at tilpasse brugernes huslejebetalinger i Maniitsoq til Sisimiut, således huslejen nedskæ-

res.  

En af de ærefulde opgaver vi har i Kommunalbestyrelsen er, at vi skal så vidt som muligt prøver at 

indføre ensartede daglige vilkår for borgerne, derfor har jeg stor forventning om og regner med, at 

enigt kommunalbestyrelse vil støtte mit forslag. 

 

Regelgrundlag  

Beregningen af huslejen i de offentlige udlejningsboliger i Grønland fastsættes jf. Selvstyrets be-

kendtgørelse nr. 11 af 28. februar 2020 af Landstingsforordning om leje af boliger. Som er en sam-

menskrivning af Landsforordning nr. 2 af 12. maj 2005 om leje af boliger med ændringer fra 2006, 

2008, 2017 og Inatsisartutlov fra 2019. 

 

Faktiske forhold som belyst under sidste kommunalbestyrelsesmøde 

Hovedparten af de offentlige boliger i Maniitsoq og Sisimiut er opført fra midten firserne og frem-

efter, dog er der en del ændre enfamiliehuse som er fra 1950’erne og fremefter. 

 

Boligerne i enfamiliehusene er i gennemsnit væsentligt nyere i Sisimiut end i Maniitsoq. 

 

Der er ligeledes væsentligt flere udlejningsboliger i Sisimiut. 

 

Med vedtagelse af Landstingsforordning nr. 3 af 13. juni 1994 om leje af boliger, indførte man fra 

1. januar 1995 en ny lovgivning i Grønland om boligområdet, herunder huslejefastsættelsen. 

 

I denne lovgivning skulle boligerne opdeles i mindre enheder, kaldet boligafdelinger. Som udgangs-

punkt mindst en boligafdeling til enfamilie- og dobbelthuse og en boligafdeling til flerfamiliehuse i 

hver by. 

 

Huslejen udgjorde pr. 1.1.2009: 

 

Maniitsoq 726 kr. pr. m2   

Sisimiut 648 kr. pr. m2 

 

En huslejeforskel på kr. 78 kr. m2 ved kommunesammenlægningen. 
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I 2022 er huslejen: 

 

Maniitsoq 915 kr. pr. m2 

Sisimiut 841 kr. pr. m2 

 

Altså en forskel på 74 kr. pr. m2 i dag. 

 

Imidlertid er der også forskel i den gennemsnitlige boligstørrelse, hvorfor det er relevant at se på 

den egentlige husleje pr. bolig enhed.  

 

En gennemsnitsbolig i Maniitsoq har 59,23 m2 hvilket giver en husleje på 4.500 kr.måned og i Sisi-

miut er priserne tilsvarende en husleje på 4.800 kr./måned – begge for 2022 budget. 

 

Prisforskellene er dels begrundet i, at boligerne i Maniitsoq er ældre, og derfor kræver mere vedli-

geholdelse, sammenlignet med Sisimiut. Denne forskel forøges på grund af at Maniitsoq boliger var 

mindre vedligeholdt end boligerne i Sisimiut i forbindelse med overdragelsen til kommunen. 

 

Omkostningerne til service er også forskellige mellem de to byer. Her er der flere forskelle der bla. 

Skyldes at boligerne i Maniitsoq er 15,8% mindre end boligerne i Sisimiut, og at forskellen på antal 

lejligheder i en bo enhed er 32,3% mindre i Sisimiut. Dette medfører bl.a. at når man regner med 

m2 priser skal forholdes sig kritisk hvad forskellige størrelse af lejligheder og bo enheder betyder. 

 

Tabel Omkostninger pr. B-nummer – korrektion for forskellige antal lejligheder pr. B-nummer 

 
 

Tabel: Omkostninger pr. lejlighed 

 
 

Det ses, at omkostningerne pr. B-nummer er meget ens mellem de to byer. Dog er der forskelle i 

hvordan omkostningerne sammensættes. 

 SIS Boliger betaler 2.600 mere i afkast til kommunen pr. år i sammenhold med Maniitsoq, h 

 Renovation er 800 kr. dyrere i MAN end i SIS 

 EL, Varme Fælles Arealer er tilsvarende 66 kr. dyrere i MAN 

 Renholdelse er tilsvarende 3.127 dyrere i MAN end i SIS 

 Vedligeholdelse er 284 dyrere i MAN end i SIS 

 

MAN SIS
Reg. for # 

boliger/enhed

Kapitalafkast pr. B-nummer 64,241.64 103,254.46 78,036.13         

Renovation pr. B-nummer 16,150.31 15,778.32 11,924.70         

El og varme fællesarealer pr. B-nummer 7,119.08 8,954.44 6,767.45           

Administration pr. B-nummer 25,353.85 33,547.25 25,353.85         

Renholdelse pr. B-nummer 46,633.97 39,848.90 30,116.41         

Almindelig vedligeholdelse pr. B-nummer 39,743.59 50,604.40 38,245.04         

PPV pr. B-nummer 41,025.64 63,736.26 48,169.65         

240,268.08 315,724.03 238,613.24

MAN SIS

Kapitalafkast pr. bolig 12,162.25 14,773.83

Renovation pr. bolig 3,057.58 2,257.59

El og varme fællesarealer pr. bolig 1,347.79 1,281.22

Administration pr. bolig 4,800.00 4,800.00

Renholdelse pr. bolig 8,828.76 5,701.65

Almindelig vedligeholdelse pr. bolig 7,524.27 7,240.57

37,720.66 36,054.85
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Renholdelse er Vicevært, Handyman opgaver, rengøring af trapper, snerydning, skorstensfejning og 

vagtordning. 

 

Disse forskelle i driftsudgifterne på de enkelte boliger i de to byer er den reelle årsag til forskellen i 

husleje pr. m2, hvor det dog ses, at lejlighederne faktisk er kr. 300 billigere end i Sisimiut, dog for 

ca. 9m2 mindre lejlighedsstørrelse. 

 

Baseret på ovennævnte vurderes det, at den reelle årsag til lejeforskellene i SIS og MAN er et resul-

tat af dels at boligerne i MAN gennem en årrække inden kommune sammenlægningen har været 

mindre vedligeholdt en i SIS, dels at antallet af boliger pr. enhed medfører en højere pris på de fæl-

lesomkostninger der typisk er på en ejendom. 

 

Direktionens bemærkninger 

Siumut har til Inatsisartuts efterårssamling fremsat forslag om, at der foretages en undersøgelse om 

mulighederne for at huslejen reduceres i Selvstyrets boliger. Siumut ønsker at denne undersøgelse 

foretages i det kommende år. 

 

Det er direktionens opfattelse, at kommunen ikke bør foretage sig noget før denne eventuelle under-

søgelse er foretaget. Det må forventes, at undersøgelse skal behandles på efterårssamlingen 2022 

eller forårssamlingen 2023.  

 

Hvis Inatsisartut kommer frem til at huslejen skal reduceres, vil det formentlig betyde, at lovgivnin-

gen skal ændres. 

 

Administrationens vurdering 

Ingen yderligere bemærkninger. 

 

Indstilling 

Det skal indstilles at kommunen afventer Inatsisartut behandling af forslag om en undersøgelse af 

mulighederne for nedsættelse af huslejen i Selvstyrets boliger. 

 

Afgørelse  
Karl Lyberth forlader mødet midlertidigt kl. 09.13. 

Afstemning:  

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, MB, EF, GL, AS, BL 

Imod: JML, KL, AE, SJ 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

Ingen 
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Punkt 4.7 Forslag om igangsættelse af tiltag for børn med traumer 

Journal nr. 44.06 

 

Baggrund 

Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit har fremsendt forslag om at der igangsættes tiltag for børn der op-

lever skelsættende oplevelse i livet, i form af traumer. 

 

”Tidlig indsats er når der føres samtale med et barn på tidspunktet, hvor der er sket en traumesitua-

tion for barnet. 

Eftersom børn kan have svært ved at udtrykke sig, hvilke kan medføre senfølger senere i livet, når 

barnet ikke får udtrykt sine følelser. Ofte vurderer vi som voksne, at alt er godt, med en vurdering 

hvor børn ikke bliver inddraget. Også selvom at børnene selv vil fortælle en anden vurdering af de-

res oplevelse, når man snakker med dem.  

 

Eksempler: 

Skilsmisse mellem forældrene opleves hårdt hos børnene. Forældrene kan have svært ved at se 

hvordan det går ud over børnene, når situationen opleves som noget der kun sker mellem foræl-

drene. 

 

Efterladt ved dødsfald. Vi ved alle sammen, hvor hårdt det kan være at miste nogen ved døden. Det 

er nødvendigt at der bliver ført grundige og tilrettelagte samtaler med børn der har mistet nogen ved 

døden. 

 

Det kan vække stort bekymring, hvis man personligt bliver syg og hvis forældre eller andre pårø-

rende bliver syge. 

 

Andre forhold kan også nævnes. 

 

Samtalerne kan føres af personalet i de institutioner som barnet dagligt omgås i. 

Personer der arbejder med børn har allerede forpligtelser til at handle, hvis de får mistanke om at 

børn har oplevet noget. 

 

Der forefindes ligeledes forpligtelser i daginstitutioner til at følge et barn, når barnet har haft hårde 

oplevelser. 

 

Klasselærer i skolerne skal være observerende med de enkelte børn. 

 

Uddannelsesstederne skal følge de unge. Der er muligheder. 

 

Det vil sige: At det er allerede en eksisterende opgave inden for arbejdet, men kravene kan nedskri-

ves, og være en del af det daglige opgaver.” 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 20 af 26. juni 2017 om støtte til børn 

 

Faktiske forhold 

Qeqqata Kommunia har i dag eksisterende tiltag rettet mod børn og unge med traumer, hvor MISI, 

familiecentrene, AKT-lærerne og medarbejderne i daginstitutionerne har en vigtigt rolle i forhold til 

forskellige dele af tiltagene. MISI står for rådgivning og vejledning af medarbejdere der beskæftiger 

sig med børn og unge fra 0-18 år, med blandt andet traumatiske oplevelser. Mens familiecentrene 



Referat af ordinær kommunalbestyrelsesmøde 01 den 24. februar 2022 

 42 

primært har fokus på helhedsorienteret indsatser for hele familien, hvor de blandt andet hjælper fa-

milier med traumeoplevelser. Til modsætning til vuggestuer/børnehaver har skolerne AKT-medar-

bejdere der særskilt arbejder fra kl. 8.00 – 12.45 med børn og unge med sorg eller krise, hvor de en-

ten rådgiver eller fører samtaler med børn der selv henvender sig eller bliver henvist fra lærerne.  

 

Kommunalbestyrelsen har til deres møde den 20. maj 2021 godkendt at der ansættes 3 socialrådgi-

vere til hhv. Atuarfik Kilaaseeraq, Minngortuunnguup Atuarfia og Nalunnguarfiup Atuarfia, for at 

styrke den tidlige og forebyggende indsats rettet mod udsatte børn og unge.  

 

Kommunalbestyrelsen har desuden besluttet at Vuggestuerne og børnehavernes medarbejdere står 

selv for at samarbejde med forældrene for at hjælpe barnet med at komme igennem sin sorg eller 

krise, hvis der er behov, herfor bliver barnet henvist til MISI eller familiecenteret. Det kan dog være 

udfordrende for vuggestuer og børnehaver pga. personalemangel og pga. at der ikke forefindes 

medarbejdere der udelukkende arbejder med emnet. 

 

Området for Velfærd og Området for Uddannelse foreslår på den baggrund at der kan etableres en 

tværgående samarbejde der kan fungere som en kriseberedskab for børn med traumer, som skal ko-

ordinere hjælp til børn og unge med traumer. 

 

I 2021 har man tilbudt alle kommunale institutioner i Qeqqata Kommunia, der beskæftiger sig med 

børn og unge, at sende medarbejdere til et kursus, der skal give medarbejderne redskaber til at yde 

hjælp til børn og unge med traume. Kurset blev afholdt i alle kommunens byer og bygder med und-

tagelse af Kangerlussuaq og Itilleq, men kurserne planlægges at blive udført i år. Kurset blev initie-

ret og arrangeret af gruppe 4 i kommunens projekt Inuunerissaarneq – det gode liv, med det formål 

at give kommunale medarbejdere redskaber til at opspore, forstå og hjælpe et barn med traumer. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Tidlig indsats for alle børn og unge mellem 0-18 år kan forebygge varige mén som koncentrations-

evne på den korte sig, og psykiske eller fysiske problemer på længere sigt, der kan føre til en mis-

brug eller en kriminel livsstil.   

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der forventes ikke økonomiske konsekvenser 

 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens vurdering at der er behov for et tværfagligt samarbejde der kan koordinere 

den rette hjælp for børn og unge som oplever traumer, på lige fod med børn der har oplevet mis-

brug/vold.  

 

I den anledning kan der udarbejdes vejledninger til hvordan man opsporer tegn på traumatiske ople-

velser hos børn og unge, for at sikre at medarbejderne ikke overser behov for hjælp hos barnet. 

 

Vejledningen skal indeholde hvilke handlinger den enkelte medarbejder skal foretage for at sikre 

hjælp til barnet, som ligeledes skal uddeles alle eksisterende og nye medarbejdere der beskæftiger 

sig med børn og unge. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd og Området for Uddannelse indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at der oprettes en tværgående kriseberedskab der skal koordinere hjælp til børn og unge med trau-

mer 
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-at der udarbejdes actioncard til medarbejdere der beskæftiger sig med børn og unge, med vejled-

ning i hvilke signaler man skal være opmærksomme på for at opspore behovet for hjælp, hvornår 

der igangsættes initiativer og hvilke handlinger der foretages trinvist. 

 

Afgørelse 

Sagen vil blive behandlet under møde mellem Udvalg for Uddannelse og udvalg for Velfærd. 

 

Bilag 

Ingen  
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Punkt 4.8 Forslag om tegnsprogskursus for hørehæmmede og deres nærmeste familie-

medlemmer 

Journal nr. 47.08 

 

Baggrund 

Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit har fremsendt forslag om at der tilbydes tegnsprogskursus for hø-

rehæmmede og deres nærmeste familiemedlemmer i Qeqqata Kommunia. 

 

”I Qeqqata Kommunia har vi hørehæmmede der benytter tegnsprog. 

Dengang da organisationen var anderledes og da der var Døveråd, blev der afholdt tegnsprogkurser 

for familiemedlemmer. 

 

Flere børn som boede i Døvehjemmet i Sisimiut er begyndt at få efterkommere. Men der afholdes 

ikke tegnsprogskursus for deres efterkommere. Jeg anser dette som kritisabelt, og anser det som til-

sidesættelse af deres rettigheder. Selvfølgelig udvikler de deres tegnsprog i hjemmet. 

 

Men ligesom andre sprog er tegnsprog i udvikling, hvor der laves nye tegn, som man kan lære gen-

nem kurser.  

 

Jeg vil foreslå, at der planlægges afholdelse af kursus for familiemedlemmerne for hørehæmmede, i 

samarbejde med Pissassarfik. 

 

Qeqqata Kommunia skal tilbyde andre kommuner om at lade deres hørehæmmet borgere deltage 

ved kurserne, mod betaling. 

 

Kurserne kan fordeles således: 

Hørehæmmede holder kursus om nye tegn mens familiemedlemmer og børn holder kursus, hvorved 

der også holdes kursus omkring udstyr der benyttes i dag. 

Qeqqata Kommunia må være en rollemodel i Grønland i servicering af hørehæmmede.” 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 13 af 12. juni 2019 om støtte til personer med handicap 

 

Faktiske forhold 

I Qeqqata Kommunia servicerer sagsbehandlerne i alt 6 hørehæmmet borgere, herunder 1 i Maniit-

soq og 5 i Sisimiut. 

 

Den ene hørehæmmet borger i Maniitsoq har 6 børn i en alder fra 3-13 år, men har udtrykt planer 

om at flytte til Danmark alene uden sin familie. En anden hørehæmmet borger er flyttet til Danmark 

hos sin mor, men forventes at komme tilbage på besøg eftersom han ofte besøger sin far og familie 

hjemme i Maniitsoq. Derudover er der få borgere der efterhånden bliver hørehæmmet som følge af 

deres aldring. 

 

I Sisimiut er der som nævnt 5 hørehæmmet borgere hvoraf 4 er unge voksne og 1 ældre. 

 

Der er på nuværende tidspunkt ingen tilbud til tegnsprogskurser i landet, men der er mulighed for at 

samarbejde med Pissassarfik omkring etablering af kurser for døve og deres nærmeste familiemed-

lemmer. 
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Bæredygtige konsekvenser 

FN´s Konvention om rettigheder for personer med handicap er gældende i Grønland og har til for-

mål at sikre at personer med handicap kan få fuldt udbytte af menneskerettighederne, herunder arti-

kel 21 der fastsætter at personer med handicap kan udøve deres ret til ytrings- og meningsfrihed.  

 

Myndighederne er derfor forpligtet til at acceptere og gøre det lettere for personer med handicap at 

bruge tegnsprog, mv. efter eget valg i samspillet med det offentlige, samt at anerkende og fremme 

anvendelsen af tegnsprog. Personer med handicap har også ret til uddannelse, hvorfor myndighe-

derne skal sikre at fremme indlæringen af tegnsprog samt fremme døvesamfundets sproglige identi-

tet. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der forventes ikke økonomiske konsekvenser 

 

Administrationens vurdering 

Det er kommunens ambition at være en tilgængelig kommune hvor borgerne blandt andet skal 

kunne leve et så normalt liv som muligt, med mulighed for at give deres mening til kende og at den 

kommunale service bl.a. skal være tilgængelige uanset funktionsevne, jf. Qeqqata Kommunias han-

dicappolitik. Det er derfor vigtigt at hørehæmmet borgere og deres familiemedlemmer har mulighed 

for at følge tegnsprogets udvikling gennem vedligeholdende træning. Det er ligeledes en kommunal 

målsætning at personer med handicap, herunder døve, skal have gode betingelser for samvær med 

den nære familie, samt at borgere og kommunalt ansatte sagsbehandlere har en god relation. Hvil-

ken betyder at det er vigtigt at den nære familie og sagsbehandlerne får mulighed for at tage et kur-

sus, der kan fremme kommunikationen og dermed relationen mellem parterne. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd indstiller over for Kommunalbestyrelsen, 

 

-at Velfærdsområdet undersøger behov og mulighederne for kursus for borgeren og pårørende 

 

-at Kommunalbestyrelsen tager indstillingen til efterretning    

 

Afgørelse 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

Ingen   
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Punkt 4.9 Forslag om fastsættelse af regler ved ældreboliger i Qeqqata Kommunia 

Journal nr. 44.06 

 

Baggrund 

Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit har fremsendt forslag om at der fastsættes ordensregler ved ældre-

boligerne i Qeqqata Kommunia. 

 

”Det er en god ting, at vi har bygget ældreboliger i Qeqqata Kommunia, og vi må erkende, at der 

har været behov for det. 

 

Der er ingen tvivl om at vi allesammen har et ønske om, at det skal være tiltrækkende for de ældre 

at bo i ældreboligerne og at de ældre har gode oplevelser i at bo i ældreboligerne i Qeqqata Kom-

munia.  

 

Jeg mener dog, ud fra det jeg har hørt, at der er behov for at fastsætte klare regler ved ældreboli-

gerne for at sikre at de ældre lever trygt i deres boliger. 

 

Man bør acceptere reglerne ved at skrive under, inden man flytter ind til ældreboligerne. 

 

F.eks.: At der ikke skal være larm, ingen fest osv. med respekt for hinanden.  

 

Man kan også drøfte hvordan man ønsker at benytte fællesboliger i Qeqqata Kommunia for at sikre 

at disse bliver brugt til gode formål.  

 

Jeg ønsker, at min forslag sendes i høring hos de pågældende. 

 

Endvidere foreslår jeg, at man i forbindelse med høringen giver oplysninger om Ældrerådets ar-

bejde, opgaver og medlemmer i Qeqqata Kommunia. ”  

 

Regelgrundlag  

Landstingsforordning nr. 2 af 12. maj 2005 om leje af boliger 

 

Faktiske forhold 

Qeqqata Kommunia finder det vigtigt at ældre kan aldres trygt i eget hjem længst muligt og er der-

for godt fremme med at bygge ældrevenlige boliger i både byer og bygder. I Maniitsoq er der byg-

get 38 ældreboliger og 4 i Atammik, mens der i Sisimiut er omkring 105 ældreboliger og 2 i både 

Sarfannguit og Itilleq.  

 

Ældreboligerne i Niviarsiat har oprettet beboerråd og har på egen hånd fastsat ordensregler for alle 

beboerne i Niviarsiat og ældreboligerne i Salliaq og Qiviarfik har planer om at oprette forening der 

skal fastsætte nærmere ordensregler for beboerne. I Maniitsoq har man forsøgt at danne forening 

ved ældreboligerne som desværre er gået i stå pga. mangel på mødested, men det oplyses at Ini A/S 

plejer at give et sted hvor beboerforeningerne kan holde et møde, hvilke vil meddeles videre til for-

eningen i Maniitsoq.   

 

Ældreboligerne er underlagt Landstingsforordning om leje af boliger hvori der står skrevet ordens-

regler som lejerne er forpligtet til at følge, heri bl.a. at radio, fjernsyn, båndoptager, grammofon el-

ler cd-afspiller ikke må anvendes således, at det er til gene for naboer. Hvilke kan føre til at udlejer 

hæver lejemålet såfremt ordensreglerne brydes væsentligt. 
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Kommunen har ikke beføjelser til at fastsætte regler for ældreboligerne da ældreboligerne admini-

streres og drives af Ini A/S, men kommunen vil udarbejde en velkomstfolder til beboerne hvor de 

kan læse hvilke værdier kommunen finder vigtigt. Det skal i folderen beskrives at kommunen værd-

sætter gensidigt respekt mellem beboerne i ældreboligerne og vægter at beboerne kan leve trygt.  

 

I forbindelse med opdatering af vedtægter for visitering til plejehjemmene i begge byer er der etab-

leret en gruppe hvorledes vil gruppen også tilføje i velkomsts pjecen om kommunens værdier  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Beboerne har mulighed for at danne egen forening hvor de kan fastsætte nærmere regler omkring ro 

og orden på ældreboligområderne og det vil være den mest hensigtsmæssige måde at fastsætte reg-

ler på eftersom det vil skabe en ejerskabsfølelse hos beboerne.  

 

Man kunne også gøre de nye lejere opmærksomme på mulighederne for at tage på afvænning, hvis 

det viser sig at den nye lejere har problemer med misbrug og man kan gøre det mere synligt for de 

ældre hvor man kan henvende sig hvis man har misbrugsproblemer.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der forventes ikke økonomiske konsekvenser 

 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens vurdering at de nye lejere kan sættes godt ind i kommunens værdier om 

gensidigt respekt under visiteringen til boligen og at de gøres opmærksomme på de gældende or-

densregler under Ini A/S. Kommunen prøver så vidt muligt at stå til rådighed når der er behov for 

hjælp til oprettelse af beboerforeninger og deltager som regel ved møder når vi bliver bedt om at 

holde oplæg om konkrete forhold. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at drøfte og træffe afgørelse i sagen 

 

Afgørelse 

Det skal afklares om beboerne vil oprette et beboerråd, og kommunen være behjælpelig ved behov. 

 

Bilag 

1. Landstingsforordning nr. 2 af 12. maj 2005 om leje af boliger 

2. Bilag 4 til Landstingsforordning nr. 2 af 12. maj 2005 om leje af boliger 
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Punkt 4.10 Dagsorden forslag til Kommunalbestyrelse om oprettelse af stilling og nye regler 

for jolleværksted ved havn 

Journalnr. 24.01  

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Steffen Johansen har via mail af 3.1.2022 fremsat forslag til kommu-

nalbestyrelsen om oprettelse af en ny stilling ved jolleværksted og udarbejdelse af nye regler herfor 

i Sisimiut, se bilag 1.  

  

Regelgrundlag  

Kommunens budget med personalenormering 

Miljø- og areallovgivning. 

 

Faktiske forhold 

Fællesværkstedet er i Sisimiut normeret til 10 timers tilsyn/uge fra Entreprenørpladsens personale. 

Værkstedet åbnes i praksis af entreprenørpladsens personale kl 7:00 der står for renholdelse løbende 

og lukkes kl 18:00 af brædtets personale på hverdage. Lørdage og søndage åbnes kl 10:30 og lukkes 

kl 14.00 af brædtets personale. 

 

Kommunen har kun arealtildeling til selve bygningen, ikke til areal udenfor, det er alm. havneareal.  

 

Kommunen har opsat 2 affaldscontainere foran og 1 spildoliecontainer som vi tømmer. 

 

Kommunalbestyrelsen har år 2015 vedtaget reglement for fællesværksteder, se bilag 2. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Det vil give en positivt signalværdi og bedre anvendelse af havneområdet ved øget oprydning.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Driftsudgifterne til aflønning af 1 tilsynsførende vil med ferieafløser koste 200.000-400.000 kr/ år 

afhængig af åbningstid og om der holdes åbent lørdag+søndag. 

Nyoprettelse af stilling kræver enten tillægsbevilling for i år eller at den nye stilling indplaceres i 

budgetårene 2023 og fremefter ved fastlæggelse af kommunens budget for år 2023.  

 

Administrationens vurdering 

Administrationen vurderer, at ønsket om ny oprettelse af en stilling ved jolleværkstedet bør ses i 

sammenhæng med etablering af havneselskab og dermed den samlede drift af havneområdet. Til-

svarende bør revision af regler for brug af jolleværksted afvente koordinering med kommende hav-

neselskabs regler for havneområdet. 

 

Indstilling  

Administrationen indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

-at forslaget om nyoprettelse af stilling ved jolleværkstedet medtages ved drøftelse af de kommende 

ønsker til budget 2023 

 

-at forslaget om nye regler for jolleværksted afventer etablering af havneselskab for at blive koordi-

neret med havneselskabets regler for havneområdet. 

 

Afgørelse 

Karl Lyberth deltager igen ved mødet fra kl. 09.48. 

Kirstine Olsen deltager igen ved mødet fra kl. 09.53. 
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Hvis det ønskes kan forslagsstilleren fremsende det som ønske til budget ønsker for 2023. 

 

Afstemning 

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, MB, EF, GL, AS, BL 

Imod: JML, AE, SJ 

Undlod at stemme: KL 

 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1.Forslag ved mail af 3.1.2022. 

2. Reglement for fællesværksted 2015. 
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Punkt 4.11  Forslag til dagsorden - Forslag om drøftelse af forretningsorden i Kommunal-

bestyrelsen og i de andre udvalg 

Journal nr. 01.01.00 

 

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlemmet Barnabas Larsen, Siumut fremsendte en dagsordenforslag om 

drøftelse af forretningsorden i Kommunalbestyrelse og i de andre udvalg: ”Der er flere ting, som 

jeg synes er generende i forretningsordenen. Ved budgetafholdelse fremkommer der virkeligt mange 

ønsker fra Partimedlemmer og Bygdebestyrelser, kunne antallet reduceres?  Endvidere er der med-

lemmer som prøver at påvirke medmedlemmer, selvom de allerede har hørt deres holdninger, selv-

følgelig kan man godt gøre det, men det kan også blive for meget, når dem der prøver at påvirke 

andre har en diktatorisk adfærd.” 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 26. af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter 

og regnskaber 

 

Faktiske forhold 

Økonomiudvalget udarbejder en budgetforslag for kommende årsbudget til Kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiudvalgets forslag til årsbudget og flerårige budgetoverslag skal under 2 behandlinger i 

kommunalbestyrelsen med mindst 2 ugers mellemrum. 

 

Budgetseminaret i Qeqqata Kommunia afholdes hvert år. Med deltagelse af Kommunalbestyrelses-

medlemmer, bygdebestyrelses formænd, bygdekontorlederne og embedsfolk. 

 

Nuværende afgørelsesproces af budgetønsker: 

 

 Udvalgene fremkommer med 5 ønsker hver = 25 

 Bygdebestyrelser fremkommer med 3 ønsker hver = 12 

 Partier fremkommer med 10 ønsker hver = 40 

 
Økonomiudvalget 5 

Teknisk udvalg 5 

Udvalg For Velfærd 5 

Udvalg for Fiskeri, Fangst og Bygdeforhold 5 

Udvalg for Uddannelse 5 

Bygdebestyrelsen  Sarfannguit + Itilleq  3 

Kangaamiut  3 

Bygdebestyrelsen Atammik + Napasoq 3 

Kangerlussuaq  3 

Siumut 10 

Inuit Ataqatigiit 10 

Atassut 10 

Naleraq 10 

Budgetønsker i alt 77 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Det er bæredygtigt, at folkevalgte fremkommer med budgetønsker, endvidere er det godt, at budget-

seminaret resulterer i indstillinger til Kommunalbestyrelsesmødet. 

 

Kommenterede [ML1]: 11+12 
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Økonomiske og administrativ konsekvens 

Reducering af ønsker der sendes til administrationen, ville forbedre arbejdsbyrden i administratio-

nen. 

 

Administrationens vurdering 

I forbindelse med eksisterende proces, undersøges mange ønsker grundigt i administrationen. Un-

dersøgelse af 77 ønsker er tidskrævende, og efter budgetseminar er der kun højst 10 ønsker, som fø-

res videre. Derfor indstiller administrationen, at ved aflevering af ønsker, skal der være mere klart 

beskrivelse af ønskerne samt at der foretages politisk vurdering om en eventuelt reducering af øn-

sker, der sendes videre til administrativt undersøgelse. 

 

Såfremt partiernes ønsker nedbringes til 5 hver, vil budgetønsker som skal undersøges nedbringes 

med 20 ønsker. 

 

Såfremt en Kommunalbestyrelsesmedlem kan fremkomme med to ønsker, ville dette nedbringe an-

tallet af budgetønsker med 10. 

 

Indstilling 

Administrationen indstiller at Kommunalbestyrelsen tager stilling til, 

 

1) at bygdebestyrelsernes ønsker forsætter som hidtil uden ændring 

2) at udvalgenes ønsker forsætter som hidtil uden ændringer 

3) at afgørelser vedrørende ønsker til partierne 

a) at partiernes ønsker forsætter som hidtil uden ændringer, 

b) at partierne ønsker ændres til 5 ønsker hver 

c) at ændre partiernes mulighed for forslag så Kommunalbestyrelsesmedlemmer skal kunne 

fremkomme med 2 ønsker hver 

 

Afgørelse 

Med hensyn til budgetønsker foreslår Koalitionen at partierne skal kunne komme med 5 forslag i 

stedet for 10, at udvalgene kan komme med 3 forslag i stedet for 5, og Bygdebestyrelsen bliver 

uændret. 

Afstemning om forslaget: 

 

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, KL, AE. SJ, MB, EF, KO, GL, AS, BL 

Imod: JML 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

Ingen 

  



Referat af ordinær kommunalbestyrelsesmøde 01 den 24. februar 2022 

 52 

Punkt 4.12  Forslag om ændret benyttelse af Paaraarsuk i Sisimiut  

Journalnr.16.03  

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Steffen Johansen (Naleraq) har fremsendt et forslag til dagsorden 

vedrørende udarbejdelse af plangrundlag for hvordan Paaraarsuk skal benyttes i fremtiden.  

 

Regelgrundlag  

Kommuneplanlægning foregår på baggrund af Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010, om 

planlægning og arealadministration, med senere ændringer. 

 

Faktiske forhold 

Steffen Johansen har fremsendt følgende dagsordensforslag til kommunalbestyrelsen: 

”Dagsordensforslag om, at der udarbejdes en fremtidig forslag for Paaraarsuk i Sisimiut. 

 

Paaraarsuk i Sisimiut som man har talt om i mange år, må man nu tale om hvordan den kan benyt-

tes i fremtiden. Der fremkommer mange forskellige meninger om Paaraarsuk, hvor nogle ønsker, at 

den skal laves dybere og der søsættes pontonbroer, nogle ønsker, at den skal opfyldes, og nogle øn-

sker, at den skal fredes. 

Derfor er det på tide, at der laves en planlægning for fremtiden for Paaraarsuk. Planlægning kan 

placere kommunen en god økonomi i fremtiden. 

 

Det er ønskeligt, at den ikke kun skal tages til efterretning, men videresendes til relevante udvalg, 

som kan drøfte den mere uddybende.  

 

I den gældende kommuneplan er Paaraarsuk-området bestående dels af et havområde, hvor der ikke 

findes nogle områdebestemmelser, dels af øer som planmæssigt hører under delområde A51 som er 

udlagt til boligområde se bilag 1. 

 

Administrationens vurdering 

Området for Teknik og Miljø vurderer, at ny planlægning af Paaraarsuk bør foregå i forbindelse 

med revision af kommuneplanen for Qeqqata Kommunia. Den nuværende kommuneplan gælder for 

perioden 2012 – 2024, hvormed en ny revision af kommuneplanen senest skal vedtages i december 

2024. I forbindelse med revision af kommuneplanen, skal det overvejes og besluttes hvilke delom-

råder i byer og bygder der bør få nye formåls-og anvendelsesbestemmelser, herunder området ved 

Paaraarsuk, således områderne anvendes ud fra en samlet vurdering af befolknings- og erhvervsud-

viklingen samt de konkrete mål for udviklingen i de enkelte bosteder.  

 

Området for Teknik og Miljø tager gerne i mod forslag til anvendelser i området ved Paaraarsuk, 

dog vil det konkrete planarbejde, herunder undersøgelse af potentielle udviklingsmuligheder, først 

finde sted i forbindelse med revisionsarbejdet. 

 

Indstilling  

Området for Teknik- og Miljø indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at ovenstående tages til efterretning, og forslaget medtages ved drøftelse af kommende revision af 

kommuneplanen 

 

Afgørelse 

Punktet vil blive drøftet under Qeqqata Kommunias erhvervsseminar i år. 
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Bilag 

Bilag 1: Bestemmelser for delområde 800-A51 (GRL+DK) 
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Punkt 4.13  Forslag om, at Qeqqata Kommunia skal begynde at arrangere politiske arrange-

menter 

Journalnr. 01.01.00 

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Abel Enoksen (Naleraq) har fremsendt et forslag til dagsorden vedrø-

rende arrangement af politiske arrangementer pr. mail den 13. januar 2022.  

 

Faktiske forhold 

Abel Enoksen har fremsendt følgende dagsordensforslag til kommunalbestyrelsen: 

 

Jeg ønsker at stille en dagsordensforslag til Kommunalbestyrelsen om, at Qeqqata Kommunia skal 

begynde at arrangere politiske arrangementer.  

 

Jeg mener at politiske arrangementer for borgerne har ikke været så synlige i de seneste år, hvorfor 

jeg fremkommer med en politisk budskab om, at kulturhuset bør benyttes oftere til politiske arran-

gementer, idet borgerne i de seneste par år har orienteret om, at der sker for får politiske arrange-

menter, dette kan vi vende med benyttelse af denne forslag.  

 

Jeg er ikke i tvivl om, at borgerne i Qeqqata kommunias byer og bygder vil have politisk indfly-

delse, hvis arrangementer i form af politiske debatter påbegyndes. 

 

Jeg ønsker at realiseringen af denne forslag skal resultere i en årlig politisk arrangement for bor-

gerne, således der kan dannes bro mellem borgerne og politikerne.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er ikke større administrative konsekvenser for politiske arrangementer, men der vil være om-

kostninger i form af leje af kulturhuse og forplejning. Derimod kan administrationen ikke arrangere 

politiske aktiviteter. 

 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens opfattelse, at der allerede i dag findes flere forskellige borgermøder som 

politikkerne står med bl.a. seneste aktivitet var d. 8 februar 2022 omkring VVM høringsproces med 

et borgermøde i Sisimiut blev afholdt hvor Kommunalbestyrelsen med borgmesteren som taler 

fremhæver Kommunalbestyrelsens mål og visioner for udvikling af regionen. Ligeledes arrangeres 

der forskellige borgermøder / arrangementer for projekterne som Kommunalbestyrelsen har god-

kendt bl.a. Inuunerissaarneq – Det Gode liv, og Qeqqata Model projektet. Det som også kommer til 

at ske i september/oktober er at udvalgsformændene på vegne af udvalgene og Kommunalbestyrel-

sen skal ud til alle byer (Sisimiut og Maniitsoq) og bygder (Kangerlussuaq, Kangaamiut, Sarfann-

guit, Atammik Itilleq og Napasoq) og fremlægge planstrategien for de kommende målsætninger der 

har udgangspunkt i koalitionsaftalen mellem Siumut, Inuit Ataqatigiit og Atassut, og det input som 

udvalgene har fremkommet som nye indsatsområder til planstrategien der skal gælde fra 2023 til 

2027. 

 

Indstilling  

Administrationen indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-Det vil være mere interessant og give mere liv i samfundet hvis udvalgene arrangerer bestemte 

samfundsvigtige overskrifter til en debatdag. Derfor er forslaget støtteværdigt og indstillingsvær-

digt, at man skiftevis kan arrangere politiske debatter 
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Afgørelse 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

Ingen 
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Punkt 4.14  Forslag til dagsorden – Snerydning omkring andelsboliger  

Journalnr. 23.02.17  

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Abel Enoksen (Naleraq) kom med et dagsordenforlag pr. mail d. 13-

01-2022, angående snerydning omkring adelsboliger. Abel Enoksen foreslår at der fremover skal 

udføres snerydning omkring andelsboliger, og at der afholdes en høring hos de relevante foreninger 

(bilag 1).  

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 17 af 17 november 2010, om planlægning og arealanvendelse.  

 

Inatsisartutlov nr 16 af 17.11.2010 om byggemodning, offentlige kloakker og offentlige veje. 

Grønlands Bygningsreglement 2006. § 4 Stk. 3.  

Kloakledninger opdeles i hovedledninger og stikledninger i henhold til følgende definitioner: 1) En 

hovedledning betjener to eller flere bygninger, når hver af bygningerne tilhører hver sin selvstæn-

dige driftsenhed, eller når to eller flere bygninger tilhører den samme driftsenhed, men ikke hører 

til samme bebyggelsesmæssige enhed. 

En tilsvarende definition af offentlig vej og privat vej er desværre ikke anført i loven. 

 

Faktiske forhold 

Indledningsvis forholder det sig således, at kommunen iht. udbudsmaterialets indhold i nuværende 

kontrakt med snerydningsentreprenører, har opdelt vejene i Sisimiut i primære og sekundære sne-

rydningsveje jf. bilag 2. Som navnene antyder er der prioritering i hvad der skal laves ved snefald, 

især i ekstreme eller pludselige sneforhold. Denne prioritering har især grundlag i sikkerhedsmæs-

sige forhold, for at sikre den offentlige trafik, generel farbarhed i byen samt brandvæsenets tilgæn-

gelighed skal prioriteres. Efter primærvejene og sekundærvejene er sikret, kan sneoplægspladser, 

der giver øvrige gener reduceres ved bortkørsel. Sneoplægspladserne har afgørende betydning for, 

at både primærvejene og sekundærvejene kan ryddes for sne hurtigst muligt.  

 

Derudover er det kommunens opgave at snerydde for sine egne institutioner. 

 

Kommunen udfører dog ikke snerydning på indkørsler og parkeringspladser til ejendomme, der ejes 

og drives af andre offentlige organer eller beboelsesområder administreret af INI A/S, andelsfor-

eninger eller boligejerforeninger.  

 

Skader der bliver påført under snerydningen, på vandledninger, kloakker, lysmaster, autoværn og 

lign. repareres løbende. Selve reparationsomkostningen, betales af den ansvarlige snerydder entre-

prenør.  

 

Qeqqata Kommunia har ikke et vej- og snerydningsregulativ, så de ovenstående forhold vurderes 

efter de anvendte principper i de angivne love som står under Regelgrundlag. Kun Nuuk Kommunia 

havde et regulativ for vinter vejvedligeholdelse i Nuuk, tilbage fra 1992, bilag 3.   

 

Bæredygtige konsekvenser 

Det er ikke bæredygtigt hvis kommunen begynder at udføre snerydning på arealer tildelt private, 

dvs på andres ansvarsområder – såsom andelsboligforeningernes indkørsler og parkeringspladser, 

og dermed også tage ansvar for de eventuelle skader snerydningen vil påføre i den givne arealtilde-

ling. Det vil heller ikke være økonomisk bæredygtigt, da driftsomkostningerne til snerydningen vil 

stige i takt med øget aktivitet fra kommunens side.  
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Økonomiske og administrative konsekvenser 

Snerydning indgår allerede under kommunalt drift med særskilt budget, som er på godt 4,2 mio. kr. 

årligt for Sisimiuts vedkommende og 2,6 mio. kr. for Maniitsoq. I 2021 var der et overforbrug for 1 

mio. kr. på snerydning i Sisimiut, hvilket skyldes et længere vejnet og dyrere snerydningskontrak-

ter. I Maniitsoq holdt man sig inden for budgettet i 2021.   

 

Administrationens vurdering 

Administrationen vurderer at kommunen fremover ikke bør påtage sig ekstra økonomiske byrder og 

ansvarsforpligtelser ved at begynde snerydning omkring andelsboliger.  

 

Dog kan der fra administrationens side, arbejdes for en snerydningsregulativ for Qeqqata Kommu-

nia, som definerer klart ansvarsfordelingen af snerydning mellem ejer i private områder, veje og 

kommunale parkeringspladser.   

 

Indstilling  

Området for Teknik- og Miljø indstiller til kommunalbestyrelsens godkendelse,  

 

-at der ikke skal arbejdes for en kommunal snerydning omkring andelsboliger og at der ikke afhol-

des høring hos de relevante foreninger 

 

-at sagen behandles i Udvalg for Teknik med henblik på at der udarbejdes et snerydningsregulativ 

 

Afgørelse 

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Dagsorden forslag fra Abel Enoksen 

2. Snerydningskort over Sisimiut 

3. Nuuk Regulativ for vinter vejvedligeholdelse, 1992  
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Punkt 4.15  Fællesværksted Sisimiut, snescootere 

Journalnr.  73.10.03.   B-1055.   

Baggrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Julianne Enoksen har fremsendt dagsordensforslag til Kommunalbe-

styrelsen, om et værksted for fiskere til at reparere deres snescootere, se 3. afsnit i bilag 1. 

 

Regelgrundlag  

Qeqqata kommunia´s kasse og regnskabsregulativ. Kommunalfuldmagten. 

 

Faktiske forhold 

I alle kommunens byer og bygder undtagen i Kangerlussuaq er der etableret kommunale fælles-

værksteder. Fællesværkstederne må iht kommunens regulativ, Bilag 2, ikke benyttes til reparation 

af køretøjer som biler, ATV eller snescootere. Udgifter til fællesværkstedernes tilsyn, opvarmning, 

elforbrug, reparationer og vedligehold afholdes over teknisk drift, fællesværksteder.  

 
Bæredygtige konsekvenser 

Det vil være bæredygtigt at kommunen etablerer muligheder for reparation af snescootere, ATV og 

slæder, såfremt der ikke eksisterer private værksteder der kan tilbyde denne ydelse. Det vil derimod 

ikke være bæredygtigt, hvis værkstedet benyttes til at udføre ikke-beskattet mekanikerarbejde på 

snescootere og andre køretøjer. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Kommunen må ikke være konkurrenceforvridende over for det private erhvervsliv. Der eksisterer 

idag 3 private værksteder i Sisimiut som reparerer snescootere og ATV. 

Forbud i regulativ mod brug af kommunens fællesværksteder til reparation af køretøjer var anført 

for dels at undgå overbelastning af fællesværkstederne, og dels undgå der sker sort mekanikerar-

bejde på køretøjer i fællesværkstederne. 

 

Hvis det tillades at benytte fællesværksted i Sisimiut til reparation af snescootere og ATV, vil drifts-

udgifterne blive forøget med ca. 60.000 kr/år til ekstra rengøring af fællesværksted efter støv fra 

glasfiberslibning og oliespild fra snescooterreparation. Om der derved bliver basis for en opnorme-

ring af tilsynet for fællesværkstedet til at der kan fuldtidsansættes en person kan overvejes, se andet 

dagsordensforslag herom. 

Driftsudgifterne vil også blive forøget i de andre byer og bygder til øget tilsyn, rengøring og vedli-

gehold, hvis disse fællesværksteder også tillades brugt til snescootere og ATV. 

 

Administrationens vurdering 

Det kan være problematisk hvis der samtidig sker glasfiberslibning og reparation af motorer i 

samme lokale grundet forhøjet brandfare fra benzin og dårligt arbejdsmiljø med slibestøv. Der skal 

rengøres grundigt mellem de to aktiviteter, hvis de skal ske i samme lokale. Det vil reducere kapaci-

teten af fællesværkstedet, hvis der også kan foregå reparationer af ATV og snescooter i bygningen. 

 

Hvis der åbnes for at kunne reparere snescootere i fællesværksteder, skal det være for alle borgere, 

ikke kun for fiskere, da det vil være forskelsbehandling af borgerne. 

 

Fællesværkstedet B-1055 ligger ikke hensigtsmæssigt for tilkørsel med snescooter, da bygningen 

ligger på havneområdet og adgang dertil er via de befærdede hovedveje Aqqusinersuaq eller Mu-

unup, der skal sneryddes og gruses aht buskørsel. Det er ikke hensigtsmæssigt at øge snescootertra-

fikken på havneområdet, der er intensivt udnyttet og hvor der er etableret en ny fiskefabrik. 
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Alternativt kan B-1436 på værftsområdet indrettes for snescooter- og bådmotor-reparation, såfremt 

det nuværende lejemål til malerentreprenør opsiges. Det er ikke en kommunal opgave at udleje lo-

kaler på havnen til en enkelt af byens håndværkere, der primært har arbejde uden for havneområdet, 

det er konkurrenceforvridende over for byens øvrige malerfirmaer. 

 

Snescooterreparation ligger mest hensigtsmæssigt i et erhvervsområde for at undgå nabogener over 

støj, udstødning m.v. Erhvervsområde B8 omkring gammel heliport har gode tilkørselsforhold fra 

snescooterspor.  

Kommunens har et værksted i B-1152 Ittukasiup Aqq. der ligger i B8 med umiddelbar adgang til 

snescooterspor. Værkstedet kan blive ledigt, hvis handicapaktiviteterne deri bliver flyttet til andre 

lokaler. 

 

Hvis et værksted skal benyttes til reparation af snescootere og ATV, er det mest hensigtsmæssigt at 

værkstedet er decideret indrettet dertil med bl.a. udstødningsudsugning, og at der ikke sker støvende 

glasfiberslibning i samme lokale. 

 

Indstilling  

Administrationen indstiller til kommunalbestyrelsen:  

 

-at kommunalbestyrelsen drøfter dagsordenpunktet, og beslutter om regulativ for fællesværksteder 

skal ændres så de også kan benyttes til ATV og snescootere, eller om der skal findes alternative løs-

ninger.  

 

Afgørelse 

Koalitionen ønsker at ændre regulativet for benyttelse af jolleværkstedet, så man får mulighed for at 

udføre mindre reparationer af ATV og snescootere på værkstedet. 

Sagen sendes til behandling i Udvalg for Teknik. 

 

Bilag 

1. Regulativ for kommunale fællesværksteder juni 2015 
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Punkt 4.16  Forslag til dagsorden – Genetablering af køkkener og hjemtagning af madlav-

ning i daginstitutioner 

 

Journalnr. 03.03 

 

Bangrund 

Kommunalbestyrelsesmedlem Steffen Johansen har ved mail den 27. januar 2022 kommet med for-

lag om genetablering af køkkener og hjemtagning af madlavning hos halvdelen af daginstitutio-

nerne i Qeqqata Kommunia. 

 

”Madordningen i Qeqqata Kommunia har tidligere været et stort debatemne og er det stadigvæk i 

dag. 

 

Jeg fremsætter et forslag om at daginstitutionskøkkener for 8 daginstitutioner i Sisimiut og 4 dagin-

stitutioner i Maniitsoq genåbnes. Tidligere har man på baggrund af høje udgifter til driften af dagin-

stitutionernes køkkener og for at sætte prisen ned for betalingen til et daginstitutionsplads, foretaget 

besparelser på udgifterne. 

 

Jeg fremsætter et forslag om, at der genåbnes 4 køkkener ud af 8 daginstitutioner i Sisimiut, dvs., 

halvdelen af køkkener. Ligeledes fremsætter jeg et forlag om, at der genåbnes 2 køkkener af 4 dag-

institutioner i Maniitsoq, dvs., halvdelen af køkkener. Der indgået aftale, gældende indtil 31. okto-

ber 2024, om levering af mad til daginstitutioner. Og jeg mener, at man i stedet for at fortsætte med 

at bruge denne ordning, så bør man genåbne nogle af daginstitutionernes køkkener. 

 

Vi bør opnå, at vores børn begynder at bruge vores madvarer mere end de gør i dag, og sikre at de 

indtager mad som er sundere. Lad os i fællesskab arbejde for, at vores børn får en bedre fremtid.” 

-  

Regelgrundlag  

Qeqqata Kommunias kasse- og regnskabsregulativ. 

Inatsisartutlov nr. 6 af 12. juni 2019 om udbud i forbindelse med indkøb af varer og tjenesteydelser 

i offentlige myndigheder. 

 

Faktiske forhold 

Levering af maden I Sisimiut er aftalt, at om sommeren, ugentligt leveres varmt mad to gange mens 

mad hvor det om vinteren leveres tre gange ugentligt, heraf to af dem skal være af grønlandsk pro-

viant. Der er oprettet kostråd med medlemmer af forældre og daginstitutionsledere, der afholdes 

kvartalsvis faste møder, e emner omkring leverance, kvantitet og kvalitet drøftes. Der er generelt en 

stor tilfredshed af leverancen og kvaliteten.  

 

Aftalen skal vare i fire år, startet den 1. januar 2021. Der har hverken været henvendelse eller klage 

omkring maden. Aftalen varer indtil den 31. oktober 2024.   

 

Levering af maden i Maniitsoq aftalt, varmt mad leveres to gange ugentligt heraf den ene skal være 

af grønlandsk proviant, dog ved eventuelt muligt kan ske to gange ugentligt. Skiftevis med fisk og 

kød. Det vides at det kan være besværligt med anskaffelse nok af grønlandsk proviant ved brættet, 

idet det sommetider kan være for lidt af maden afhængig af vejret. Derfor kan det ske spise af grøn-

landsk proviant kan være lige efter hinanden eller også kan det springes over enkelte gange. 

 

Der er fleksibel tæt samarbejde med udbyderen, hver morgen klokken 9.00 er der telefon kontakt.   
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Licitationen I Sisimiut blev udbudt 3. juli 2020 med spørgerunde den 29. juli. Under spørgerunden 

blev der spurgt til tildelingskriterierne i forhold til vægtning af pris, kvalitet og service og leverings-

sikkerhed. 6. august 2020 blev licitationen med præcisering af tildelingskriterierne procentvis for-

delt pris på 40%, kvalitet på 40% og service og leveringssikkerhed på 20%.  

 

Kommunalbestyrelsen godkendte ved møde den 29. oktober 2020 at godkende at der indgås aftale 

med Hotel Sisimiut. Kommunalbestyrelsen godkendte ved møde den 30. september 2021 at god-

kende at der indgås aftale med Taqussat I/S, Maniitsoq. Serviceaftale om levering af mad til 8 dag-

institutioner i Sisimiut samt 4 daginstitutioner i Maniitsoq står der i §15 Ophør stk. 2 Service aftalen 

ophører uden yderligere varsel den 31. oktober 2024 for Sisimiut og 30. september 2025 for Maniit-

soq. Service aftalen er, bortset fra misligholdelse og fra prøveperioden uopsigelig i aftaleperioden. 

Service aftalen kan forlænges indledes senest 9 måneder før kontraktophør. 

 

Udvalget for Uddannelse behandlede den 8. november 2021 en orientering om høring af brugere 

vedrørende bespisning af grønlandsk mad på daginstitutionerne. Der blev det besluttet at kontrakten 

til respektive udbydere af madudlevering i Qeqqata Kommunia´s dagtilbud henholdsvis Maniitsoq 

og Sisimiut fortsætter indtil kontrakterne udløber. Til næste udbud, efter endt kontraktperiode, kan 

der tages hensyn til at brugernes ønsker til revision af aftalerne før næste aftale. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Bæredygtige konsekvenser ved udlicitering, er at fremme det private erhvervsliv, og at private fir-

maer er med til at løse opgaver i Qeqqata Kommunia. 

 

Bæredygtig konsekvens for institutionen at maden er udliciteret så lederen/det pædagogiske perso-

nalet ikke skal bruge tid på at vikarierer under køkkenmedarbejderens sygefravær, ingen tidsforbrug 

på at skulle handle ind, købe råvarer og lagerforhold. 

 

Bæredygtig kvalitets tid bliver brugt på pædagogisk arbejde med børnene. 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er mange ting der skal tages højde for, hvis køkkener skal genetableres og madlavning hjemta-

ges i daginstitutionerne. 

 

Nyeste institution i Maniitsoq Kuunnguaq har ikke køkken, så der skal bygges en tilbygning til køk-

ken som vil koste omkring 5 mill. Oprettelse af køkken på Angaju og Aanikasik er nærmest umuligt 

på grund af rigtig dårlig stand og for gamle bygninger. Det er Umuligt at have køkken i Kuunnguaq, 

den er bygget uden køkken.  

 

Hvis der skal oprettes køkken personale i daginstitutioner, vil der opstå problemer, med at skaffe 

nok køkken personale. Da det er akkurat dette problem der har gjort, at vi måtte foreslå udlicitering 

af maden, i sin tid. 

 

Uden ordentlig uddannet køkkenpersonale, er der tendens til fejl levering af mad til allergikere, da 

det er umuligt at få uddannet køkkenvikarer, når køkkenpersonalet er syge eller er på ferie.  

 

Nogle daginstitutioner, solgte deres frysere, da de bare vil stå og fylde og blive forældet. Der skal 

købes nye frysere til en pris af 100.000,00 kr. Mange af køkkenredskaberne har stået stille siden ok-

tober 2012, og skal have et teknisk eftersyn, måske lige frem udskiftes til mere end 200.000,00 kr.  
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Veterinærmyndighederne stiller nye krav til køkkener, hvis de skal genåbnes. Virksomheder skal 

opfylde de til enhver tid gældende bestemmelser for fødevarevirksomheder, for tiden bestemmel-

serne i Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 21 af 27. juli 1998 om levnedsmiddelvirksomheder. For at 

opfylde den skal virksomhedens egenkontrolprogram følges og skal revideres løbende således, at 

det til enhver tid er tilpasset virksomhedens aktiviteter og forhold. Der skal hver gang der foretages 

væsentlige bygnings- og indretningsmæssige ændringer, eller grundlaget for godkendelse ændres 

væsentligt, skal der indhentes fornyet godkendelse. 

 

Der skal ansættes 7-8 uddannet køkkenassistenter, som kan varetage egenkontrolprogram løbende. 

Deres løn vil udgør om året 3 mill. Hertil opbygning af lager, produktion og leverance. 

 

Administrationens vurdering 

Madudleveringsaftalerne i Sisimiut og Maniitsoq er i en god og tilfredsstillende udvikling. Der er 

tæt samarbejde med Hotel Sisimiut og Taquassat I/S med en stor tilfredshed hos lederne i daginsti-

tutionerne. Der indstilles til aftaleperioden holder tidsaftalen, som er uopsigelig i aftaleperioden.  

 

Når aftalen slutter skal madordningen genvurderes og evalueres om levering af grønlandsk proviant.  

Det er administrationens vurdering, at der ikke oprettes køkkener, da dette vil medføre store økono-

miske omkostninger ved genetablering af køkkener i daginstitutionerne. Der opleves en stor til-

fredshed hos ledere og brugere,  

 

Indstilling 

Det indstilles til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at forslaget afvises   

 

Afgørelse 

Afstemning. 

For: AKH, SKH, JE, NHE, AF, MB, EF, KO, GL, AS, BL 

Imod: SJ 

Undlod at stemme: JML, KL, AE 

Indstilling godkendt. 

Bilag 

1. Serviceaftale fra Sisimiut 

2. Serviceaftale er Maniitsoq 
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Punkt 4.17  Redegørelse for resultater fra kvalitetsrapport 
 

Journal nr. 51.00 
 

Baggrund 

På kommunalbestyrelsens møde d. 25 november 2021 blev skolernes kvalitetsrapporter behandlet 

og det blev besluttet, at skolerne skulle redegøre for deres resultater og elevfravær og sende sagen 

videre til uddannelsesudvalget.  
 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen. 
 

Faktiske forhold 

Skolerne er blevet bedt om en redegørelse for deres resultater og der er kommet svar fra følgende 

skoler: 

Nalunnguarfiup atuarfia, Minngortuunnguup atuarfia, Qinnguata Atuarfia, Kangaamiut atuarfia og 

atuarfik Kilaaseeraq. 
 

Besvarelser vedr. trintest 3. og 7. klasse: 

Nalunnguarfiup Atuarfia : På Nalunnguarfiup Atuarfia mener man, at de gode resultater i 3. klasse 

skyldes  to-lærerordning i 1. klasse, samt målrettet indsats for enkeltelever i klasserne og Krea 1, 

holdundervisning i både 2. og 3. kl. samt en fælles indsats fra lærergruppen både som samlet gruppe 

og for den enkelte lærer. Desuden skyldes det samarbejdet mellem Fagvejledere om de konkrete in-

dividuelle elevmål ud fra løbende opfølgning og andre test end Trintest i klasserne. 

 

Dertil kommer en fantastisk forældreopbakning og forældrefokus, hvor lærerne har gjort det tyde-

ligt med forældrene hvordan, de kan samarbejde ud fra resultaterne i den daglige undervisning med 

løbende andre test for at lykkes med trintestene og elevers udbytte i det hele taget. 

 

Forældregruppen har på tilsvarende vis arbejdet med elevernes trivsel og taget mange tiltag for ele-

verne på tværs af klasserne både i og uden for skoletiden. 

 

Det giver samlet fokus på alle omkring eleverne skal være med, for at elevernes resultater løftes 

bedst muligt. Skolen bruger disse erfaringer til at udbrede de gode tiltag for andre klasser. 

 

Nalunnguarfiup atuarfua mener at en af forklaringerne på de mindre gode resultater i 7. klasse skyl-

des skiftende lærere, lav klassetrivsel for mange af eleverne, udfordringer ud over de rent faglige i 

klasserne. Derfor skal forbedringer af trintestresultater ses i forhold til at sikre stabilitet i lærere, og 

styrkelsen af trivselen. Da klassernes sammensætning er meget forskellig bør der ses på at styrke 

trivsel og resultaterne i de enkelte klasser og for den enkelte elev. Der ses en klar sammenhæng 

mellem trivsel og indlæring. 
 

Qinnguata atuarfia: 

Resultaterne på Qinnguata Atuarfia fra skoleåret 20/21 i trintest hos på begge trin er faldet, markant 

hos 3.klasserne i grønlandsk - undtagen i engelsk, hvor det er steget lidt. 
 

Minngortuunnguup atuarfia:  
Mener at elevernes og lærernes trivsel/tryghed, er den vigtigste faktor i elevernes læring.  

Desuden ser skolen en sammenhæng mellem fravær og resultater. Og hvis klasser ikke har fået sta-

bil undervisning. 
 

Kangaamiut atuarfia: Der står ikke noget om trinresultater i 3. og 7. klasse. 

Atuarfik Kilaaseeraq: Vi mener trintest stigning hos 3.kl i dansk skyldes at de har haft dansktalende 

lærer samt benyttelse af Læsetræning og andre metoder.  
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I de andre fag hos 3. kl. er resultaterne lave, nok pga. der har været længere sygmeldt lærer og 

lærerskift hvor de ikke har haft lærer  et stykke tid.  

 

7. kl. Engelsk er der fremskridt på grund af det har haft ugeskema samt bruger de sociale media 

uden for skolen. Selvom gennemsnit er lavere end sidste år.  

 

Lave resultater i matematik skyldes fravær og lærerskift. 

 

Elevernes motivation er lav i de sproglige fag og de har udfordrende social baggrund.  

 

Lærermangel kan være medårsag til lave resultater 

 

Skolen mener at der skal samlet fokus på alle personer omkring eleverne for at elevernes resultater 

løftes bedst muligt.  
 

Redegørelse for Afgangsresultater: 

Nalunnguarfiup atuarfia: Afgangsresultaterne for NA er en forbedring af tidligere års resultater set i 

forhold til landsgennemsnittet. På trods af de lidt forbedrede resultater vurderes det som utilfreds-

stillende, at 10 ud af 13 ligger under landsgennemsnittet. Der kan ikke gives en entydig forklaring 

på resultaterne. Der er mange forklaringer og afhænger af den enkelte klasse og enkelte elev. Det 

skal medtages at flere elever har gennemført flere af afgangsprøverne end tidligere. Et måltal, som 

ikke opgøres i kvalitetsrapporten.  
 

Qinnguata atuarfia: 

Prøveresultaterne har været gode, både skriftligt og mundtligt. Dog lavere i grønlandsk og et fald i 

dette fag. 

 

På Qinnguata Atuarfia arbejder vi på, at eleverne så vidt muligt har erfaring og/eller øvet de forskel-

lige prøveformer, så eleverne føler sig trygge når det endelig er tid. Ud over disse, arbejder vi på at 

implementere læringsmål og projektorienterede arbejdsformer, hvilket giver en god og sikker læring 

af de forskellige krav til projekt-, skriftlige- og mundtlige prøver. 

 

Ud over disse, har eleverne på Qinnguata Atuarfia et godt fremmøde. Eleverne har lysten til at lære 

mere og er nysgerrige og åbne for nye tiltag. De er gode til at komme med konstruktiv kritik, hvil-

ket giver mulighed for at lærerne hele tiden ændrer deres metoder og/eller differentierer undervis-

ningen. 
 

Minngortuunnguup atuarfia: Mener at elevernes og lærernes trivsel/tryghed, er den vigtigste faktor i 

elevernes læring. Desuden ser skolen en sammenhæng mellem fravær og resultater.  

 

Kangaamiut atuarfia: Der er flere årgange i klasserne hvor eleverne kan have meget forskellige fær-

digheder som er en stor udfordring for lærerne, der før har været ansat i en by med op til 26 elever i 

en klasse med samme årgang. Eleverne i dansk og engelsk har ikke lærere som har modersmål i 

sprogene og eleverne hører ikke sprogene i deres dagligdag men kun når de ser youtube. Lærerne 

benytter sprogene når de underviser i fagene dansk og engelsk. 
 

Atuarfik Kilaaseeraq: Der kan ikke gives en entydig forklaring på resultaterne. Der er mange 

forklaringer og afhænger af den enkelte klasse og enkelte elev. Når de mundtlige afgangsresultater 

er højere skyldes det nok på pga. man arbejder med ordforråd. Lærermangel kan være medårsag til 

lave resultater 

Elevfravær: 
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Nalunnguarfiup atuarfia skriver at elevfravær og resultater i form af udbytte af undervisningen hæn-

ger sammen. Det samme gør Trivsel og fravær. Højt fravær er udtryk for lav trivsel. Utrygt klasse-

miljø giver højt fravær osv. Der er behov for at se på indsatser både i og udenfor skolen. 
 

Qinnguata atuarfia: eleverne på Qinnguata Atuarfia har generelt et godt fremmøde og dettes ses på 

resultaterne. 
 

Minngortuunnguup atuarfia:. I forhold til fravær er det tydeligt at elever med fravær meget hurtigt halter 

bagud og har tit svært ved at komme tilbage i klassen efter lang periode væk fra skolen. Det drejer sig især 

om indsatsbørn først og fremmest. Skolen har nu over længere tid brugt meget unødig energi på at prøve at 

få eleverne i skole, tit uden positivt resultat. Det er et område der skal kigges på i fremtiden. 
 

Kangaamiut atuarfia: For at mindske fraværet ringer lærerne til forældrene, når en elev ikke møder 

op til skolen, dette hjælper og hjælper meget og vil fortsætte fremover. 
 

Atuarfik Kilaaseeraq: Ulovligt fravær skyldes forældrene giver ikke besked om, hvorfor deres børn 

ikke kommer i skole, selvom de bliver opfordret til at gøre det.  

Lovligt fravær skyldes elever deltager i sportarrangermenter, rensdyr/moskus jagt, ferie eller andre 

begivenheder. Sygefravær pga. dårlig indeklima i skolen.  
 

Skolernes forslag til forandringer af skolernes resultater og fravær: 

Nalunnguarfiup atuarfia: NA ønsker at lave mangesidede indsatser for bedre trivsel og resultater af 

undervsiningen.  Skolen fastholder nuværende tiltag og indsatser på Drop-mob, klasse- (forældre-) 

aftaler, klassecharter, andre aktiviteter i skolen end rent faglige tilgange. Det gælder også undervis-

ningens tilrettelæggelse, undervisningsplaner, elevplaner og handleplaner. Det gælder lærernes sam-

arbejde om klasserne og ikke mindst forældresamarbejdet. De ønsker at lærere skal følge klasserne 

op i næste trin ved 4. og 8. klasse for at sikre bedre overgang for eleverne. Derudover ønsker skolen 

at tilpasse holdtimerne så de bedre støtterde enkelte elever og klasser. 
 

I forhold til elevfravær er der indsatser. Fravær registreres på daglig timebasis. Der handles på bag-

grund af registreringerne. Vi arbejder stadig på, at alle lærere følger handlingerne fyldestgørende.  

 

Skolekonsulent og ledelse inddrages ved gentagent elevfravær. På trods af disse indsatser, ser vi 

fortsat højt elevfravær stigende i de ældre klasser. Vi vil som skole fortsætte registreringen, øge fo-

kus på at følge handleplanerne og navnlig forældreinddragelsen så tidligt som muligt. 

 

På baggrund af trinresultaterne mødes ledelsen, skolekonsulenten, fagvejlederne og klassernes læ-

rere til en gennemgang af resultaterne med fokus på hvilke tiltag, resultaterne viser, at der med for-

del kan arbejdes videre med. 

 

Det er den faglige undervisning, undervisningens tilrettelæggelse og den enkelte lærers faglige til-

gang, der skal arbejdes med. Herunder elevernes ugeplaner, elevplaner og klassemiljø i undervis-

ningssituationerne.  

 

Arbejdet gøres fortløbende.  

 

Den faglige personlige lærerudvikling vil fortsat skulle vægtes. 

 

Faglig sparring på tværs af faglærerne gennem fagvejledernes arbejde fastholdes og udvikles. 

Faglig progression skal beskrives yderligere eller udarbejdes for fagene. Klasserumsledelse og klas-

semiljø skal have en mere fremtrædende plads i klasseteamsamarbejdet fremover. 

 

Qinnguata atuarfia: da resultaterne i 3 og 7 klasse i grønlandsk er faldet har de nye skolebestyrelses-

medlemmer besluttet at fortsætte med at have indsatsområde i at have fokus i grønlandsk. Dette skal 
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være i samarbejde med hele miljøet; Inddragelse af elever, forældre, Fritteren og Qooqa. Ikke 

mindst virksomheder og medborgere. Som skole, er der blevet ansat lærere, der har decideret grøn-

landsk som linjefag, hvilket giver mulighed for sparring netop i dette fag. Her har skolebestyrelsen 

også drøftet at man selvfølgelig ikke glemmer fokus i de andre fag og at der skal stræbes efter at 

højne i alle trintest. Lærerne skal blive bedre til at sparre kompetencer og derfor har teamsene ske-

malagt lektioner om ugen til sparring og forberedelse af undervisning. Ud over disse, er der mere 

fokus i det ”ting” der lykkedes, for derefter at drøfte hvordan og hvorledes man kommer videre i 

udviklingen. Selvom resultaterne er lidt højere end landsgennemsnittet, vil Qinnguata Atuarfia ar-

bejde på at gøre resultaterne bedre ved bl.a. at implementere læsebånd, vedligeholde bevægelse i 

undervisning samt udnyttelse af naturen. 
 

Minngortuunnguup atuarfia: Resultaterne er faldet gennem årene og skolen er i gang med at undersøge hvor-

for. De 7.klasser der klarede sig mindre godt, har idag mere struktureret undervisning i ældstetrinnet med er-

farne lærere. Skolen har efter testningen besluttet at hjælpe eleverne med deres problemer med flere lærere. 

Vores fokus er hos elevernes og lærernes trivsel/tryghed, da vi tænker, det er den vigtigste faktor i elevernes 

læring. Til dette bruger de strategisk resursebrug placeres lærerne efter hvor der er mest behov i forhold til 

elevernes læring og hvor de gør mest gavn, samt efter de fag lærerne brænder for, at undervise i.  
 

Vi har fået skolekonsulenten til, at samle ressoursepersonerne (fagvejl.,rådg.lærere, iPad 

vejl.(ikiortit))  
for, at drøfte hvor vi skal have fokusset, i dag. Dette forum er et vejledende forum, som giver ledelsen for-

slag til de tiltag, som vi kunne have fokus på. Vejledningen og inspirationen styrkes i skolen ved at lærerne 

tildeles tid til at finde inspiration hos kolleger. Vejledningen skal give bedre lærere der så kan give en bedre 

og mere opdateret undervisning. Kort sagt giver en bedre lærer bedre resultater i sidste ende.  

 

Vi har også kørt en halv pædagogisk dag, hvor vi havde hele lærerstaben med, hvor vi også havde 

fokus på resursepersonernes forslag, så vi også kunne få alle med. Disse tiltag vil blive fulgt op, i 

løbet af vinteren, med en fortsættelse af de pæd. Tiltag, som hele skolen er enige om at have fokus 

på. Det vil sige, udvikling af lærernes kompetencer har vi også fokus på. Fokusset er på, hvordan vi 

bedst kan lære elever bedst fagligt og skabe plads til udvikling. Skolens resultater har været stærkt 

påvirket af forældrenes niveau af engagement, men vi arbejder på at mindske forældrepåvirkningen 

især for de elever der har det svært. Minngortuunnguup atuarfia skal være et sted for alle elever – 

også de fagligt svagere elever men stærke i håndværk. Vi vil referere til borgmesterens mantra: der 

er brug for alle! Den mantra har vi taget til os.  

 

Vi tror på, at tryghed skaber en bedre klima, sammenhold/kommunikation og dermed relationer 

mellem lærere og elever- skolen og hjemmet- lærere og ledelsen, gode relationer skaber tillid og 

dermed bedre læringsmiljø, bedre læring. 
 

Kangaamiut atuarfia: Lærerne har drøftet at de i starten vil forberede talefærdigheder i engelsk og 

dansk, ikke kun sprogligt men også at kunne fremlægge og give sin mening på engelsk og dansk for 

derved at kunne få bedre resultater ved afgangsprøver. Skolen ønsker at der gives økonomisk støtte 

til en kursuscenter for de elever der har behov for støtte. Der er mange i special klasse i skolen i for-

hold til andre skoler, hvor eleverne kan opføre sig hårdt over for andre som så giver udslag i elev-

fravær, der arbejdes for at forberede fravær og for de elever, der opfører sig hårdt over for andre 

sammen med Misi og familiecenter.  
 

Atuarfik Kilaaseeraq: Hvis elevernes resultater skal løftes bedst muligt er det vigtigt at have samlet 

fokus på personer omkring eleverne.  For at opnå bedre resultater skal vi arbejde ud fra resultater fra 

trintester, hvor vi kan se hvad vi mangler. Når man starter med undervisning kommer man med 

forforståelse af de læringsmål man skal igennem. Skolen vil gerne samarbejde med elever og 

værger om dette.  
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Hvis elevfravær skal sænkes skal handleplaner for nedsættelse af fravær benyttes i forhold til den 

enkelte elever og elevens forældre. 
 

Bæredygtige konsekvenser 

Det er bæredygtigt at anvende tilgængelige data til at diskutere fremtidige forbedringer. Desuden er 

det godt at dele og drøfte resultaterne og påpege det fælles ansvar, som ligger hos politikere, admi-

nistration, skoleledelser, lærere, forældre og elever for at løfte undervisningen for forbedre de kom-

mende resultater og nedsætte elevfraværet. 
 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er ingen økonomiske konsekvenser 

 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens vurdering at et aktivt fokus på forbedringer af resultater og elevfravær kan 

være med til at ændre disse tal fremover. Derfor er det første skridt at skolerne aktivt forholder sig 

til deres egne resultater og fravær og at de som skole sammen gør noget aktivt for at skabe foran-

dringer. Da skolerne er enige i at forældrene er en vigtigt ressource er det også vigtigt, at forældrene 

bliver orienteret om skolernes resultater og elevfravær og at de bliver gjort bevidste om, hvordan de 

kan støtte deres børn bedst muligt for at bakke op om skolernes ønsker om at skabe forandringer.  

 

Mitdlarak Lennerts Ph.d. afhandling konkluderede, at der i forhold til kommunerne har manglet, at 

der bliver placeret et ansvar for resultater og at der løbende holdes fokus på at bruge og vurdere 

data.  

 

Indstilling 

Det indstilles til uddannelsesudvalget at godkende: 

-At redegørelserne fra skolerne tages til efterretning 

-At skolernes leder fremlægger skolens resultater og fravær for alle lærere i pædagogisk råd og 

drøfter hvordan disse kan forbedres på den enkelte skole. 

-At resultaterne fra kvalitetsrapporterne tages op af alle skolebestyrelser og fremlægges for foræl-

drene på et forældremøde i foråret  

-At de gode erfaringer deles og tages op på skolerne ved at blive drøftet gennem skoleledermødet 

-At forbedringer indtænkes når udvalget skal udarbejde nye indsatsområder for folkeskolen 

-At sagen videresendes til Kommunalbestyrelsen 

 

Udvalg for Uddannelse behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 1. februar 2022 godkendt indstillingerne. 

 

Indstilling  

Udvalg for Uddannelse indstiller til Kommunalbestyrelsens godkendelse, 

 

-at redegørelserne fra skolerne tages til efterretning 

 

-at skolernes leder fremlægger skolens resultater og fravær for alle lærere i pædagogisk råd og drøf-

ter hvordan disse kan forbedres på den enkelte skole 

 

-at resultaterne fra kvalitetsrapporterne tages op af alle skolebestyrelser og fremlægges for foræl-

drene på et forældremøde i foråret  

 

-at de gode erfaringer deles og tages op på skolerne ved at blive drøftet gennem skoleledermødet 

 

-at forbedringer indtænkes når udvalget skal udarbejde nye indsatsområder for folkeskolen 
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Afgørelse  

Indstilling godkendt. 

 

Bilag 

1. Sag om skolernes kvalitetsrapporter 2020-2021 fra kommunalbestyrelsens møde d. 25 no-

vember 2021 

2. Redegørelse fra Nalunnguarfiup atuarfia 

3. Redegørelse fra Qinnguata atuarfia 

4. redegørelse fra Minngortuunnguup atuarfia 

5. redegørelse fra Kangaamiut atuarfia 

6. Redegørelse fra Atuarfik Kilaaseeraq  
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Punkt 6.1 Borgmesterbeslutning - Dispensation til kørsel i det åbne land i forbindelse med 

vinterjagten 2022 

Journalnr. 00.49 

Baggrund 

Departementet for Fiskeri og Fangst har ved udsendelse af høringen d. 8 november 2021 for Fangst-

perioder og –kvoter for rensdyr og moskusokser - vinterjagt 2022, tilføjet nyt jagtområde til vinter-

jagt på moskusokser i Sisimiut forvaltningsområdet, som kun må benyttes af hundeslædekører, ud 

over jagtområde 1-4 som er Maniitsoq forvaltningsområdet.  

 

Ved høringssvaret fra Qeqqata Kommunia der blev behandlet af Udvalg for fiskeri og fangst d. 6 

december 2021, fremsendte udvalget sammen med borgmesteren et ønske om at der laves et område 

i Sisimiut forvaltningsområdet der kaldes for jagtområde 5, som ses på kortbilaget og at Departe-

mentet for Fiskeri og Fangst afsætter 100 moskusokser på den nye jagtområde til motoriseret kørsel 

og i den sammenhæng er det så Kommunens ansvar at der åbnes op for kørsel for den nye jagtom-

råde (Sisimiut forvaltningsområdet).  

 

En del af ændringerne betyder, at det vil være hensigtsmæssigt, at Qeqqata Kommunia giver dispen-

sation til motoriseret kørsel i det åbne land, hvis jagten skal være mulig for erhvervs- og fritidsfan-

gerne i et nyt jagtområde nord for Tasersuaq i Moskusokseregion Sisimiut. 

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 9 af 22. november 2011 om beskyttelse af miljøet.  

Selvstyrets bekendtgørelse nr. 10 af 10. oktober 2013 om anvendelse af motoriserede befordrings-

midler. 

 

Qeqqata Kommunias vedtægt om anvendelse af motoriserede befordringsmidler i det åbne land i 

Qeqqata Kommunia. 
 

Inatsisartutlov nr. 11 af 19. maj 2010 om fredning og anden kulturarvsbeskyttelse af kulturminder 

Selvstyrets bekendtgørelse nr. 1 af 30. januar 2018 om anden kulturarvsbeskyttelse af et nærmere 

afgrænset område i Vestgrønland omkring Aasivissuit-Nipisat Selvstyrets bekendtgørelse nr. 38 af 

1. oktober 2020 om vurdering af aktiviteters virkning på kulturarven i kulturhistoriske områder 

 

Faktiske forhold 

Departementet for Fiskeri og Fangst lagde d. 11. november 2021 høringsmateriale om forslag til 

fangstperioder og –kvoter i regionerne for rensdyr og moskusokser for vinter 2022 

på sin høringsportal med høringsfrist d. 6. december 2021.  

 

Høringsmaterialet indebar nye tiltag omkring Sisimiut og Kangerlussuaq, herunder jagt for fritids-

fangere i jagtområde 3, åbning af jagt i Moskusokseregion Sisimiut, og forslag til nyt kørselsområde 

og -korridorer i forbindelse med sidstnævnte. For åbning af jagtområde 3 (Maniitsoq forvaltnings-

området) anmodning fra Udvalget for Fiskeri, Fangst og Bygdeforhold blev det ikke imødekommet 

af Selvstyret, men Departement for Fiskeri og Fangst godkendte at der laves et område i Sisimiut 

Forvaltningsområdet til vinterjagt med motoriseret kørsel med ATV/Snescooter. 

 

Qeqqata Kommunia indhentede i høringsperioden input fra fiskeri- og fangerforeninger og bemær-

kede i sit høringssvar, at flere foreninger ønskede at man lavede et jagtområde i Sisimiut forvalt-

ningsområdet med kørselsmuligheder. Det blev bl.a. begrundet med at der er få fangere som fortsat 

bruger hundeslæde til jagt, og var derfor ikke hensigtsmæssigt at hele Sisimiut forvaltningsområdet 

blev tildelt kun til hundeslædekører. 
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Qeqqata Kommunia drøftede man og indhentede input fra Departementet for Fiskeri og Fangst, og 

foreslog en lovlig transportkorridor til et nyt jagtområde nord for Tasersuaq i Moskusokseregion 

Sisimiut, hvor erhvervs- og fritidsfangere kunne få adgang til et delområde med motoriseret kørsel.  

 

Samtidig vil åbning af jagt i Moskusokseregion Sisimiut give mulighed for at tage på jagt med hun-

deslæde i et langt større område end tidligere. 

 

Motoriseret kørsel nord for Tasersuaq i Moskusokseregion Sisimiut er ikke indarbejdet i Qeqqata 

Kommunias kørselsvedtægt, hvorfor der er behov for dispensation hertil. Der er således også behov 

for dispensation hertil.  

 

Der er forslag om kørselskorridorer fra Tasersuaq gennem UNESCO-området op til det udlagte 

jagtområde igennem ATV sporet. Da noget af jagtområdet og transportkorridoren er inden for ver-

densarvsområdet Aasivissuit – Nipisat, har man indsendt forslaget til kørsel og korridor v. jagtom-

råde 5 (Sisimiut forvaltningsområdet) til Styregruppen for Verdensarvsområdet til deres godken-

delse.  

 

Al fremtidig kommunal planlægning, der omfatter transport inden for UNESCO-områdets grænser, 

bør ske i dialog med NKA, Aasivissuit - Nipisat Management- og styregruppe og alle andre rele-

vante interessenter med ansvar for at sikre beskyttelsen af områdets Outstanding Universal Value 

(OUV). Forslag bør fremsættes i god tid og med rimelig tid til revision og i overensstemmelse med 

retningslinjerne for arealanvendelse, der er nedfældet i national lovgivning (Inatsisartutlov nr. 5 af 

12. juni 2019 om ændring af Inatsisartutlov om fredning og anden kulturarvsbeskyttelse af kultur-

minder) og beskrevet i kommunalt planlægningsmateriale, samt i overensstemmelse med verdens-

forvaltningsplanen for kulturarvsområdet.  

 
Bæredygtige konsekvenser 

En bæredygtig vildtforvaltning indebærer, at det stigende antal moskusokser i området mellem Sisi-

miut og Kangerlussuaq bør medføre stigende jagtkvoter på moskusokser. Modsat er det ikke bære-

dygtigt, hvis mange snescootere og ATV’ere får fri adgang til området nord for Tasersuaq og vil 

forstyrre rensdyrene og moskusokserne i området, men også kan være ødelæggende for den sårbare 

natur, hvor kørsel kan efterlade tydelige spor og ødelagt vegetation, såfremt snedækket ikke er godt 

nok.  

 

Det er bæredygtigt, at alle departementer, kommune og interessenter inddrages i forhold til at finde 

en langsigtet løsning. Det var grundlaget for udarbejdelsen af forvaltningsplan for Kangerlussuaq i 

2010.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er ikke større administrative konsekvenser for kommunen ved udarbejdelse af dispensation til 

motoriseret kørsel.  

 

Det kan dog have større økonomiske konsekvenser for de forskellige erhverv, hvis motoriseret kør-

sel nord for Tasersuaq bliver lige så intensiv som syd for Kangerlussuaq. Syd for Kangerlussuaq har 

jagtområde været fredet i en årrække som følge af for intensiv jagt og motoriseret kørsel. Det har 

negative konsekvenser for såvel fangererhvervet som turismen.   

 

Administrationens vurdering 

Det er administrationens opfattelse, at det er vigtigt, at få givet midlertidige dispensationer til moto-

riseret kørsel til vinterjagten. Samtidig bør arbejdet med at finde langsigtede løsninger for vinterjag-

ten fremover opstartes i samarbejde med Selvstyret. 
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Det er administrationens vurdering, at der bør gives dispensation til motoriseret kørsel i det udlagte 

jagtområde nord for Tasersuaq i Moskusokseregion Sisimiut for erhvervs- og fritidsfangere, og di-

spensation til motoriseret kørsel af kørselskorridorerne gennem UNESCO området til dette jagtom-

råde. 

 

Det er administrationens vurdering, at erhvervs- og fritidsfangere der får kvoter i jagtområde nord 

for Tasersuaq i Moskusokseregion Sisimiut, hvor motoriseret kørsel bliver tilladt, ved uddeling af 

kvoterne samtidig skal have udleveret kortmateriale over kørselskorridorer og instrueres i at over-

holde disse. Samtidig er det vigtigt, at jagtbetjentene og park rangeren har opdaterede oplysninger 

om, hvem der har kvoter i jagtområdet.   

 

Indstilling  

Administrationen indstiller til Borgmesterens godkendelse,  

 

-at der i perioden 14. februar til og med 13. marts 2022 gives dispensation til erhvervs- og fritids-

fangere med kvoter i jagtområde 5 nord for Tasersuaq i Sisimiut forvaltningsområdet til motoriseret 

kørsel i jagtområde og at benytte ATV sporet som kørselskorridorer dertil i henhold til bilag 3 og 4 

 

Borgmesterbeslutning 

Borgmesteren besluttede den 18, januar 2022 på vegne af Kommunalbestyrelsen at godkende admi-

nistrationens indstilling og Kommunalbestyrelsen vil bliver orienteret ved næstkommende møde., 

 

Kommunalbestyrelsen orienteres om beslutningen ved næstkommende møde. 

 

Indstilling  
Sagen forelægges til Kommunalbestyrelsens orientering. 

 

Afgørelse  

Taget til efterretning. 

 

Bilag 

1.Vedtægt om anvendelse af motoriserede befordringsmidler i det åbne land i Qeqqata Kommunia. 

2.Kortbilag 3 og 4 

3. Departementet for Fiskeri og Fangsts høringsskrivelse om fangstperioder og –kvoter for rensdyr 

og moskusokser – vinter 2022 – af 6. november 2021:  

Fangstperioder og –kvoter for rensdyr og moskusokser - Vinter 2021 - Høring - Naalakkersuisut 

4. Qeqqata Kommunias høringssvar af 9. december 2021  

5. Departementet for Fiskeri og Fangsts meddelelse om fangstperioder og –kvoter for rensdyr og 

moskusokser – vinter 2022 – af 21. december 2021: 

Vinterjagt 2021 - Fangstperioder og –kvoter for rensdyr og moskusokser - Naalakkersuisut 

6. Forslag til kørselskorridorer for erhvervs- og fritidsfangere til jagtområde nord for Tasersuaq 

 

 

  

https://naalakkersuisut.gl/da/H%c3%b8ringer/Arkiv-over-h%c3%b8ringer/2020/vinterjagt_2021
https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2020/12/2112_Rensdyr_moskus
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Punkt 6.2 Orientering om henvendelser fra Ombudsmanden i Grønland, som vedrører 

Området for Velfærd i Sisimiut og Maniitsoq i 2021 

 

Journalnr.  40.00.01 

 

Baggrund 

Området for Velfærd i Qeqqata Kommunia ønsker, at der skabes mere åbenhed omkring antallet af 

henvendelser fra Ombudsmanden i Grønland, som vedrører Området for Velfærd i Sisimiut og Ma-

niitsoq. 

 

Området for Velfærd i Qeqqata Kommunia skal fremadrettet efter udgangen af hvert år orientere 

Udvalg for Velfærd, ved at fremlægge antallet af henvendelser, samt årsagen for borgeres henven-

delser til Ombudsmanden i Grønland. 

 

Regelgrundlag 

Ingen bemærkning.  

 

Faktiske forhold 

I 2021 har Området for Velfærd i Sisimiut modtaget i alt 5 henvendelser. Henvendelserne drejer sig 

om 2 borgeres klager over kommunens sagsbehandling. I henvendelserne anmoder Ombudsmanden 

for Inatsisartut for sagsakter og oplysninger.  

 

Området for Velfærd i Maniitsoq har modtaget 1 henvendelse fra Ombudsmanden i Grønland, som 

vedrører en børnesag. 

 

Tabel 1 Oversigt over henvendelser fra Ombudsmanden i Grønland 

 

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Intet at bemærke. 

    

Bæredygtige konsekvenser 

Området for Velfærd anser det for givtigt at skabe åbenhed omkring henvendelser fra Ombudsman-

den i Grønland. 

 

Administrationen vurdering 

Området for Velfærd er som udgangspunkt tilfreds med, at nogle borgere henvender sig til Om-

budsmanden i Grønland, og at de derved benytter deres mulighed for at klage over enten afgørelser 

eller forhold i deres personsager. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd i Sisimiut og Maniitsoq indstiller til godkendelse i Udvalget for Velfærd 

 Antal henvendelser 

 Sisimiut Maniitsoq 

En borger klager over kommunens behandling af hans førtids-
pensionsansøgning  

1  

En borger klager over sagsbehandlingen i forbindelse med an-
bringelse uden for hjemmet af borgerens datter.   

1   

En borger klager over den lange sagsbehandling indenfor bør-
neområdet 

1   

Børnesag  1 

I alt  3 1 
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- at tage orienteringen om henvendelser fra Ombudsmanden i Grønland i 2021 til efterretning.  

- at sagen videresendes som orienteringssag til Kommunabestyrelsen  

 

Udvalget for Velfærd behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 7. februar 2022 taget sagen til efterretning og sagen videresendes 

som orienteringssag til Kommunabestyrelsen. 

 

Indstilling  

Sagen forelægges til Kommunalbestyelsens orientering. 

 

Afgørelse  

Taget til efterretning. 

 

Bilag 

Intet 
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Punkt 6.3 Borgmesterbeslutning - Dispensation til kørsel i det åbne land v. jagtområde 1 - 

Kangerlussuaq 

Journalnr. 00.49 

Baggrund 

Departementet for Fiskeri og Fangst har ved udsendelse af høringen d. 8 november 2021 for Fangst-

perioder og –kvoter for rensdyr og moskusokser - vinterjagt 2022, fremsendt nye jagttider og kvoter 

på vinterjagten og for jagtområde 1 som er v. Kangerlussuaq der er udlagt til erhvervs- og fritids-

fangerne som kun må benyttes til hundeslæde/gåben har Jagtbetjenten sendt anmodning om at fri-

tidsfangerne får mulighed for at kunne køre rundt om jagtområde 1. Jagtbetjentens begrundelse 

skyldes sikkerhed og at elven/dalen som er udlagt til transportkorridor kan være farlig. Erhvervs- og 

trofæfangerne kan jf. kørselsvedtægten køre rundt om jagtområde 1, og denne ønsker jagtbetjenten 

at det også bliver tilgængeligt for fritidsfangerne.   

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov nr. 9 af 22. november 2011 om beskyttelse af miljøet.  

Selvstyrets bekendtgørelse nr. 10 af 10. oktober 2013 om anvendelse af motoriserede befordrings-

midler. 

Qeqqata Kommunias vedtægt om anvendelse af motoriserede befordringsmidler i det åbne land i 

Qeqqata Kommunia. 

 

Faktiske forhold 

Departementet for Fiskeri og Fangst lagde d. 11. november 2021 høringsmateriale om forslag til 

fangstperioder og –kvoter i regionerne for rensdyr og moskusokser for vinter 2022 

på sin høringsportal med høringsfrist d. 6. december 2021.  

 

Motoriseret kørsel via transportkorridor igennem ørkendalen mod perserajuut er i kørselsvedtægten 

indarbejdet, men man ønsker at man også kan køre syd for, dvs. over Umiiviit mod perserajuut såle-

des at man kan køre rundt om jagtområde 1. Der er således også behov for dispensation hertil.  

 

Departement for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø samt biologisk rådgivning fra Grøn-

lands Naturinstitut vurdere at oprettelse af transportkorridor i kanten af jagtområde 1 ikke vil på-

virke områdets bestand af moskusokser væsentligt. Der betyder at forslaget fra jagtbetjenten om at 

kunne køre rundt om jagtområde 1 for fritidsfangerne blev godkendt fra Naturinstitut og Selvstyret. 

 
Bæredygtige konsekvenser 

Det er bæredygtigt, at alle departementer, kommune og interessenter inddrages i forhold til at finde 

en langsigtet løsning. Det var grundlaget for udarbejdelsen af forvaltningsplan for Kangerlussuaq i 

2010.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er ikke større administrative konsekvenser for kommunen ved udarbejdelse af dispensation til 

motoriseret kørsel.  

 

Det kan dog have større økonomiske konsekvenser for de forskellige erhverv. Syd for Kangerlus-

suaq har jagtområde været fredet i en årrække som følge af for intensiv jagt og motoriseret kørsel. 

Det har negative konsekvenser for såvel fangererhvervet som turismen.   
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Administrationens vurdering 

Det er administrationens opfattelse, at det er vigtigt, at få givet dispensationer til motoriseret kørsel 

til vinterjagten. Samtidig bør arbejdet med at finde langsigtede løsninger for vinterjagten fremover 

opstartes i samarbejde med Selvstyret. 

 

Det er administrationens vurdering, at der bør gives dispensation til motoriseret kørsel på en ny 

transportkorridor for fritidsfangere, og turismeerhvervet ved jagtområde 1. 

 

Det er administrationens vurdering, at erhvervs- og fritidsfangere der får kvoter i jagtområde 1, hvor 

motoriseret kørsel bliver tilladt via ny transportkorridor, (jagtområde 1 friholdes fortsat for motori-

seres kørsel) og må kun benyttes til hundeslæde og gåben, ved uddeling af kvoterne samtidig skal 

have udleveret kortmateriale over kørselskorridorer og instrueres i at overholde disse. Samtidig er 

det vigtigt, at jagtbetjentene har opdaterede oplysninger om, hvem der har kvoter i jagtområdet.   

 

Indstilling 

Administrationen indstiller til Borgmesterens godkendelse,  

 

-at der gives kørselsdispensation for ny transportkorridor syd om jagtområde 1 – se bilag. 

 

Borgmesterbeslutning 

Borgmesteren besluttede den 9. februar 2022 på vegne af Kommunalbestyrelsen at godkende admi-

nistrationens indstilling og Kommunalbestyrelsen vil bliver orienteret ved næstkommende møde., 

 

Kommunalbestyrelsen orienteres om beslutningen ved næstkommende møde. 

 

Indstilling  

Sagen forelægges til Kommunalbestyrelsens orientering. 

 

Afgørelse  

Taget til efterretning. 

 

Bilag 

1. Vedtægt om anvendelse af motoriserede befordringsmidler i det åbne land i Qeqqata Kom-

munia. 

2. Kortbilag 6 

3. Mail fra jagtbetjenten  
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Punkt 6.4 Orientering om anbragte børn, unge og voksne i plejefamilier og på døgninstitu-

tioner fra Qeqqata Kommunia pr. 31. december 2021 

Journalnr. 42.00 

 

Baggrund 

Området for Velfærd i Sisimiut og Maniitsoq skal med udgangen af hvert kvartal orientere Udvalg 

for Velfærd, Udvalg for Økonomi samt Kommunalbestyrelsen om anbringelser af børn og unge i 

plejefamilier og på døgninstitutioner. Desuden skal der også orienteres om anbragte børn, unge og 

voksne med handicap på døgninstitutioner i Grønland og Danmark.  

 

Regelgrundlag  

Børne- og Ungeområdet: 

Inatsisartutlov nr. 20 af 26. juni 2017 om støtte til børn §§ 46 + 47 

Handicapområdet, anbringelser i Grønland: 

Landstingsforordning nr.7 af 3. november 1994 med senere ændringer om hjælp til personer med 

vidtgående handicap § 7 stk. 1 og 2, nr. 8  

Selvstyrets Bekendtgørelse nr. 8 af 25.juni 2014 om hjælp til personer med vidtgående handicap § 

45 

Handicapområdet, anbringelser i Danmark: 

Landstingsforordning nr.7 af 3. november 1994 med senere ændringer om hjælp til personer med 

vidtgående handicap § 7, stk. 1, stk. 2, nr. 8 & 9 samt stk. 3 

Selvstyrets Bekendtgørelse nr. 8 af 25.juni 2014 om hjælp til personer med vidtgående handicap §§ 

50, 52, 53 og 60 

Socialministeriets Bekendtgørelse nr. 1389 af 12.december 2006 § 2, § 6 og § 8 om besøgsrejser og 

ophold i Danmark eller Grønland i tilbud i boformer 

 

Faktiske forhold 

Området for Velfærd i Sisimiut og Maniitsoq skal fremlægge opdaterede oversigter over anbragte 

børn og unge i plejefamilier, på private og selvstyreejede døgninstitutioner samt oversigt over an-

bragte børn, unge og voksne med handicap på døgninstitutioner i Grønland og Danmark.  

 

Administrationens vurdering 

Området for Velfærd i Sisimiut og Maniitsoq har fokus på anbragte børn og unge og voksne, an-

bragte i plejefamilier, på private og selvstyreejede døgninstitutioner og har til stadighed fokus på, 

hvem der kan hjemtages. 

Er der børn, unge eller voksne, der kan hjemtages, følges der vedtagne procedurer på områderne. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd indstiller efter aftale med Udvalget for Velfærd  

- at orientering om anbragte børn, unge og voksne i plejefamilier og på døgninstitutioner fra 

Qeqqata Kommunia pr. 31. december 2021 tages til efterretning  

- at sagen videresendes til orientering i Økonomiudvalget samt i Kommunalbestyrelse  

 

Udvalget for Velfærd behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 7. februar 2022 taget sagen til efterretning og sagen videresendes 

til orientering i Økonomiudvalget samt i Kommunalbestyrelse.  

 

Juliane Enoksen spørger ind til de anbringelsessager hvor der endnu ikke er udarbejdet handlings-

planer. Hun siger at udvalget tidligere har påpeget disse og hun spørger hvor man kan igangsætte 
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støtte for at handlingsplaner kan blive udarbejdet. Fungerende velfærdsdirektør samt velfærdsche-

fen i Maniitsoq kom med deres besvarelse og formanden ønsker at der skal udarbejdes en oriente-

ringssag til mødet i juni 2022, så udvalget kan se udviklingen.  

 

Indstilling  

Sagen forelægges til Økonomiudvalgets og Kommunalbestyrelsens orientering. 

 

Økonomiudvalgets behandling af sagen 

Udvalget har under sit møde den 15. februar 2022 taget sagen til efterretning. 

 

Indstilling  

Sagen forelægges til Kommunalbestyrelsens orientering. 

 

Afgørelse  

Taget til efterretning. 

 

Bilag 

1. Oversigt over anbragte børn og unge fra Maniitsoq og Sisimiut i plejefamilier og på private 

og selvstyreejede døgninstitutioner samt en oversigt over anbragte børn, unge og voksne 

med handicap på døgninstitutioner i Grønland og Danmark 

 

 

 

  



Referat af ordinær kommunalbestyrelsesmøde 01 den 24. februar 2022 

 78 

Punkt 7.1 Formandsberetninger 

 

Taget til efterretning. 
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Punkt 8.1 Eventuelt 

 

Nivi Heilmann Efraimsens spørgsmål om hvor langt sagen om afholdelse af erhvervsseminar blev 

besvaret af borgmester. 

 

Steffen Johansens spørgsmål om mulighed for at sende kommunalbestyrelsesmøder live via 

facebook blev besvaret af stabchefen. 

 

Agathe Fontains spørgsmål om forhold for døve blev besvaret af direktør for uddannelse. 

 

Karl Lyberths spørgsmål om honorar for kommunalbestyrelsesmedlemmer blev besvaret af 

stabschefen. 

 

 


